
 بحران در تولید داخلی گندم

بخشیدن عطای کشت به لقای برداشت 

صفحه 8

ما را دنبال کنیدچهار شنبه      20 اردیبهشت 1402     سال هشتم     شماره 1315      8 صفحه     3000 تومان

اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی

W W W . K H A R I D A A R  O N L I N E . I R وزنامـــه   ر

K  H  A  R  I  D  A  A  R     D  A  I  L Y87 خیابان انقلاب، خیابان ابوریحان، تقاطع لبافی نژاد، کاشی

MIRA

خانه  هنر   میرا

به روزرسانی قانون انتخابات درمجلس
سند بالادستی به سرانجام می رسد؟

 سخنگوی اقتصادی دولت:
سهم دلار در تسویه های تجاری به ۱۰ درصد 

رسیده است

میرمعینی: هزار هزار میلیارد تومان در بورس سوخت
 دلیل ریزش تاریخی شاخص چه بود؟

صفحه 3

صفحه 3

صفحه 8

صفحه 2

صفحه 3

پشت پرده ریزش بورس چیست؟
مصطفی صفاری  بالاترین افت تاریخی بورس، رقم خورد و به زبان دیگر ۵۳۳ 
هزار میلیارد تومان از دارایی مردم دود شد و به هوا رفت و اگر روز گذشته اش را 
نیز به حســاب آوریم، در دو روز نزدیک به هزار هزار میلیارد تومان یا به عبارت 

دقیق ۹۴۳ هزار میلیارد تومان دارایی ۵۰ میلیون نفر سهام دار از میان رفت.
در طول تاریخ بورس دو افت دیگر بالای ۵ درصد نیز رقم خورده است؛ در تاریخ 
یکم مرداد ماه ۱۳۸۷ شــاخص بورس ۵.۳ افت کرد و حــدود ۳ هزار میلیارد 
تومان از دارایی های مــردم را از میان برد و در تاریخ ۲۶ اســفند ماه ۱۳۹۶ نیز 
شــاخص بورس ۵.۶ درصد افت کرد که ۲۶ هزار میلیارد تومان از دارایی های 
مردم را تحت تاثیر قرار داد و این سومین کاهش بالای ۵ درصد است اما از نظر 

مبلغی بالاترین در تاریخ بورس بوده است.

یادداشت

ارز

 کمیســیون صنایــع و معادن مجلس شــورای 
اسلامی اعمال نرخ های دستوری در بازار رسمی 
ارز، کنترل نکــردن طرف تقاضــای ارز و وجود 
چالش ها در طــرف عرضه ارز را موجب تشــدید 
صف متقاضیان تامین ارز عنوان کرد.در نشست 
علنی مجلس شورای اسلامی، گزارش کمیسیون 
صنایع و معادن در مورد آسیب شناسی ساز و کار 
تأمین و تخصیص نیازهای ارزی در حوزه واردات 
مواد اولیه و تجهیزات مورد نیاز واحدهای صنعتی 
- تولیدی به کشــور در دســتور کار قرار گرفت و 
روح الله عباس پور این گــزارش را قرائت کرد.در 
جمع بندی این گزارش آمده است: مسأله افزایش 

زمان بین ثبت ســفارش، تخصیــص و تأمین ارز 
همان وجود صف تقاضا در بازار رســمی ارز است. 
سه دسته از عوامل موجب بروز این صف شده که 
اعمال نرخ های دســتوری در بازار رسمی ارز در 
رأس آن قرار دارد. کنتــرل نکردن طرف تقاضای 
ارز و همچنین وجود چالش هــا در طرف عرضه 
ارز موجب تشدید مســأله صف متقاضیان تامین 

ارز شده است.
سخنگوی کمیســیون صنایع و معادن مجلس 
در بیان پیشنهادها این گزارش مواردی را بیان 

کرد که به این شرح است:
حذف سقف دســتوری و ایجاد یک بازار رسمی با 

مدیریت بانک مرکزی از طریق مداخلات مقداری
الزام وزارت خانه هــای صنعت معدن و تجارت، 
جهاد کشاورزی و بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشــکی برای کاهش ســطح ثبت سفارشات 

ماهانه به کمتر ۴.۵ میلیارد دلار
حذف شــرط مسدودســازی ریال بــه منظور 
تخصیص بــرای تولیدکنندگان و افزایش مدت 

اعتبار تخصیص برای همه واردکنندگان
اعطای اختیارات بیشــتر به بانک مرکزی برای 
اعمال فشار بیشتر به صادرکنندگان متخلف در 
زمینه بازگشت ارز از طریق اعمال محدودیت ها 

فوری نظیر محدودیت در خدمات بانکی

خ های دستوری در بازار رسمی ارز صف متقاضیان را تشدید کرد اعمال نر

تامین منابع مالی، احداث و بهره برداري انتقال پساب از تصفیه خانه شهر صنعتی البرز استان قزوین به اراضی منابع طبیعی
 پائین دست و تالاب اله آباد به روش BOT خودگردان

آگهی فراخوان شناسايي 
و ارزيابي کیفی  سرمايه گذار

 نوبت اول

شركت آب منطقه اي قزوين

شركت آب منطقه اي قزوین در نظر دارد، مطابق ماده 27 قانون الحاق برخی مواد به قانون تنظیم 
بخشی از مقررات مالی دولت )2( و دستورالعمل مربوطه، تامین منابع مالی، احداث و بهره برداري 
انتقال پساب از تصفیه خانه شهر صنعتی البرز استان قزوین به اراضی منابع طبیعی پائین دست و تالاب 
اله آباد را در ازای تخصیص بخشي از پساب به منظور کاربری معین و با حجم مشخص برای دوره 
 BOTزمانی محدود و استفاده از سایر منافع ایجاد شده )مطابق شرایط ذكر شده در اسناد (، به روش
خودگردان با شماره نیاز 2002001107000005 در سامانه ستاد و با شرایط ذیل از طریق رقابت 
عمومی و با رعایت قوانین و مقررات مربوطه و با شرایط زیر به سرمایه گذار واجد شرایط واگذار نماید.

خلاصه شرایط مناقصه:
الف- تعهدات سرمایه گذار 

تامین مالی و اجرای تاسیسات به شرح زیر می باشد:
- احداث خط انتقال پساب به طول حدود 22 كیلومتر با قطر 700 میلی متر 

- احداث 5 واحد استخر تصفیه )لاگون تصفیه زیستی(
- احداث مزارع زراعت چوب به مساحت  869 هکتار

- احداث سایر تاسیسات و ابنیه مورد نیاز جهت راه اندازي و بهره برداري از طرح
- تملك محدوده های مورد نیاز بخشی از مسیر خط انتقال

- پرداخت حقوق دولتی بابت اجاره سالانه سطح عرصه برای زراعت چوب
- پرداخت بهای پساب واگذار شده مطابق ضوابط و شرایط ذکر شده در اسناد

- واگذاری تاسیسات در پایان دوره بهره برداري تجاري به شركت آب منطقه اي قزوین 
ب- تعهدات سرمایه پذیر:

واگذاري امتیاز استفاده از سالانه 5.5 میلیون مترمكعب آب تصفیه شده خروجی تصفیه خانه به 
سرمایه گذار در طول دوره بهره برداري تجاري و سایر منافع ذكر شده در اسناد 

ج- ظرفیت طراحي سامانه اصلي انتقال آب:

ظرفیت طراحي سامانه اصلي انتقال آب 450 لیتر بر ثانیه و حجم متوسط سالانه انتقال پساب برابر 
9.5 میلیون مترمكعب در سال مي باشد كه از این مقدار 5.5 میلیون مترمكعب به سرمایه گذار 

واگذار مي گردد.
د- محل احداث پروژه : از خروجی تصفیه خانه شهر صنعتی البرز استان قزوین به اراضی پایین دست 

و محدوده تالاب اله آباد
ه- سرمایه  پذیر:  شرکت آب منطقه اي قزوین به آدرس قزوین، بلوار شهید باهنر، شماره تلفن : 

 028-33239655-8
و- طول دوره احداث: 15 ماه شمسی 

ز- دوره بهره برداری تجاری پیش بینی شده: حداکثر 30 سال
شرایط کلی سرمایه گذاری:

اشخاص حقوقی غیر دولتی، دارای توان مالی و مدیریتی قابل قبول، امکان تأمین سرمایه مورد نیاز و 
احراز شرایط مندرج در اسناد ارزیابی کیفی مي توانند در فرایند حاضر شركت نمایند.

شرایط دریافت اسناد ارزیابی:
متقاضیان واجد شرایط مي توانند اسناد ارزیابی کیفی را از ساعت 10:00 صبح روز چهارشنبه مورخ 
1402/02/20 لغایت ساعت 16:00 بعدازظهر روز شنبه مورخ 1402/03/06 از سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت به آدرس www.setadiran.ir دریافت و حداکثر تا ساعت 8:00 صبح روز 

یکشنبه مورخ 1402/03/21 ، اسناد مذکور را تکمیل و در سامانه ستاد بارگذاری نمایند. 
برگزاری مناقصه صرفاً از طریق سامانه مناقصات الکترونیکی دولت بوده و کلیه مراحل فرایند مناقصه از 
طریق درگاه سامانه یاد شده انجام خواهد شد. لذا کلیه شرکت کنندگان در مناقصه می بایست صرفاً 
ظرف مهلت های تعیین شده در پایگاه مذکور و درج شده در اسناد و با استفاده از امضای الکترونیکی، 

نسبت به ثبت پیشنهاد خود اقدام نمایند.
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/02/20 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/02/23

شناسه آگهی:1493932

آگهی مزايده عمومی 
شرکت آب و فاضلاب استان مازندران

 نوبت اول

روابط عمومی شرکت آب وفاضلاب استان مازندران      

شرکت آب و فاضلاب استان مازندران به شماره ثبت1311 وشناسه ملی10760177808 و کداقتصادی411341441316 در نظر دارد مطابق آیین نامه معاملات شرکت های آب 
 www.setadiran.ir و فاضلاب  مزایده ای با اطلاعات مشروحه جدول ذیل را به متقاضیان واجد شرایط واگذار نماید. برگزاری مزایده صرفاً  از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به نشانی 
می باشد و کلیه مراحل فرآیند مزایده شامل خرید و دریافت اسناد مزایده )در صورت وجود هزینه مربوطه(، پرداخت تضمین شرکت در مزایده )ودیعه(، ارسال پیشنهاد قیمت، 

بازگشایی پاکات، اعلام به برنده ، واریز وجه مزایده و تحویل کالا در بستر سامانه از این طریق امکان پذیر می باشد.

شماره مزایدهموضوع  مزایده
 در سامانه ستاد

مبلغ برآورد
)ریال(

مبلغ تضمین 
)ریال(

مهلت دریافت 
اسناد

مهلت ثبت پیشنهاد در 
سامانه و تحویل پاکت 

تضمین شرکت در مزایده  
به دبیرخانه

تاریخ 
بازگشایی

تاریخ 
بازگشایی

فروش لوازم جانبی 
اسقاطی رایانه ای)صفحه 

نمایش،پرینتر،UPS،دستگاه ماشین  
نویسی،تلویزیون،فاکس،کپی،کیس(

10010051680000011100100516800000111.577.000.00078.850.000
از ساعت 12 مورخ 

1402/2/19 تا ساعت 9 
مورخ 1402/2/30

تا ساعت 
9 مورخ 
1402/3/9

ساعت 
9:30 مورخ 

1402/3/9

 محل تحویل پاكتهای تضمین شرکت در مزایده: ساري-بلوار آزادی-خیابان رفاه-دبیرخانه شركت-کدپستی:4814896564-تلفن:13-01133356511-پست الکترونیک:
ECESARI@aBFA-MAZANDARAN.IR 

محل بازگشایي پاكتهای مناقصات : ساری-بلوار آزادی-  خیابان رفاه - طبقه چهارم - سالن اجتماعات شرکت آب و فاضلاب مازندران
ضمنا رعایت موارد ذیل الزامی می باشد: 

1-مدت اعتبار پیشنهادها تا سه ماه پس از بازگشایی اسناد مزایده می باشد. و این مدت برای یکبار قابل تمدید می باشد.
2-سایر اطلاعات وجزئیات مربوط در اسناد مزایده مندرج است.         

3- حضور یک نماینده جهت شرکت در جلسه بازگشایی اسناد مزایده با ارائه معرفی نامه و کارت شناسایی معتبر آزاد است.                                    
4- پیشنهاد می گرددقبل از ارائه پیشنهاد از اقلام موضوع مزایده بازدید به عمل آورید.

5-علاقه مندان به شرکت در مزایده می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی )توکن( با شماره 1456  تماس حاصل نمایند.
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/02/20 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/02/23

شرکت آب و فاضلاب استان مازندران

آگهی تجديد مناقصه عمومی

حادثه  و  عمر  بیمـه  تکمیلی  درمان  بیمه  انجام  عمومی  مناقصه  دارد  نظر  در  شهرداری 
پرسنل شهرداری چهاردانگه را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت با شماره مناقصه 
20020٩٤٥00000002 برگزار نماید .کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا 
ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تداركات الكترونیكي دولت 
)ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت 
عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت 

شرکت در مناقصه محقق سازند.
تاریخ انتشار مناقصه در سامانه:  تاریخ  1402/02/19می باشد.

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت:  ساعت 13 روز شنبه تاریخ 1٤02/02/20 
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد : ساعت 13:00 روز سه شنبه تاریخ 1٤02/03/09 

زمان بازگشایی پیشنهاد:  ساعت 14:30 روز سه شنبه تاریخ ١٤٠٢/٠٣/٠٩
مبلغ سپرده شرکت در مناقصه : 250/000/000 ریال

 اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص 
اسناد مناقصه و ارائه پاکت ) الف (: آدرس : بزرگراه آیت اله سعیدی-  روبروی سه راهی 
بوتان - خیابان شهید حاجی احمد - پلاک 10 - ساختمان شهرداری و تلفن : ٥٥٢٧٩٢٩٥ - 021

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :
مرکز تماس : ٤١٩٣٤-٠٢١ دفتر ثبت نام : ٨٥١٩٣٧٦٨ و ٨٨٩٦٩٧٣٧

تاریخ انتشار نوبت اول:1402/02/20  تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/02/27

 نوبت اول

امور قراردادهای شهرداری چهاردانگه

تامین منابع مالی، احداث و بهره برداري انتقال پساب از تصفیه خانه شهر صنعتی البرز استان قزوین به اراضی منابع طبیعی
 پائین دست و تالاب اله آباد به روش BOT خودگردان

آگهی فراخوان شناسايي 
و ارزيابي کیفی  سرمايه گذار

 نوبت اول

شركت آب منطقه اي قزوين

شركت آب منطقه اي قزوین در نظر دارد، مطابق ماده 27 قانون الحاق برخی مواد به قانون تنظیم 
بخشی از مقررات مالی دولت )2( و دستورالعمل مربوطه، تامین منابع مالی، احداث و بهره برداري 
انتقال پساب از تصفیه خانه شهر صنعتی البرز استان قزوین به اراضی منابع طبیعی پائین دست و تالاب 
اله آباد را در ازای تخصیص بخشي از پساب به منظور کاربری معین و با حجم مشخص برای دوره 
 BOTزمانی محدود و استفاده از سایر منافع ایجاد شده )مطابق شرایط ذكر شده در اسناد (، به روش
خودگردان با شماره نیاز 2002001107000005 در سامانه ستاد و با شرایط ذیل از طریق رقابت 
عمومی و با رعایت قوانین و مقررات مربوطه و با شرایط زیر به سرمایه گذار واجد شرایط واگذار نماید.

خلاصه شرایط مناقصه:
الف- تعهدات سرمایه گذار 

تامین مالی و اجرای تاسیسات به شرح زیر می باشد:
- احداث خط انتقال پساب به طول حدود 22 كیلومتر با قطر 700 میلی متر 

- احداث 5 واحد استخر تصفیه )لاگون تصفیه زیستی(
- احداث مزارع زراعت چوب به مساحت  869 هکتار

- احداث سایر تاسیسات و ابنیه مورد نیاز جهت راه اندازي و بهره برداري از طرح
- تملك محدوده های مورد نیاز بخشی از مسیر خط انتقال

- پرداخت حقوق دولتی بابت اجاره سالانه سطح عرصه برای زراعت چوب
- پرداخت بهای پساب واگذار شده مطابق ضوابط و شرایط ذکر شده در اسناد

- واگذاری تاسیسات در پایان دوره بهره برداري تجاري به شركت آب منطقه اي قزوین 
ب- تعهدات سرمایه پذیر:

واگذاري امتیاز استفاده از سالانه 5.5 میلیون مترمكعب آب تصفیه شده خروجی تصفیه خانه به 
سرمایه گذار در طول دوره بهره برداري تجاري و سایر منافع ذكر شده در اسناد 

ج- ظرفیت طراحي سامانه اصلي انتقال آب:

ظرفیت طراحي سامانه اصلي انتقال آب 450 لیتر بر ثانیه و حجم متوسط سالانه انتقال پساب برابر 
9.5 میلیون مترمكعب در سال مي باشد كه از این مقدار 5.5 میلیون مترمكعب به سرمایه گذار 

واگذار مي گردد.
د- محل احداث پروژه : از خروجی تصفیه خانه شهر صنعتی البرز استان قزوین به اراضی پایین دست 

و محدوده تالاب اله آباد
ه- سرمایه  پذیر:  شرکت آب منطقه اي قزوین به آدرس قزوین، بلوار شهید باهنر، شماره تلفن : 

 028-33239655-8
و- طول دوره احداث: 15 ماه شمسی 

ز- دوره بهره برداری تجاری پیش بینی شده: حداکثر 30 سال
شرایط کلی سرمایه گذاری:

اشخاص حقوقی غیر دولتی، دارای توان مالی و مدیریتی قابل قبول، امکان تأمین سرمایه مورد نیاز و 
احراز شرایط مندرج در اسناد ارزیابی کیفی مي توانند در فرایند حاضر شركت نمایند.

شرایط دریافت اسناد ارزیابی:
متقاضیان واجد شرایط مي توانند اسناد ارزیابی کیفی را از ساعت 10:00 صبح روز چهارشنبه مورخ 
1402/02/20 لغایت ساعت 16:00 بعدازظهر روز شنبه مورخ 1402/03/06 از سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت به آدرس www.setadiran.ir دریافت و حداکثر تا ساعت 8:00 صبح روز 

یکشنبه مورخ 1402/03/21 ، اسناد مذکور را تکمیل و در سامانه ستاد بارگذاری نمایند. 
برگزاری مناقصه صرفاً از طریق سامانه مناقصات الکترونیکی دولت بوده و کلیه مراحل فرایند مناقصه از 
طریق درگاه سامانه یاد شده انجام خواهد شد. لذا کلیه شرکت کنندگان در مناقصه می بایست صرفاً 
ظرف مهلت های تعیین شده در پایگاه مذکور و درج شده در اسناد و با استفاده از امضای الکترونیکی، 

نسبت به ثبت پیشنهاد خود اقدام نمایند.
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/02/20 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/02/23

شناسه آگهی:1493932

آگهی مزايده عمومی 
شرکت آب و فاضلاب استان مازندران

 نوبت اول

روابط عمومی شرکت آب وفاضلاب استان مازندران      

شرکت آب و فاضلاب استان مازندران به شماره ثبت1311 وشناسه ملی10760177808 و کداقتصادی411341441316 در نظر دارد مطابق آیین نامه معاملات شرکت های آب 
 www.setadiran.ir و فاضلاب  مزایده ای با اطلاعات مشروحه جدول ذیل را به متقاضیان واجد شرایط واگذار نماید. برگزاری مزایده صرفاً  از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به نشانی 
می باشد و کلیه مراحل فرآیند مزایده شامل خرید و دریافت اسناد مزایده )در صورت وجود هزینه مربوطه(، پرداخت تضمین شرکت در مزایده )ودیعه(، ارسال پیشنهاد قیمت، 

بازگشایی پاکات، اعلام به برنده ، واریز وجه مزایده و تحویل کالا در بستر سامانه از این طریق امکان پذیر می باشد.

شماره مزایدهموضوع  مزایده
 در سامانه ستاد

مبلغ برآورد
)ریال(

مبلغ تضمین 
)ریال(

مهلت دریافت 
اسناد

مهلت ثبت پیشنهاد در 
سامانه و تحویل پاکت 

تضمین شرکت در مزایده  
به دبیرخانه

تاریخ 
بازگشایی

تاریخ 
بازگشایی

فروش لوازم جانبی 
اسقاطی رایانه ای)صفحه 

نمایش،پرینتر،UPS،دستگاه ماشین  
نویسی،تلویزیون،فاکس،کپی،کیس(

10010051680000011100100516800000111.577.000.00078.850.000
از ساعت 12 مورخ 

1402/2/19 تا ساعت 9 
مورخ 1402/2/30

تا ساعت 
9 مورخ 
1402/3/9

ساعت 
9:30 مورخ 

1402/3/9

 محل تحویل پاكتهای تضمین شرکت در مزایده: ساري-بلوار آزادی-خیابان رفاه-دبیرخانه شركت-کدپستی:4814896564-تلفن:13-01133356511-پست الکترونیک:
ECESARI@aBFA-MAZANDARAN.IR 

محل بازگشایي پاكتهای مناقصات : ساری-بلوار آزادی-  خیابان رفاه - طبقه چهارم - سالن اجتماعات شرکت آب و فاضلاب مازندران
ضمنا رعایت موارد ذیل الزامی می باشد: 

1-مدت اعتبار پیشنهادها تا سه ماه پس از بازگشایی اسناد مزایده می باشد. و این مدت برای یکبار قابل تمدید می باشد.
2-سایر اطلاعات وجزئیات مربوط در اسناد مزایده مندرج است.         

3- حضور یک نماینده جهت شرکت در جلسه بازگشایی اسناد مزایده با ارائه معرفی نامه و کارت شناسایی معتبر آزاد است.                                    
4- پیشنهاد می گرددقبل از ارائه پیشنهاد از اقلام موضوع مزایده بازدید به عمل آورید.

5-علاقه مندان به شرکت در مزایده می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی )توکن( با شماره 1456  تماس حاصل نمایند.
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/02/20 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/02/23

شرکت آب و فاضلاب استان مازندران

آگهی تجديد مناقصه عمومی

حادثه  و  عمر  بیمـه  تکمیلی  درمان  بیمه  انجام  عمومی  مناقصه  دارد  نظر  در  شهرداری 
پرسنل شهرداری چهاردانگه را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت با شماره مناقصه 
20020٩٤٥00000002 برگزار نماید .کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا 
ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تداركات الكترونیكي دولت 
)ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت 
عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت 

شرکت در مناقصه محقق سازند.
تاریخ انتشار مناقصه در سامانه:  تاریخ  1402/02/19می باشد.

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت:  ساعت 13 روز شنبه تاریخ 1٤02/02/20 
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد : ساعت 13:00 روز سه شنبه تاریخ 1٤02/03/09 

زمان بازگشایی پیشنهاد:  ساعت 14:30 روز سه شنبه تاریخ ١٤٠٢/٠٣/٠٩
مبلغ سپرده شرکت در مناقصه : 250/000/000 ریال

 اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص 
اسناد مناقصه و ارائه پاکت ) الف (: آدرس : بزرگراه آیت اله سعیدی-  روبروی سه راهی 
بوتان - خیابان شهید حاجی احمد - پلاک 10 - ساختمان شهرداری و تلفن : ٥٥٢٧٩٢٩٥ - 021

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :
مرکز تماس : ٤١٩٣٤-٠٢١ دفتر ثبت نام : ٨٥١٩٣٧٦٨ و ٨٨٩٦٩٧٣٧

تاریخ انتشار نوبت اول:1402/02/20  تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/02/27

 نوبت اول

امور قراردادهای شهرداری چهاردانگه

رئیس کل بانک مرکزی در صحن مجلس:

خ تـورم کاهش می یابد نر
 تامین ارز از بازار غیررسمی قاچاق است



به روزرسانی قانون انتخابات درمجلس

سند بالادستی به سرانجام می رسد؟

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rچهار شنبه      20  اردیبهشت 1402    شماره 1315

قالیباف در صحن مجلس:
بانک مرکزی مسئول قیمت سکه در بازار و ارزش 

پول ملی است
رئیس مجلس شــورای اســلامی گفت: از دید ما در مجلس شــورای 
اسلامی، مسئولیت ارزی کشور و همچنین قیمت سکه در بازار و ارزش 

پول ملی از مأموریت های اصلی بانک مرکزی است.
محمدباقر قالیباف در جلســه علنی مجلس شــورای اسلامی و پس از 
بررسی گزارش کمیسیون صنایع و معادن در مورد آسیب شناسی ساز 
و کار تأمین و تخصیص نیازهــای ارزی در حــوزه واردات مواد اولیه و 
تجهیزات مورد نیاز واحدهای صنعتی، تولیدی به کشــور، گفت: الان 
در ثبت سفارش ها اولویت ها مشخص نیست و اکنون دستگاه هایی که 
بیشترین سهم را دارند مانند جهاد کشــاورزی، وزارت صنعت، معدن 
و تجارت و وزارت بهداشــت و درمان حجم بالایی از ثبت ســفارش ها 
را انجام می دهند و این نشــان می دهد ما در عرضــه و تقاضای ارز یک 

سیستم منطقی نداریم.
رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: از دید ما در مجلس شورای 
اسلامی، مسئولیت ارزی کشور و همچنین قیمت سکه در بازار و ارزش 
پول ملی از مأموریت های اصلی بانک مرکزی اســت و اینکه رئیس کل 
بانک مرکزی اعــلام می کند از برخی آمارهــا و درآمدهای ارزی مطلع 
نیســت، قابل قبول و پذیرفتنی نیســت چرا که این اختیــار به بانک 
مرکزی داده شده و در نشست ســران قوا نیز با درخواست رئیس بانک 
مرکزی موافقت شــد.قالیباف ادامه داد: در سیاســت های ارزی ما یک 
قانون دائمی داریم و یکسری سیاست ها نیز در بودجه سالانه به تصویب 
می رســد. ما توقع داریم بنای تصمیم گیری بانک مرکزی در این حوزه 
قانون باشد و اگر دولت یا بانک مرکزی احساس کرد نیازمند اصلاح در 

قانون است، باید به مجلس شورای اسلامی منتقل کند.

وی ادامه داد: ما در حوزه سیاســت های ارزی قانــون دائمی داریم که 
روی مدیریت شــناور تاکید می کند. اینکه برای ایجــاد ثبات در بازار 

قیمت گذاری را مقطوع کنیم به نظر می رسد با قانون مغایرت دارد.
رئیس مجلس شــورای اســلامی اظهار داشــت: در حوزه تسهیلات 
بانک های عامل واقعاً دچار مشــکل هســتیم، این در حالی است که بر 
اساس بودجه سالانه باید بخشی از تسهیلات بانک های عامل در حوزه 
اشتغال و تبصره ۱۸ صرف می شد که سال گذشته عقب ماندگی زیادی 
در حوزه اشــتغال و محرومیت زدایی داشــتیم و نباید دیگر این رویه 

تکرار شود.
قالیباف خطاب به رئیــس بانک مرکزی، گفت: تجدیــد نظر در قانون 
بانک های عامل نیز در مجلس شــورای اســلامی در دستورکار است و 
اگر نظراتی دارید به مجلس ارائه کنید تا در ســال پایانی مجلس قانون 

مربوط به بانک های عامل اصلاح شود.

عمویی با اشاره به جلسه فراکسیون انقلاب اسلامی:
 امیرعبداللهیان روند از سرگیری روابط ایران

 و عربستان را تشریح کرد
سخنگوی فراکسیون انقلاب اســلامی با اشاره به جلسه این فراکسیون 
با حضور وزیر خارجه گفت: در این جلســه وزیر خارجه به سیر روند از 
سرگیری روابط ایران و عربستان به عنوان شاخصی از تقویت همکاری 
منطقه ای در دولت ســیزدهم پرداخت و بیان داشت که علاوه بر جنبه 
دوجانبه و سیاســی این رابطه از جمله بحث از ســرگیری حج عمره و 
راه اندازی کامل ســفارتخانه ها و کنســولگری ها، به تقویت دورنمای 

اقتصادی توافق میان دو کشور اسلامی هم توجه داریم.
 ابوالفضل عمویی در توضیح جلســه مجمع عمومی فراکسیون انقلاب 
اســلامی گفت: این جلســه با حضور امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه 
برای بررســی آخرین تحولات دیپلماســی کشــور به ویــژه در حوزه 

پیرامونی جمهوری اسلامی ایران برگزار شد.
وی توضیح داد: در این جلسه وزیر خارجه مروری بر روندهای تحولات 
بین المللی و منطقه ای داشــت و گفت که دنیا به سمت تکثر بازیگران 
موثر و برآمدن قدرت های منطقه ای در حال حرکت است. با تغییر نظم 
بین المللی، اعمال هژمونی آمریکایی در مناطق مختلف جهان از جمله 

منطقه ما با چالش اساسی مواجه شده است.

عمویی افزود: وزیر خارجه به تقویت نقش آفرینی نهادهای چندجانبه 
در همکاری کشــورهای جنوب، از جمله همکاری شانگهای و بریکس 
در جهان پیش رو اشاره کرد و از تصویب سریع اسناد عضویت جمهوری 
اسلامی ایران در سازمان شانگهای در مجلس تشــکر و ابراز امیدواری 
کرد که در اجلاس تیرماه این سازمان در دهلی، عضویت کامل و قطعی 

ایران در این سازمان اعلام شود. 
سخنگوی فراکسیون انقلاب اســلامی بیان کرد: آقای امیرعبداللهیان 
به سیر روند از سرگیری روابط ایران و عربســتان به عنوان شاخصی از 
تقویت همکاری منطقه ای در دولت سیزدهم پرداخت و بیان داشت که 
ما علاوه بر جنبه دوجانبه و سیاسی این رابطه از جمله بحث از سرگیری 
حج عمره و راه اندازی کامل سفارتخانه ها و کنســولگری ها، به تقویت 

دورنمای اقتصادی توافق میان دو کشور اسلامی هم توجه داریم.
عمویی افزود: در این جلســه ۱۱ نفر از نمایندگان عضو فراکسیون در 
ســخنان خود ضمن تقدیر فعالیت های دستگاه دیپلماسی در ماه های 
گذشته، دیدگاه هایشــان در خصوص موضوعات مرتبط با مسئولیت 
وزارت امور خارجه از جمله شرایط دانشــجویان ایرانی خارج از کشور، 
مناســبات تهران- باکو، شــرایط محور مقاومت، مطالبات جمهوری 
اســلامی ایران در کشــورهای خارجی، و آب های مرزی با وزیر مطرح 
کردند.به گفته وی، ارتقای رویکرد دیپلماســی اقتصادی در سیاست 
خارجی مهمترین مطالبه اعضای فراکســیون از وزیــر امور خارجه در 
این جلســه بود.عمویی همچنیــن گفت: در ادامه این جلســه مجمع 
عمومی فراکســیون، مروری بر روند فعالیت آتی فراکســیون انقلاب 
اسلامی داشت و اعلام شــد که جلســه مجمع عمومی برای انتخاب و 
معرفی نامزدهای هیات رئیســه برای اجلاسیه چهارم مجلس یازدهم، 

روز دوشنبه اول خرداد ماه برگزار خواهد شد.

تریبون

ســخنگوی وزارت امور خارجه تهاجــم جنگنده های 
رژیم صهیونیســتی به نوار غزه که به شهادت سه تن از 
فرماندهان جنبش جهاد اســلامی و شهادت و زخمی 

شدن ده ها تن از مردم عادی شد را محکوم کرد.
 ناصــر کنعانــی ســخنگوی وزارت امــور خارجــه، 
تهاجم تروریســتی بامداد امــروز جنگنده های رژیم 

صهیونیستی به مناطق مختلف نوار غزه که به شهادت 
سه تن از فرماندهان جنبش جهاد اسلامی و شهادت و 
زخمی شدن دهها تن از مردم عادی از جمله تعدادی از 
زنان و کودکان فلسطینی منجر شد را به شدت محکوم 
کرد.ســخنگوی وزارت امور خارجه ضمن تسلیت به 
خانواده های شــهدا و گروه های مقاومت فلســطینی، 

از خداوند برای مجروحان این حملات شــفای عاجل 
مسالت کرد.

کنعانی این اقدام رژیم صهیونیســتی را که در آستانه 
یوم النکبه انجام شد، نشــانه ای از درماندگی و ضعف 
رژیم متجــاوز در مقابــل مقاومت قهرمانانــه جوانان 
فلســطینی در کرانه باختری و قدس علیــه اقدامات 

تجاوزکارانه صهیونیســت ها و حرکتی با هدف انحراف 
افکار عمومی از وضعیت به شــدت متزلــزل و بحرانی 
داخلی رژیم دانست.ســخنگوی دســتگاه دیپلماسی 
در پایان بر ضرورت اقــدام فوری، مؤثــر، بازدارنده و 
هماهنگ کشورهای اسلامی برای توقف ماشین کشتار 

و جنایت رژیم صهیونیستی تاکید کرد.

سخنگو

کنعانی تهاجم رژیم صهیونیستی به نوار غزه را به شدت محکوم کرد

زینب رجایی  باز هم طــرح اصلاح قانون 
انتخابات با نزدیک شــدن به رقابت سیاسی 
در اســفند ۱۴۰۲ به صدر اولویت نهادهای 
قانون گذار و مجری بازگشــته اما آیا اصلاح 
به موقع بــرای اجرا در انتخابــات پیش رو 

محقق خواهد شد؟
سیاســت های ابلاغ شــده و بر زمین مانده 
در کشــور کم نداریم؛ اما »اصــلاح قانون 
انتخابــات« از مواردی اســت کــه گرچه 
کارشناسان و فعالان سیاســی بر آن اتفاق 
نظر دارند و حتی چندین بار توسط شخص 
رهبر انقلاب نیز مورد مطالبــه قرار گرفته، 
ولی با گذشــت حــدود هفت ســال هنوز 

نتیجه ای برای آن رقم نخورده است.
وقتی مقام معظم رهبــری مهرماه ۱۳۹۵ 
در سیاســت های کلی انتخابــات بر اصلاح 
قانون انتخابات تاکیــد و آن را ابلاغ کردند، 
انتظــار می رفــت مســئولان و نهادهای 
جمهوری اسلامی در پیشــبرد برنامه های 
خــود، تصمیم گیری بــرای »اصلاح قانون 
انتخابــات« را در دســتور کار و اولویت ها 
قرار دهند. امیدواری ها بــرای رفع عیب ها 
و خلاءهــای موجود در عرصــه رقابت های 
سیاســی افزایش پیدا کرد؛ اما علیرغم همه 
تأکیدات، از سال ۹۵ تا این لحظه چند دور 
از انتخابات مختلف در شرایط سابق برگزار 
شــده و کمــاکان تصمیمی متقنــی برای 
اعمال اصلاحــات بر حیاتی تریــن رویداد 

سیاسی کشور اتخاذ نشده است.

اسناد بالادستی ولی بر زمین مانده
مهلت دولت »حســن روحانی« تمام شد و 
دولت سید ابراهیم رئیسی نیز به نیمه خود 
نزدیک می شود اما حتی لایحه ای برای این 
سیاست کلی و سند بالادستی ابلاغ شده از 
سوی رهبر انقلاب به دست مجلس نرسیده 
اســت. این تعلل تا جایی ادامه پیدا کرد که 
مقام معظم رهبری بار دیگر ضرورت اصلاح 
ایــن قانــون را یــادآوری و آن را از مجلس 
مطالبه کردند. ایشان چهارم خرداد ماه سال 
گذشته در دیدار نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی متذکر شــدند: »به قانون هایی که 
از دل سیاســت های کلـّـی در می آید، باید 
اهمیت داد. سیاســت های کلیّ طبق قانون 
اساسی به رؤسای ســه قوّه یعنی به سه قوّه 
ابلاغ می شــود؛ این سیاست های کلّی نظام 
اســلامی به دولت، بــه مجلس، بــه قوّه ی 
قضائیّه ابلاغ می شــود که هر کدام وظایفی 

در قبال اینها دارند.«
رهبــر انقلاب تاکیــد کردنــد: »وظیفه ی 
مجلس این است که قانون گذاری را منطبق 
با این سیاســت ها انجام بدهــد؛ معارض با 
این سیاست ها نباشــد؛ مثلًا سیاست های 
کلی انتخابات پنج ش ش ســال است ابلاغ 
شــده ولی هنوز تنظیم نشــده.« و خطاب 
به نماینــدگان مجلس یــادآوری کردند: 
»شما خلأیی احساس می کنید، دولت هم 
لایحه ای نــداده یا نــدارد و نمی دهد، یکی 
از وظایــف مجلس همین اســت که وقتی 
مســئله لازمی وجــود دارد، لایحه ای هم 
وجود ندارد باید طــرح تهیه کند که این هم 

حقوق و هم از وظایف مجلس است.«
می توان گفت در هفت ســالی که از مطالبه 
رهبــر انقــلاب می گــذرد، مســئولان و 
صاحب منصبان همچون دانش آموزانی که 
درست شــب امتحان به یاد درس خواندن 
می افتند، در آســتانه برگزاری یک رقابت 
سیاسی به تکاپو برای اصلاح قانون انتخابات 
می افتند؛ تکاپویی که اغلب به علت کمبود 
وقت یا به نتیجه نمی رسد یا توسط شورای 
نگهبان، تائید نمی شــود و به هــر طریق، 

پشت درب های اجرا باقی می ماند.
همچنانکــه اردیبهشــت ســال ۹۹ وقتی 
مجلس یازدهم تلاش کرد تــا رقابت برای 
نشستن بر مسند ریاست جمهوری با قوانین 
اصلاح شده برگزار شود و مصوبه مربوطه را 
بعد از فراز و نشــیب های بســیار به شورای 
نگهبان فرستاد، شورای نگهبان مصوبه آن 

را رد کرد و دوباره روز از نو، روزی از نو!

حکایت یک قانون معیوب
بنا بر سیاست های ابلاغ شده از سوی رهبر 
انقلاب، قانــون انتخابات باید در راســتای 
مسائلی از جمله شفاف ســازی منابع مالی، 
ارتقای ســلامت منتخبین ، افزایش عدالت 
محــوری ، افزایــش ثبــات ، قانون گرایی 
بیشتر، پرهیز از بی نظمی ، افزایش آگاهی و 

رأی دهی آگاهانه مردم اصلاح می شد.

در همین زمینــه »عباس علی کدخدایی« 
پیش از برگــزاری انتخابات مجلس یازدهم 
گفته بود: »قانــون انتخابات ما قانون خوبی 
نیســت؛ برای مثــال در بحــث تبلیغات 
انتخاباتی، آنقدر مواد قانونی اندک اســت 
که فقــط ممنوعیت تبلیغات ۲۴ ســاعت 
قبل از روز انتخابــات و ممنوعیت تبلیغ از 
طریق دســتگاه های عمومــی را داریم، اما 
اینکه نامزد انتخاباتی در یک حوزه کوچک 
چه اندازه اجــازه دارد هزینــه کند؟ پولی 
که می خواهد صرف تبلیغــات کند از کجا 
می آید؟ درآمدش از کجاســت؟ کشورهای 
مختلف در این رابطه استانداردهایی را قرار 

داده اند.«
»هادی طحان نظیف«، ســخنگوی فعلی 
شــورای نگهبان نیــز در نشســت خبری 
اسفندماه سال گذشته، تاکید کرد که: قانون 
انتخابــات نیازمند بازنگری و بروزرســانی 
اســت. قانون کنونی مصوب ســال ۱۳۷۸ 
است که ۲۳ سال از تصویب آن می گذرد. ما 
اکنون با موضوعاتی در بحث انتخابات روبرو 

هستیم که قانون فعلی پاسخگو نیست.
وی در ادامه با اشــاره به اینکه سیاست های 
کلی انتخابات در ســال ۹۵ از ســوی رهبر 
معظم انقلاب ابلاغ شــد، گفت: انتظار این 
بود که بعــد از آن ابــلاغ اتفاق های جدی 
صــورت بگیــرد و قوانینی بــرای اجرایی 
شدن آن سیاســت ها تدوین شود. هرچند 
تلاش هایی شــد، اما اقدام ویــژه ای که به 
نتیجه روشــن و مشخص برســد، صورت 

نگرفت.

انتخاباتی دیگر فرا رسید، از لایحه 
انتخاباتی دولت خبری نشد!

حالا که بــار دیگر بــه هنگامــه انتخابات 
نزدیک می شــویم، پرونده این سیاست بر 
زمین مانده مجدداً روی کار آمده تا شــاید 
اســفند ۱۴۰۲، رقابت بــرای صندلی های 
بهارســتان با قوانین جدید در کشور برگزار 
شــود. گرچه دولت ســیزدهم برای تهیه 
لایحه اصلاح قانــون انتخابــات گام هایی 
برداشــته اما با وجود همه وعده و وعیدها، 
هنوز هم دربــاره این موضــوع از فعل های 

زمان آینده استفاده می شود.
حدود یک ســال پیش »احمــد وحیدی« 
وزیر کشــور اعلام کرد که دولت قبل لایحه 
جامع انتخابات را تهیه کــرده اما با توجه به 
اشکالات آن، دولت ســیزدهم تهیه لایحه 
جدیــدی را پیگیــری می کنــد و قطعاً آن 
را پیش از پایــان دوره یازدهــم به مجلس 
می فرســتد. وعده وحیدی برای ارسال این 
لایحه اســفند ۱۴۰۱ هم تکرار شد. با این 
حال خبری از اعلام وصــول لایحه ای با این 
عنوان از ســوی مجلس به گوش نرســیده 

است.

تکاپوی اصلاح قانون در مجلس
از ســوی دیگر، اینکه ایــن روزها مجلس 
یازدهم می کوشــد طرحی که نمایندگان 
برای اصلاح قانــون انتخاب تدوین کرده اند 
را به تصویب برســاند خبــر از آن دارد که 
لایحــه ای در این بــاره به دســت مجلس 
نرسیده است؛ چراکه درباره موضوع واحد، 
بررسی لایحه فرستاده ۹ شده از سوی دولت 
نسبت به بررسی طرحی که نمایندگان آن 

را تدوین کرده اند، در اولویت است.
به روزرسانی قانون انتخابات درمجلس/سند 
بالادســتی به ســرانجام می رسد؟ مجلس 

یازدهم نیز در این مدت سعی کرده در حوزه 
اختیارات خود در مسیر اجرای این سیاست 
ابلاغی حرکــت کند. به دنبــال این تلاش، 
بعد از بررسی ایرادات و ابهاماتی که شورای 
نگهبــان وارد دانســته بود، کلیــات طرح 
اصلاح قانون انتخابات آذر ۱۴۰۱ در صحن 
مجلس به تصویب رســید. به نظر می رسد 
بعد از پایان بررســی بودجه ۱۴۰۲ و با آغاز 
ســال جدید، وکلای ملت بررسی طرح ۷۵ 
ماده ای اصلاح قانون انتخابات را در اولویت 
خود قرار داده اند، همچنانکه در جلســات 
اخیر صحن، رســیدگی به جزئیات ماد این 

طرح را در دستور کار داشته اند.
سه شــنبه ۱۹ اردیبهشــت ماه که تقریباً 
نیمی از طرح مذکور بررســی شده، برخی 
ادعا می کنند که آنچه تغییرات اساســی در 
انتخابــات را رقم می زده از مــواد این طرح 
حذف شــده و برخــی دیگر اصــرار دارند 
بررســی آن هرچه زودتر به پایان برســد تا 
پس از عبــور از فیلتر شــورای نگهبان، در 
انتخابات اســفند ۱۴۰۲ اعمال اصلاحات 
رقم بخورد. مروری بر اصلاح و تغییراتی که 
نمایندگان بر ســر آن به توافق رسیده اند به 

شرح زیر است:
یکشــنبه ۲۷ فروردیــن ماه پــس از آغاز 
مجدد بررســی جزئیات طرح اصلاح قانون 
انتخابات مجلس، تبصره ســه ماده ۱۲ این 
طرح که در رســانه ها بحث برانگیز شــده 
بود، حذف شــد. موضوع این ماده، ثبت نام 
داوطلبان با ســابقه ســه دوره نمایندگی 
مجلس شورای اسلامی بود اما از آنجا که در 
جریان بررســی های پیشین توسط شورای 
نگهبان رد شده و کمیسیون نیز آن را دارای 

ابهام دانسته بود، از متن مصوبه خارج شد.
»محمدباقر قالیباف« رئیس مجلس شورای 
اسلامی در این باره در صحن علنی مجلس 
توضیح داد: »این ســوال پیش می آمد که 
نمایندگانی که ســابقه چهــار و پنج دوره 
نمایندگی مجلس شورای اسلامی را دارند 
چه وضعیتی پیــدا می کنند؟ همچنین این 
ســوال پیش می آمد که آیا منظور سه دوره 
متناوب نمایندگی اســت یا این اســت که 
فردی ســه بار در مقاطع مختلــف نماینده 
بوده باشــد. با توجه به ابهامی کــه در این 
زمینه وجود داشــت، این موضــوع از طرح 

اصلاح قانون انتخابات مجلس حذف شد.«
نمایندگان همچنین با اصــلاح ماده ۱ این 
طرح ســاز و کار برگــزاری انتخابات میان 
دوره ای را مشــخص کردند. بر اســاس این 
اصــلاح، انتخابات میــان دوره ای در چهار 
صورت هم زمان با اولین انتخابات در کشور 

برگزار می شود.
اول؛ انتخابات یک یا چند حــوزه انتخابیه 
باطل و یا به هر دلیل از جمله فوت یا انصراف 
داوطلبان یا منتخبان یا حوادث غیرمترقبه 
متوقف شده یا برگزار نشــود، به نحوی که 
منجر به عدم انتخاب نماینــده گردد. دوم؛ 
اعتبارنامه منتخبان، مــورد تأیید مجلس 
واقع نشود. ســوم؛ چنانچه به دلیل فوت یا 
استعفا یا هر علت دیگر، حوزه ی انتخابیه ای 
یک یا چند نماینده ی خود را از دست بدهد 
و چهارم؛ اگــر تعداد نماینــدگان مجلس 
کمتر از چهــار پنجم مجمــوع نمایندگان 

شود.
همچنین تبصره این ماده مبنــی بر اینکه 
»انتخابات مرحله اول و میــان دوره ای در 
صورتی قابل اجراســت که تعــداد نامزدها 
حداقل دو برابــر کرســی های نمایندگی 

باشد« از متن آن حذف شد.
۲۸ فروردین ماه نیز نمایندگان درباره ماده 
۱۲ طرح اصــلاح قانــون انتخابات مجلس 
که مربــوط به تغییــر »شــرایط عمومی و 
اختصاصی« داوطلبــان انتخابات مجلس 
بود بر ســر حذف ایــن اصلاحیه بــه اتفاق 
نظر رســیدند. بنابراین شــرایط داوطلبان 

انتخابات مجلس تغییری نکرد.
در ادامه بررســی اصلاح قانــون انتخابات 
مجلس مــاده ۱۰ این طرح اصلاح شــد که 
موضوع آن مورد توجه رسانه ها قرار گرفت. 
بنا بر این اصلاح مقرر شــد کــه قوه قضائیه 
به تعداد کافی شــعب موجــود در هر حوزه 
قضائی را به منظور رســیدگی فوری و خارج 

از نوبت به جرایم انتخاباتی اختصاص دهد.
نمایندگان همچنیــن در تبصره این طرح 
آورده اند که از زمــان ثبت نام تا پایان مهلت 
رأی گیری، جلــب یا بازداشــت داوطلبان 
نمایندگــی مجلس شــورای اســلامی در 
رابطه با اتهامات قبل از داوطلبی یا تخلفات 
و جرایــم انتخاباتی ممنوع اســت، مگر در 
مواردی که با استدلال کتبی دادستان کل 
کشــور، تعویق تعقیب یا رسیدگی، موجب 

تضییع حقوق افراد یا حقوق عمومی شود.
موضوع زمان اســتعفای مدیران برای ثبت 
نام در انتخابــات مجلس نیــز، از موارد پر 
بحث در جریان اصلاح قانون انتخابات بود. 
اما در نهایت امر، نماینــدگان با حذف ماده 
۱۳ این طرح موافقت کردنــد مدیرانی که 
قصد ثبت نام در انتخابات مجلس شــورای 
اسلامی را دارند، مانند دوره های گذشته ۶ 
ماه پیش از ثبت نام اســتعفا دهند. بنابراین 
زمان اســتعفای مدیران بــرای ثبت نام در 

انتخابات مجلس کاهش نیافت.
علاوه بــر ایــن نمایندگان مــاده ۲۶ طرح 
اصلاح مــوادی از قانــون انتخابات مجلس 
را بر این اســاس اصلاح کردند که هر یک از 
داوطلبان نمایندگی مجلــس با مراجعه به 
ســامانه اعلامی وزارت کشــور می توانند 
حداکثر تا ۷۲ ســاعت قبل از رأی گی ری، 
انصراف خود را ثبت کننــد. مراتب انصراف 
توسط وزارت کشــور فوراً به اطلاع هیئت 
مرکزی نظارت می رســد. انصــراف پس از 
زمان مذکــور یا عدول از انصــراف پذیرفته 

نمی شود.

لایحه دولت دوازدهم برای اصلاح 
قانون انتخابات ایرادات بسیاری داشت

همچنیــن محمدصالــح جــوکار رئیس 
کمیسیون امور داخلی و شوراهای مجلس 
شورای اســلامی در گفتگو با خبرنگار مهر 
می گویــد: »دولت قبل یــک لایحه جامع 
انتخاباتی بــه مجلس داده بــود که گرچه 
در کمیســیون کار زیادی بر روی آن انجام 
گرفت اما در نهایت از نظر ما قابل بررســی 

نبود؛ چراکه ایرادات بسیار زیادی داشت.«
وی با اشاره به ایرادات لایحه دولت دوازدهم 
برای اصلاح قانون انتخابــات بیان می کند: 
»دولت قبل در لایحه خــود، بحث تجمیع 
انتخابات را مطرح کــرده بود به نوعی که در 
فرآیند اجرایی، تبلیغات و ســایر مســائل، 
تفکیکــی میــان انتخابات ها قائل نشــده 
بود؛ درحالیکه انتخابات هــای مختلف در 
کشور شرایط یکسانی ندارند. اگر بخواهیم 
انتخابات ریاست جمهوری که در سطح ملی 
است، انتخابات شوراها که در قاعده جامعه 
صورت می گیــرد و انتخابــات مجلس که 
تقریباً در حوزه میانی قــرار دارد را در قالب 

یک طرح یا لایحه در نظر بگیریم، در آینده 
برای اجرا با مشکل مواجه می شویم.«

جوکار همچنین تاکیــد می کند که دولت 
ســیزدهم نیز تا ایــن لحظه لایحــه ای به 
مجلس ارائه نکرده اســت اما موادی از آن را 
در کمیســیون مطرح کرده و نقطه نظرات 
و کارشناســی های خود را با نمایندگان در 
میان گذاشــته که این موارد نیــز در طرح 

فعلی که تدوین شده، گنجانده شده است.
رئیس کمیســیون امور داخلی و شوراهای 
مجلس در پاســخ به اینکه آیــا نمایندگان 
نظر شــورای نگهبان را دربــاره طرح فعلی 
گرفته انــد؟ عنــوان می کنــد: »مجلس 
قانونگذاری انجام می دهد؛ شورای نگهبان 
نیز وظیفــه نظارتــی دارد و بایــد مصوبه 
نمایندگان را با قانون و شــرع تطبیق دهد. 
در مســیر این طرح از نظرات کارشناســان 
پژوهشــکده شــورای نگهبان اســتفاده 
کرده ایم اما به صورت مستقیم نظر شورای 

نگهبان را اخذ نکرده ایم.«
جوکار در پیش بینی ســرانجام طرح اصلاح 
قانــون انتخابــات می گوید: »بــا توجه به 
اینکه بر اســاس موضوع سیاست های کلی، 
این طرح را تنظیم کرده ایم و مورد بررســی 
قرار داده ایم امید داریــم در روند تأیید آن با 

مشکلی با مواجه نشویم.«

تکاپوی مجلس به نتیجه می رسد؟
»حسین کنعانی مقدم« کارشناس مسائل 
سیاسی کشــور در گفتگو با مهر می گوید: 
»سیاســت های ابلاغی مقام معظم رهبری 
درباره انتخابات فصل جدیدی از مشارکت 
سیاســی مردم و رفع موانــع در این عرصه 
ایجاد کرده اســت. سیاستی که سوی رهبر 
انقلاب ابلاغ می شــود لازم الاجرا اســت؛ 
مسئله فعلی این اســت که شورای نگهبان 
نیز ملزم اســت سیاســت های ابلاغ شده را 
مدنظر قرار دهــد. همچنیــن کنش های 
نظارتی در مجمع تشخیص مصلحت نظام 

نیز شامل همین تکلیف می شود.«
وی ادامــه می دهــد: »یکی از مشــکلات 
فعلی این اســت که هر جناحی که مجلس 
را در اختیار می گرفت ســعی می کرد قانون 
انتخابات را با سلیقه خود دنبال کند اما این 
بار مجلس باید بر اساس ریل گذاری صورت 

گرفته توسط رهبر انقلاب حرکت کند.«
کنعانی مقدم بیان می کند: »در جلســه ای 
که اخیراً با وزیر کشــور داشــتم به او گفتم 
که باید قانــون انتخابات، قانــون احزاب و 
همچنین قانون جامعه سیاسی را با یکدیگر 
ببینیم، چراکه اینها بــا یکدیگر اندر کنش 
دارنــد. ممکن اســت در قانــون انتخابات 
موضوعی به تصویب برســد کــه در تضاد با 

قانون احزاب باشد یا برعکس.«
این کارشــناس سیاســی معتقد اســت: 
»باید کمیســیونی ویژه برای رسیدگی به 
قانون گذاری و اجرای این ســند بالادستی 
ایجاد شود و این مسائل را در زمینه پیشبرد 
اصلاح قانون انتخابات در نظر بگیرد. با توجه 
به اینکه این قانون بایــد مراحل خود را طی 
کند، شورای نگهبان آن را تأیید کند یا شاید 
کار به مجمع تشخیص بکشــد، بعید است 
به انتخابات این دوره یعنی اســفند ۱۴۰۲ 
برسد؛ مگر آنکه کارویژه خاصی در این باره 
صورت بگیــرد. البته با توجه بــه تأکیدات 
صــورت گرفته بــه نظر می رســد باید این 
اقدام ویژه صورت بگیرد تــا انتخابات آینده 
با قوانین اصلاح شــده برگزار شود. چراکه 
مسائل بســیاری وجود دارد که باید درباره 

آنها تعیین تکلیف شود.«
هنوز برخی موارد در کمیسیون امور داخلی 
و شــوراهای مجلس در حال بررسی است. 
بررســی نیمه باقی مانده طرح اصلاح قانون 
انتخابات مجلس در دستورکار جلسات آتی 
نمایندگان است؛ آنچه ذهن دنبال کنندگان 
این پرونده را درگیر کرده این اســت که آیا 
نتیجه ایــن تلاش ها بــه انتخابات مجلس 
دوازدهم می رســد؟ اما و اگرهای بسیاری 
بر سر راه وجود دارد و هنوز مشخص نیست 
که آنچه توسط مجلس به تصویب می رسد 
مورد تأیید شــورای نگهبان نیز قرار بگیرد 
یا خیر! با همه اینها مجلس در پی آن اســت 
سیاســت ابلاغ شده از ســوی رهبری را به 
تحقق حداقلی برساند تا شاید دولت بتواند 
انتخابات آینده را با ســاز و کار جدید برگزار 
کند. بایــد منتظــر ماند و دید رســیدگی 
دیرهنگام مســئولان و نهادهای قانون گذار 

و مجری به اسفند ماه ۱۴۰۲ می رسد؟
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پشت پرده ریزش بورس چیست؟
مصطفی صفاری  بالاترین افت تاریخی بورس، رقــم خورد و به زبان 
دیگر ۵۳۳ هزار میلیارد تومان از دارایی مردم دود شد و به هوا رفت و اگر 
روز گذشته اش را نیز به حســاب آوریم، در دو روز نزدیک به هزار هزار 
میلیارد تومان یا به عبارت دقیق ۹۴۳ هــزار میلیارد تومان دارایی ۵۰ 

میلیون نفر سهام دار از میان رفت.
در طول تاریخ بورس دو افت دیگر بالای ۵ درصد نیز رقم خورده اســت؛ 
در تاریخ یکم مرداد ماه ۱۳۸۷ شــاخص بــورس ۵.۳ افت کرد و حدود 
۳ هزار میلیــارد تومان از دارایی هــای مردم را از میان بــرد و در تاریخ 
۲۶ اســفند ماه ۱۳۹۶ نیز شــاخص بورس ۵.۶ درصد افت کرد که ۲۶ 
هزار میلیارد تومان از دارایی هــای مردم را تحت تاثیر قــرار داد و این 
سومین کاهش بالای ۵ درصد است اما از نظر مبلغی بالاترین در تاریخ 
بورس بوده است.هیچ شوک سیاسی و اقتصادی به بازار وارد نشده است 
که در نتیجه آن این افت چشــمگیر رقم بخورد، بلکه اظهار نظر رئیس 
کمیســیون اقتصادی مجلس مبنی بر اینکه مردم مراقب باشند تا سال 
۱۳۹۹ تکرار نشود منجر به این اتفاق شده است؛ در صورتی که در سال 
P ۱۳۹۹ به E بــازار ۳۰ بود و ارزش بــازار ۴۳۰ میلیــارد دلار بود، در 
حالی که در حال حاضر ارزش بازار زیر ۱۸۰ میلیارد دلار اســت و P به 
E بازار ۹.۹ است و از طرف دیگر اصلاحاتی مبنی بر محدودیت های وام 
در بازار سرمایه صورت گرفت و شرایط بازار ســرمایه در نسبت با سال 
۱۳۹۹ بسیار فرق می کند و افت اخیر در نتیجه دخالت در بازار سرمایه 
بوده است.در حال حاضر با توجه به رقم خوردن بالاترین افت شاخص از 
روز اولی که بنای بازار سرمایه نهاده شــد تا به امروز، شورای بورس باید 
جوابگو باشد که چه اتفاقی افتاده اســت و آیا شوک  اقتصادی و سیاسی 

رخ داده است و یا اینکه این افت دستوری بوده است.
مقایسه بازار سرمایه در حال حاضر با ســال ۱۳۹۹ بسیار اشتباه است؛ 
گفته می شود مار گزیده از ریسمان سیاه و ســفید می ترسد، اما به نظر 
می رسد مسئولین از مردم بیشتر می ترسند و با صحبت هایی که کردند 

و اطلاعیه هایی که منتشر کردند، ترس را به جان مردم انداختند.
در ۱۱ ســپتامبر در نتیجه افت تاریخی، بورس نیویورک به مدت ســه 
روز تعطیل شد، تا اینکه انتظارات معقول شود اما ریزش بورس عمدی 
بوده است و در نتیجه باطل شــدن معاملات معنایی ندارد و به عبارتی 

خودشان به حقوقی ها دستور دادند تا اینکه تمام صف ها عرضه شود.
روز شــنبه گذشــته هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان ورود ســرمایه به بازار 
صورت گرفت و اعتماد مردم به بازار ســرمایه در حال بازگشتن بود، اما 
دستی در بازار سرمایه اســت که خواهان خارج کردن نقدینگی از بازار 
سرمایه به بانک ها است و اتفاقی که در دو روز اخیر رخ داد، اعتمادی که 

در حال جلب کردن بود را از میان برد.

وزارت صمت خواستار بازنگری در قیمت 
وهای مونتاژی شد خودر

مدیرکل دفتر خودرویی وزارت صمت در نامه ای به نائب رئیس شورای 
رقابت خواستار بازنگری در قیمت خودروهای مونتاژی شد.

 در جلســه روز شــنبه هفته جاری، قیمت های پیشــنهادی سازمان 
حمایت برای خودروهای مونتاژی که طبق دستورالعمل شورای رقابت 
تعیین شده بود، تصویب و بر این اســاس روز یکشنبه )۱۷ اردیبهشت 

ماه( قیمت ۱۷ خودروی مونتاژی با سود ۱۷ درصد مشخص شد.

در این راســتا عبدالله توکلی لاهیجانی مدیرکل دفتر خودرویی وزارت 
صمت در نامه ای به محمود دودانگه نایب رئیس شورا و رئیس کارگروه 
خودروی شورای رقابت خواستار بررســی دقیق تر و بازنگری در قیمت 
خودروهای مونتاژی اعلام شــده توسط این شورا شــد و اعلام کرد که 
دفتر صنایع خودرو وزارت صمت آماده ارائه هر گونه اطلاعات مورد نیاز 
و همکاری برای اصلاح پارامترهای مؤثــر در تعیین قیمت خودروهای 
مونتاژی اســت.در این نامه آمده است: ضمن تشــکر از تلاش های آن 
شــورا در حوزه تنظیم بازار خودرو، به اســتحضار می رساند عطف به 
نامه شــماره ۲۹۱-۰۲-۱۹ ص تاریخ ۱۶ اردیبهشت شورای رقابت در 
خصوص قیمت خودروهای مونتاژی و با توجه به بازخوردهای دریافتی 

از خودروسازان بخش خصوصی، ذکر موارد ذیل ضروری است.
۱- با توجه به آنکه مبنای محاسبات در شرکت های خصوصی بر اساس 
آخرین صورت های مالی سال ۱۴۰۰ انجام شده است و صرفاً تعدیلات 
در حوزه های محدودی اعمال شــده، ضروری است تا هماهنگی لازم با 

این دفتر تخصصی برای اصلاح سایر پارامترهای دخیل انجام شود.
۲- نظر به نوســانات ارزی اخیر و ارزبری بالای محصــولات مونتاژی 
و تاثیرپذیری بالا از نــرخ ارز و همچنین با توجه به لزوم پاســخ به نیاز 
بازار از جنبه افزایش تولید داخل ضروری اســت تــا ملاحظات مرتبط 
با تأثیر نرخ ارز در این محصولات در نظر گرفته شــود )بر اساس تبصره 
۲ بند ۳-۳ دستورالعمل شورای رقابت(۳- ضروری است تا قیمت کلیه 
خودروهای مونتــاژی همراه با فیچرهای خاص هــر محصول برای هر 
تیپ محصول به طور مجزا تعیین شود.نظر به موارد مطروحه مستدعی 
است، دســتور دهید تا بررســی های دقیق تر در خصوص قیمت های 
اعلامی انجام پذیرد؛ به گونه ای که شاهد رفع موانع تولید و رشد تولید و 

عرضه خودروسازان به منظور پاسخ به نیاز بازار داخل باشیم.

دبیرکل اتاق ایران و عراق:
صادرات به عراق نه تنها کاهش نیافته که رشد 

مثبت دارد
دبیرکل اتاق بازرگانی ایران و عــراق می گوید که بر خلاف برخی گمانه 
زنی ها، نه تنها صادرات ایران به عراق کاهش نیافته که نســبت به مدت 
مشابه ســال قبل افزایش نیز یافته اســت.جهانبخش سنجابی اظهار 
کرد: در روزهای گذشــته هیچ تغییری در فرایند انتقال ارز از عراق به 
وجود نیامده و تجار و صادرکنندگان ایران مانند گذشــته به انتقال ارز 
ناشــی از صادرات به داخل و رفع تعهد ارزی اقدام می کنند.وی درباره 
خبر منتشر شــده در یکی از خبرگزاری ها درباره محدودیت تازه ارزی 
در عراق بیان کرد: این خبر به هیچ عنوان صحت ندارد و هیچ مشــکل 
جدیدی در این زمینه به وجود نیامده است. تحرکات اخیر فدرال رزرو 
آمریکا و کاهش عرضه دارو در بازار عراق نیــز ا بر صادرات ایران تاثیری 
ندارد و تنها به ایجاد مشــکل برای مصرف کننده عراقی و گران تر شدن 
کالا برای آنها منجر خواهد شــد.دبیرکل اتاق ایران و عراق اضافه کرد: 
مجموعه عوامل محیطی ماننــد کاهش مزیت رقابتــی ترکیه، بهبود 
روابط با عربستان سعودی و کشــورهای منطقه در مجموع چشم انداز 
مثبتی پیش روی توســعه روابط تجاری ایران و عراق قرار داده و عبور از 
عدد ۱۰ میلیارد دلار تا پایان ســال قطعا قابل وصول خواهد بود.وی بار 
دیگر تاکید کرد که خبر محدودیت جدید در مسیر تجارت یا انتقال ارز 

از عراق به هیچ عنوان صحت ندارد و تکذیب می شود.

یادداشت

بازار

سمیه رســولی  خاندوزی با اشاره به دلار 
زدایــی از چرخه تجارت گفــت: هم اکنون 
سهم دلار در تسویه های تجاری به کمتر از 

۱۰ درصد کاهش پیدا کرده است.
 سید احسان خاندوزی در نشست خبری با 
اشاره به بسته مهار تورم و رشد تولید، اظهار 
داشت: برای این بســته جلسات متعددی 
برگزار شــد و با هماهنگی هایی که شــکل 
گرفت قرار شد کلیات بسته در جلسه شنبه 
شورای اقتصادی ســران قوا تصویب شود. 
امروز هم دومین جلسه شــورای اقتصاد با 

هدف تکمیل این بسته برگزار خواهد شد.
ســخنگوی اقتصادی دولت افــزود: رئیس 
جمهور پنجم فروردین ماه امســال از همه 
وزرا خواســت که بســته اقدام و اجرا برای 
تحقق شعار ســال تهیه کنند تا شاهد رشد 

اقتصادی و رونق تولید باشیم.

چشم انداز برنامه اقتصادی دولت 
امیدوار کننده است

وی با بیان اینکــه برنامه رفــع موانع تولید 
در قالب ۱۱ اقدام در این بســته دیده شده 
است، تصریح کرد: چشــم انداز برنامه های 
تیم اقتصــادی دولت امیدوار کننده اســت 
به شــکلی که خروجی بهتری را نســبت به 
سال قبل و ســال ۱۴۰۰ داشته باشیم.وزیر 
امور اقتصادی و دارایی به انضباط مالی دولت 
اشاره کرد و گفت: در این راستا دولت بنا دارد 
کنترل بدهی به شــبکه بانکی را به صورت 
جدی پیگیری کنــد. باید توجه شــود که 
عمده اضافه برداشت بانکی از بانک مرکزی، 

مختص بانک های غیردولتی است.
وی افــزود: بر اســاس آخرین آمــار بانک 
مرکزی، ۶۸ درصد بدهــی بانک ها به بانک 
مرکزی متعلق بــه بانک هــای غیردولتی 
است.سخنگوی اقتصادی دولت درباره علت 
بدهی دولــت به بانک ها، گفــت: عمده این 
مسئله ناشــی از خرید تضمینی محصولات 

کشاورزی است.

بودجه 104 هزار میلیارد تومانی برای 
خرید تضمینی گندم

به گفته وی، در قانون بودجه امســال ۱۰۴ 
هــزار میلیارد تومــان منابع بــرای خرید 

تضمینی گندم پیش بینی شده است.
خاندوزی همچنین با اشــاره بــه مالیات بر 
سوداگری نیز تصریح کرد: از مجلس شورای 
اســلامی بابت سرعت بخشــیدن به طرح 
مالیات بر سوداگری تشکر می کنیم. دولت 
هم آمــاده اجرای این طرح بعــد از تصویب 
در شورای نگهبان اســت.وی گفت: از اتاق 
اصناف و وزارت صمت هم بابت تســهیل در 

ارائه مجوزهای صنفی تشکر می کنیم.
وزیر اقتصاد یادآور شــد: امسال نیز افزایش 
نقــش مــردم و بخش هــای غیردولتی، از 
طریق تسهیل مجوز کســب و کار، افزایش 
رقابت ها و اصلاح نقشــی که مردم در سهام 

عدالت داشتند، پیگیری می شود.

سهم دلار در تسویه های تجاری
 به 10 درصد رسیده است

خانــدوزی در ادامه با اشــاره بــه موضوع 

دلارزدایی گفت: ســهم دلار در تسویه های 
تجاری بــه کمتر از ۱۰ درصــد کاهش پیدا 
کرده اســت. اتصال شبکه شــتاب به شبکه 
پرداخــت بانک های کشــورهای دیگر هم 
از اقدامــات خوبی بــود که در این راســتا 
انجام گرفته و بانک مرکزی پیگیر اســت تا 
کشــورهای دیگر هم به این شــبکه متصل 
شــوند.وی با بیان اینکه به سرعت مبادله با 
ارزهای محلی در دستور کار قرار دارد، گفت: 
اتصال شبکه شتاب کشــور با شبکه روسیه 
انجام شــده اســت. درخصوص کشورهای 
دیگری مانند ترکیه، عمان و عراق هم بانک 

مرکزی پیگیر انجام آن است.
وی افزود: از دیگر اقدامات مبادلات پایا پای 
این است که یکی از ظرفیت های آن اتحادیه 
پایاپای آسیایی است و در همین راستا با در 
اواخر اردیبهشــت یا اوایل خرداد اجلاس 
اتحادیه پایاپای آســیایی در تهران برگزار 
خواهد شــد.خاندوزی اضافه کرد: به عنوان 
اقدام بعدی باید به توسعه پیمان های پولی 
اشــاره کنم. ما تلاش می کنیــم به تدریج 
سهم کمتر از ۱۰ درصد دلار از کل مبادلات 

خارجی کشور باز هم کمتر شود.

تسویه بدهی دولت به شبکه بانکی
 با انتشار اورال مالی اسلامی

وی در مــورد بدهی دولت به شــبکه بانکی 
تصریح کرد: در بســته سیاستی دولت مقرر 
شــد که تمام بدهی های دولت به شــبکه 
بانکی صرفــاً در قالب انتشــار اوراق مالی 
اســلامی رقم بخورد.خاندوزی افزود: این 
موضوع دو اثــر دارد؛ اولاً سررســید بدهی 
دولت مشخص و معین اســت و ثانیاً ایجاد 

بدهی برای دولت هزینه سازتر خواهد شد.

جزئیات ثبت مجوزهای کسب و کار
وی به مجوزهای کســب و کار اشاره کرد و 
گفت: با حل مشکلات مربوط به مجوزهای 
ثبت محور، مــا وارد دوره جدیدی از نظارت 
در اقتصاد ایران موســوم به نظارت پسینی 
می شــویم و دیگر مردم پشــت صف مجوز 

معطل نخواهند ماند.

خاندوزی اضافه کــرد: ۸۰ درصد از ۲۸۰۰ 
مجوز صنفی مــا ثبت محور هســتند. این 
بخش مهم ترین بخــش درگاه ملی مجوزها 
اســت و امیدوارم با همــکاری اتاق اصناف 
بتوانیــم بــه زودی ایــن مســئله را نیز به 
سرانجام برســانیم و مردم ما بتوانند ظرف 

۳ روز مجوزهای خودشان را دریافت کنند.

قانون مالیات بر سوداگری حامی
 مردم است

وی در مورد اینکه مالیات بر ســوداگری با 
چه هدفی تنظیم شده است، اظهار داشت: 
تصویــری از قانون مالیات بــر فعالیت های 
ســوداگرانه ارائه می شــود که کاملًا غلط 
اســت. این قانون حامی مردم زحمتکش و 
علیه فعالیت های ســوداگرانه طراحی شده 
اســت.وزیر اقتصاد ادامه داد: این قانون در 
۱۷۰ کشــور مختلف دنیا با اسامی مختلف 
با هدف تنظیم رفتار فعالیت های اقتصادی 
وجود دارد. این قانون علیه کسانی است که 
در بازار طلا و ارز و … با انباشــت ســرمایه، 

سودهای هنگفت بدست می آورند.
وی تاکید کرد: بدون این قانــون، هیچ کس 
فعالیت دشــوار تولیدی را بــه فعالیت بدون 
دردسر ســوداگرانه ترجیح نمی دهد. امروز 
خوشــحالیم با شــکل گیری یک اراده واحد 
میان دولت و مجلس، این قانــون در حال به 
ثمر رسیدن است.سخنگوی اقتصادی دولت 
تاکید کرد: امیدواریم با این قانون، نوســانات 
قیمــت دارایی هــای اصلــی مثل مســکن 
کاهش یابد.خانــدوزی در مورد صندوق های 
مســئله  کــرد:  تصریــح  بازنشســتگی 
صندوق های بازنشستگی یکی از موارد جدی 

است که موجب ناترازی مالی دولت شده اند.

ناترازی در منابع و مصارف 
صندوق های بازنشستگی

وی افــزود: یکی از بخش هــای مهم برنامه 
مهار تــورم و رشــد تولید دولــت در حوزه 
ناترازی شــدید صندوق های بازنشستگی 
اســت. اینکه چطــور در یــک دوره زمانی 
مشــخص، صندوق های بازنشستگی باید 

حداقل ۲۰ درصــد از بدهی خود را به دولت 
پرداخت کنند، در این برنامــه با جزئیات و 

زمان بندی مشخص شده است.
این مقام مسئول ادامه داد: در همین زمینه 
وزارت کار پیش نویس لوایحی برای حل این 
ترازی تهیه کرده اســت. امیدواریم مجلس 
شورای اســلامی و قوه قضائیه در این زمینه 
هم با دولت همکاری کنند تا در ســال های 
آینــده از اطمینان بیشــتری نســبت به 

صندوق های بازنشستگی صحبت کنیم.
وی تصریح کرد: مســاله های صندوق های 
بازنشســتگی یکی از آن ناترازی ها هستند 
که از گذشــته به ما ارث رســیده اســت و 
متأسفانه هم اکنون با انباشتی از ناترازی ها 
مواجه هســتیم.خاندوزی اضافه کرد: این 
مسئله بدون کمک سه قوه حل نخواهد شد 
و امیدوارم با کمک مجلــس و قوه قضائیه، 

بتوانیم این مسئله را حل و فصل کنیم.
وزیر اقتصاد همچنین با اشاره به سفر رئیس 
جمهور به ســوریه گفت: شــاید مهم ترین 
محور مذاکرات رئیس جمهور کشــورمان 
و جناب بشــار اسد، مســئله حضور تجار و 

فعالین اقتصادی ایرانی در سوریه بود.

جزئیات توافقات اقتصادی ایران 
و سوریه

وی تصریح کرد: بخشــی از این مشــکلات 
ناشــی از مخاطرات حضور تجار و کالاهای 
ایرانی در سوریه بود که با توافق میان طرف 
ایرانی و سوری، بنا شــد با تشکیل یک بیمه 

ضمانت، این نگرانی تجار برطرف شود.
وزیر اقتصاد تصریح کرد: در موضوع گمرگ 
توافقات خوبی صورت گرفت تا گمرک ایران 
و سوریه به صورت برخط به یکدیگر متصل 
شــوند و دیگر معطلی کالا در گمرک ایران 
و سوریه نداشته باشیم.به گفته وی، مسئله 
شهرک های صنعتی، اســتفاده از صادرات 
فنی و مهندســی در نیروگاه های ســوریه، 
بخش های دیگر مذاکرات ایران و سوریه در 

سفر جناب آقای رئیسی بود.
سخنگوی اقتصادی دولت در ادامه در مورد 
علت تأخیر در اعلام آمــار اقتصادی اظهار 

داشــت: دولت به هیچ عنــوان بنای حبس 
آمار و ارقام را نــدارد.وی افزود: علت تأخیر 
در اعلام نتایج مرکز آمــار در خصوص تورم 

سال ۱۴۰۰، تغییر سال پایه بود.
خاندوزی اضافه کرد: هر سال که ما با تغییر 
ســال پایه مواجه بودیم با تأخیرهای چند 
ماهه مواجه بودیم اما با تلاش دوستان این 

تأخیر به حداقل رسید.

برنامه دولت برای کاهش تورم
ســخنگوی اقتصادی دولت در مورد تورم 
نیز گفت: سیاســت گذاری برای مهار تورم 
نیازمند برنامه ای اســت که هــر دو بخش 
تقاضا و عرضه را در نظر بگیرد. معتقدیم در 
کنار برنامه کلان کنترل تورم، باید شرایط را 
برای استمرار تولید فراهم کنیم تا از ناحیه 
زیان تولیدکننده و توقــف یا کاهش تولید، 
تورم جدیــدی به مصرف کننــده تحمیل 
نشــود.وی افزود: اگر قیمت کالا و خدمات 
را بدون توجه به افزایــش هزینه های تولید 
میخکوب کــرده و اجازه افزایــش معقول 
قیمت داده نشود، تولید صرفه اقتصادی اش 
را از دســت داده و متوقف می شود و توقف 
یا کاهــش تولید منجر به کاهــش عرضه و 
افزایش قیمتی به مراتب بیشتر خواهد شد. 
ماننــد اتفاقی که در برخــی اقلام کالاهای 
اساسی شــاهد بودیم.خاندوزی اضافه کرد: 
بنابراین اجــازه افزایش قیمت مشــروط 
بر اینکــه آنالیــز قیمتی معقول از ســوی 
تولیدکننده ارائه شده باشد، اجتناب ناپذیر 
اســت؛ و قطعاً منجر به افزایش عرضه و در 

بلندمدت کاهش قیمت می شود.
ســخنگوی اقتصادی دولت در مــورد بازار 
ســرمایه تصریح کرد: بهتریــن کارکرد و 
ثمره هر بازار سرمایه در هر اقتصادی، توان 
اتکای بــه آن برای تأمین مالــی پروژه های 
تولیدی اســت.خاندوزی افزود: بنای دولت 
در ۱۴۰۲، استفاده از ظرفیت بازار سرمایه 
برای تأمین مالی تولید است.وی اضافه کرد: 
ابزارهای افزایش عرضه اولیه، انتشار اوراق 
بدهی توسط خود شرکت ها و عرضه شرکت 
- پروژه های سهامی عام، ابزارهای دولت در 
این مســیر خواهند بود.وزیر اقتصاد گفت: 
مشــخصاً دو پروژه اســتخراج طلا و تغلیظ 
مس، دو پروژه جذاب در سال جاری در بازار 

سرمایه خواهند بود.

جزئیات تسویه بدهی ارزی عراق
 به ایران

ســخنگوی اقتصادی دولت در مورد بدهی 
عراق به ایــران تصریح کرد: ایــن بدهی دو 
جنبه دارد؛ یکــی صادرات شــرکت های 
غیر دولتی ایرانی به عراق اســت که با هیچ 
مشکلی مواجه نیست. مشکلات ما صرفاً در 

حوزه شرکت های دولتی است.
وی افزود: وزارت نفت و بانک مرکزی ایران 
مذاکرات بســیار خوبی را با کشــور عراق 
انجام داده اند تا نزدیک یــک میلیارد دلار 
از بدهی های گازی ایران به ترکمنســتان و 
بخشی از بدهی های ایران از به بانک توسعه 
اســلامی از محل مطالبات ایــران در بانک 

TBI عراق پرداخت شود.

 بحران در تولید داخلی گندم

بخشیدن عطای کشت به لقای برداشت 
فاطمــه امیر احمــدی  قیمــت خرید 
تضمینی گندم ظاهرا ۱۵ هزار تومان است 
و این عدد تغییر نخواهــد کرد؛ این موضوع 
موجب شــده تا گندم کاران عطای کشت 
را به لقایش بخشــند و یا گندم را به دلالان 

بفروشند.
یکشنبه ۱۷ اردیبهشت پس از چالش های 
بســیار در نهایت قیمت جدیــد گندم ۱۵ 
هزار تومان در هر کیلو اعلام شــد؛ گو اینکه 
درخواســت برخی اعضای شــورای قیمت 
گــذاری و نماینده گنــدم کاران عدد مورد 
نظر حداقــل ۱۷ هزار تومان بــود. اما چون 
نرخ جدید پیش از ســال زراعــی گندم در 
شــهریور بود عدد مــورد تأییــد ۱۵ هزار 
تومان در هر کیلو شد. حسین راستی یکی از 
کارشناسان بخش کشاورزی درباره قیمت 
جدید گندم بــه مهر گفــت: تعیین قیمت 
تمام شــده گندم برای خریــد تضمینی با 
معیار قرار دادن ۴ شــاخص انجام می شود؛ 
۱. هزینه واقعی تولید به اضافه سود متعارف 
۲. قیمت جهانی )هزینه تمام شده محصول 
مشــابه وارداتی شــامل هزینــه خرید در 
مبدأ، هزینه های حمــل و نقل، تعرفه های 
وارداتی، هزینه های حمل داخلی کشــور و 
سایر هزینه های مترتب بر واردات محصول 
مشابه( ۳. حفظ رابطه مبادله داخل و خارج 
بخــش کشــاورزی ۴. آخرین نــرخ تورم 

اعلامی مرکز آمار ایران.
وی در توضیح حفظ رابطــه مبادله داخل و 
خارج بخش افزود: کشــاورز بــرای تأمین 
برخی ملزومات بایــد با مجموعه های خارج 

از بخش، معامله داشته باشــد مانند خرید 
تراکتور که از بخش صنعت انجام می شــود. 
یا باید بررسی شــود با چند کیلو گرم گندم 
می توان یک تراکتور خرید؟ چند کیلو گرم 
گندم هزینه یک ساعت کار کمباین هنگام 

برداشت محصول را تأمین می کند؟
این کارشــناس ادامه داد: شــورای قیمت 
گــذاری محصولات اساســی کشــاورزی 
با توجه به ایــن ۴ معیار قیمت تمام شــده 
به اضافه ســود متعارف که ۱۵ درصد است 

آنالیز قیمتی خواهد داشت.
این کارشناس بخش کشاورزی تصریح کرد: 
مهم ترین مرکز محاسبه قیمت محصولات 
کشــاورزی مؤسســه پژوهش های برنامه 
ریزی و اقتصاد کشاورزی است. در سال های 
قبل هم پیش از اینکه موضوع در شــورای 
قیمت گذاری مورد بررســی قــرار گیرد، 
وزیر جهاد کشاورزی، قیمت به دست آمده 
را تیر ماه اعلام می کرد و در ادامه با بررســی 
وزیر امور اقتصادی و دارایی قیمت نهایی را 
شهریور ماه اعلام می کرد. در حال حاضر هم 
قیمت نهایی شده در مؤسسه پژوهش های 
برنامه ریــزی و اقتصاد کشــاورزی با این ۴ 

آیتم محاسبه می شود.
راستی در ادامه ســخنان خود درباره هزار 
توی قیمت گندم عنوان کرد: این مؤسســه 
فقط مســؤول آنالیز قیمت بــوده و تصمیم 
گیری با آن نیست. اعضای شورا که متشکل 
از ۴ عضو از نمایندگان تشکل های مختلف 
کشــاورزی )بنیاد ملی گنــدم کاران، نظام 
مهندسی کشاورزی، نظام صنفی کشاورزی 

و اتحادیه تعاونی های روستایی و کشاورزی 
ایــران(، ۲ کشــاورز خبــره در محصولات 
مختلف کشاورزی و ۳ عضو دولتی )سازمان 
مدیریــت و برنامــه ریزی کشــور، وزارت 
جهاد کشــاورزی و وزارت امور اقتصادی و 
دارایی( و همچنین ۲ نماینده از کمیسیون 
کشاورزی مجلس شورای اسلامی به عنوان 
عضو ناظر بــدون حق رأی( هســتند باید 
قیمت نهایی را تعیین کنند و می توانند نرخ 
به دست آمده مؤسسه پژوهش های برنامه 

ریزی و اقتصاد کشاورزی را رد کند.
پیش تر معــاون برنامه ریــزی و اقتصادی 
وزارت جهاد کشاورزی درباره چالش تغییر 
قیمت گندم و افزایش عدد آن به مهر گفته 
بود، عمده مشــکل در تعیین قیمت جدید 
گنــدم پیش از موعــد مقرر تأمیــن منابع 
اعتباری اســت که بایــد در بودجه ۱۴۰۲ 
دیده شــود. در حال حاضر چون درخواست 
افزایش قیمت زودتر از زمان آن درخواست 
شده باید یک متمم به لایحه بودجه ۱۴۰۲ 

افزوده و بــه تصویب نماینــدگان مجلس 
شورای اسلامی برسد. به گفته کارشناسان 
اقتصادی افزایش هــر ۱,۰۰۰ تومان قیمت 
گندم ۸ هــزار میلیــارد تومان بــار مالی 
برای دولــت در تأمین یارانــه آرد به همراه 
خواهد داشت.راســتی درباره چالش تغییر 
زودهنگام قیمت گندم و دیده نشدن منابع 
مالی آن در لایحه بودجه ۱۴۰۲ عنوان کرد: 
چنین مســائلی تازگی ندارد. موارد زیادی 
وجود داشته که به شــکل اصلاحیه و موارد 
بازنگری شــده بعداً به لایحه بودجه افزوده 
شده است. وی ادامه داد: ضمن آنکه درباره 
کسری بودجه دولت باید پرسید این کسری 
مربوط به تولید اســت یا هزینه های سربار 
دولت.وی گفت: به طور قطع این کســری 
مربوط به تولید نبوده و نباید بار آن بر دوش 
تولیدکنندگان باشــد. همچنین اگر دولت 
یارانه آرد ندارد چرا باید خرید گندم داشته 
باشــد؟ چرا برای واردات، قیمــت جهانی 
مورد پذیرش است اما هنگام خرید از داخل 

هزاران بهانه ایراد می شود.
این کارشــناس بخش کشــاورزی با اشاره 
به شرایط کشــاورزان در ایران یادآور شد: 
کشاورز به دلیل عدم بیمه ناچار است تا سن 
کهنســالی همچنان فعالیت داشته باشد و 
بیل به دست زمین را شخم بزند. روا نیست 
محصولش را هــم در انتها بــا قیمت پایین 

خریداری کرد.
راســتی با بیان اینکه خریــد تضمینی در 
قانون بــه معنــی خرید اجباری نیســت، 
خاطرنشان کرد: نه دولت و نه کشاورز ناگزیر 

به خرید و فروش نیســتند؛ دولت مشتری و 
خریدار اســت بنابراین باید هزینه محصول 
به اضافه ســود متعارف را بپردازد. قانون به 
دولت اجازه نمی دهد قیمــت متعارف را به 
دلیل کسری بودجه نپردازد. قانون گذار هم 
می داند قیمت تمام شده گندم حداقل ۱۷ 
هزار تومان است.راســتی در ادامه سخنان 
خود به موضوع هزینه های برداشت در کنار 
کاشت اشــاره کرد و گفت: در حال حاضر از 
هر هکتار کشت دیمی گندم بین ۹۰۰ کیلو 
گرم تا یک تن محصول برداشــت می شود. 
اگر بــارش باران کمتر باشــد ایــن عدد به 
۷۰۰ کیلو گرم در هر هکتار هم می رســد. 
ایــن در حالی اســت که صاحــب کمباین 
اعلام می کند زیر یک تن گندم را پوشــش 
نمی دهد یا برای هــر هکتار هر چقدر گندم 
برداشــت شــود ۳ میلیون تومان دستمزد 
دریافت خواهــد کرد در حالی کــه با آنالیز 
قیمت ها این عدد بایــد ۱.۸۵۰ هزار تومان 

باشد.
وی گفت: گندمکاری که زیر ۷۰۰ کیلو گرم 
برداشــت دارد صرفه اقتصادی ندارد برای 
این عدد ۳ میلیون تومان دستمزد بپردازد 
از این رو کل محصول را به دامدار می فروشد 
و با اجاره دادن زمین، دام مبادرت به چرا در 
گندمزار می کند.وی افزود: در استان هایی 
که بارش خوب و زمین حاصلخیز است مثل 
گلستان، اردبیل یا برخی مناطق آذربایجان 
شرقی و غربی این عدد به ۳ تن در هر هکتار 
می رسد اما در مناطق خشــک تر این عدد 

حتی ۵۰۰ کیلو گرم می شود.
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رئیس سازمان مدارس غیردولتی:
 هیچ مبلغی برای شهریه سال آینده اعلام

 نشده است
رئیس سازمان مدارس غیردولتی آموزش و پرورش گفت: شهریه ها به 
صورت علی الحساب و بر اساس نرخ های سال گذشته است تا هر موقع 
هم دانش آموز از ثبت نام منصرف شد کل شهریه پرداختی عودت شود.

برخی از تماس ها مردمی و گزارشــات واصله نشــان می دهد مدیران و 
مســئولان برخی مدارس غیردولتی از این روزها اقدام به اعلام شهریه 
برای ســال آینده کرده انــد و به اولیــا توصیه کرده بــرای ثبت نام در 
کلاس های تابستان، حتماً هر چه سریع تر شــهریه های سال آینده را 

واریز کنند.
برخی از مدارس نیز با بیان اینکه شــهریه اعلام شــده به صورت علی 
الحساب خواهد بود؛ وعده داده اند که برای خانواده هایی که شهریه علی 
الحساب را پرداخت می کنند در پرداخت شهریه سال آینده تخفیفاتی 

برای آنان اعمال خواهند کرد.
به همین دلیــل از احمد محمــودزاده؛ معاون وزیر و رئیس ســازمان 
مدارس و مراکــز غیردولتی و توســعه مشــارکت های مردمی وزارت 

آموزش و پرورش در خصوص اعلام شهریه های فوق پرسیدیم.
محمودزاده در این خصوص با بیان اینکــه هنوز هیچ صحبتی در مورد 
شهریه ســال آینده نداشتیم؛ گفت: هفته آینده جلســه ای را با حضور 
مدیران مناطق آموزشی شــهر تهران خواهیم داشــت از ظرفیت این 
مدیران هم برای نظارت بر اعلام قیمت شهریه مدارس استفاده خواهم 

کرد.
وی با بیان اینکه هنوز هیچ مبلغی به عنوان شهریه مدارس غیردولتی به 
تصویب نرسیده است؛ گفت: موسسین مدارس غیرانتفاعی مجوزهای 
لازم را اخذ کردند؛ نرخ شهریه بر اســاس عملکرد مدارس و برنامه های 
فوق العاده ای که دارند؛ بارگذاری می شــود؛ بر این اساس شهریه ها به 
صورت افزایشی یا کاهشی خواهد شــد و این نرخ را تا خردادماه اعلام 

خواهیم کرد.
رئیس ســازمان مدارس غیردولتی آموزش و پرورش با اشاره به اینکه 
بهترین راه برای نظارت میدانی حســاس کردن مدیران مناطق است؛ 
گفت: همین موضوع موجب شده اســت تا ما روز یکشنبه هفته آینده 
جلسه مفصلی را با شورای معاونین شهر تهران داشته باشیم و ان شالله 

تصمیمات آن جلسه را به سایر نقاط کشور تسریع خواهیم داد.

وی با تاکید بر اینکه هنوز هیچ مبلغی برای شــهریه ســال آینده اعلام 
نشده اســت؛ گفت: دریافت هر قیمتی بیش از سال گذشته در مدارس 
غیر قانونی است و اگر پیش ثبت نامی هم در این مدارس انجام شود باید 
با قیمت های علی الحساب بوده و بر اساس تصمیمات مدیران مدارس 
باشد. این شهریه ها به صورت علی الحســاب و بر اساس نرخ های سال 
گذشــته اســت تا هر موقع هم دانش آموز از ثبت نام منصرف شود کل 

شهریه پرداختی عودت داده شود.
محمود زاده تاکید کرد: احتمال پرداخت مبلغ وجود دارد و این موضوع 
بنا به تصمیم موسسین مدارس است اما حتماً این مبلغ باید متناسب با 

سال گذشته و تنها به صورت علی الحساب باشد.

سردار رادان مطرح کرد
وم انسجام بخشی رسانه ای در فضای حقیقی  لز

و مجازی
فرمانده کل انتظامی کشــور از ایجاد انســجام در رســانه ها در فضای 
حقیقی و مجازی جهــت هم افزایی میان قدرت نرم و ســخت، در برابر 

تهدیدات خبر داد.
احمدرضا رادان در بیســت و پنجمین گردهمایــی تخصصی معاونان 
فرهنگی اجتماعی فراجا اظهار داشــت: دوســتانی کــه در خط اول 
مأموریت، جنگ ترکیبی، شــناختی، نرم و نیمه ســخت قرار دارند که 
چنانچه بتوانند خوب انجام وظیفه نمایند کار اجرا راحت تر، روان تر، با 

شتاب تر و پرسرعت تر انجام می شود.

وی با بیان اینکه امــروز حریف ما از ابــزار رســانه و ارتباطات جمعی 
استفاده بیشتری می کند و در جنگ شــناختی از این ابزار بیشتر بهره 
می گیرد، افزود: طبیعی اســت که شــما و همکارانی چون شما نیز می 
باید بتوانید از ابزار رســانه، هنر و ارتباطات جمعــی در این رویارویی 
بیشتر و بهتر بهره ببرند.فرمانده کل انتظامی کشور ادامه داد: لازمه این 
کار، شناخت و برداشت درســت، واقعی، منطقی و قابل اجرا از موقعیت 
است؛ در مقابل یک هجمه سنگین بایســتی موقعیت و حریف را خوب 

بشناسیم، امکانات را بشناسیم و برنامه داشته باشیم.
این مقام ارشــد انتظامی با اشــاره به اهمیت موقعیت شناسی مطرح 
کرد: لازمه موقعیت شناسی، شــناخت است؛ اینکه بدانیم در کجا و چه 
زمانی قرار داریم و در این زمان، چه حساسیتی وجود دارد مصداق بارز 
موقعیت شناسی اســت که جنس این فرآیند بایســتی شناخت، افکار 
و درک و ذهن باشــد؛ اگر ذهن ها را نشناســیم ممکن اســت موقعیت 
را بفهمیم اما راهی که می رویم شــاید نیاز نباشــد و بنابراین به نتیجه 

مطلوب نمی رسیم.
ســردار رادان اضافه کرد: بعضی وقت ها خیلی کارها می کنیم، برنامه و 
اقدام هم داریم، اما در زمان خودش نیســت و نتیجتاً اثربخشــی ما کم 
یا بســیار کم اســت، اگر اقدامات را در زمان خودش انجام دهیم با قید 
توجه به شرایط و استفاده از ابزارهای مناسب، بسیار در تحقق اهداف ما 
مؤثر و کارساز اســت.عالی ترین مقام انتظامی کشور تاکید کرد: ما باید 
هنر انسجام بخشی رسانه را در فضای حقیقی و مجازی ایجاد کنیم که 
این انسجام بخشــی بتواند هم افزایی میان قدرت نرم و سخت، در برابر 

تهدیدات فرهنگی و اجتماعی ایجاد کند.
وی با بیان اینکه بایستی فکری نو، کاری نو، طرحی نو و روشی نو داشته 
باشیم، عنوان کرد: اساســاً معتقدم که ســازمان انتظامی کشور، یک 
سازمان کاملًا نهادی اســت؛ بنابراین بایستی نهادی، جهادی و انقلابی 
عمل کنیم.فرمانــده کل انتظامی کشــور توضیح داد: برای انســجام 
بخشی رســانه ای، اشــراف اطلاعاتی یک اصل و لازمه اســت؛ و برای 

اشراف اطلاعاتی لازم است شبکه سازی گسترده ای داشته باشیم.

دیوار

خریــدار  ســخنگوی قــوه قضاییــه با 
اشــاره به اجرای حکم ســرکرده گروهک 
تروریســتی حرکه النضال گفــت: ردپای 
روسیاه سرویس های غربی، صهیونیستی و 
آمریکایی کاملا در حمایت از این تروریست 
آشکار است و آنها با انواع حمایت های مالی، 
اطلاعاتــی، امنیتی، تســلیحاتی و ســایر 
هدایت ها و حمایت ها این تروریســت ها را 

تربیت کرده بودند.
 مســعود ستایشــی در نشســت خبری با 
اشاره به اجرای حکم دادگاه مبنی بر اعدام 
حبیب اســیود مشــهور به چعــب یکی از 
تروریست ترین افزود: او یکی از مشهورترین 
و بی پرواتریــن تروریســت هایی بــود که 

هیچگونه ابایی از اقدامات خود نداشت.
وی اظهارداشــت: او طبق اظهــارات خود 
حتی قبل از بازداشــت هم بــه این قتل ها 
افتخار می کرد و اگر ایــن فرد مورد حمایت 
ســرویس های غربی توسط سربازان گمنام 
امام زمــان دســتگیر نمی شــد همچنان 
مشغول به خاک و خون کشیدن مردم عزیز 

کشورمان بود.
ســخنگوی قوه قضاییه تصریح کرد: ردپای 
روسیاه سرویس های غربی، صهیونیستی و 
آمریکایی کاملا در حمایت از این تروریست 
آشکار است و آنها با انواع حمایت های مالی، 
اطلاعاتــی، امنیتی، تســلیحاتی و ســایر 
هدایت هــا و حمایت ها این تروریســت ها 
را تربیــت می کنند و رســواتر آنکه همین 
مربیان در پشــت تریبون ها و رســانه ها به 
اصطلاح خود جنتلمن شــده و دم از پایمال 
شــدن حقوق انســان می زنند اما در عین 
حال اگر مردان و زنــان و کودکان به خاک و 
خون کشیده شوند هیچ صدایی از آنها بلند 

نمی شود.
وی ادامه داد: این فرد به حکم دادگاه جانش 
ستانده شد و آنها با اشــک تمساح سعی در 

مظلوم نمایی و سفیدنمایی او دارند.
ستایشــی ضمن تاکیــد بر احــراز جنایت 
پیشــگی و تروریســت بود این فرد گفت: 
وی پس از انجام تحقیقــات از کلیه حقوق 
دادرســی و برخورداری از وکیل و حق دفاع 
بهره منــد بود و بــه حکــم دادگاه صالح به 

مجازات رسید.
ســخنگوی قوه قضاییــه تاکید کــرد: قوه 
قضاییه هیچ تعرضی را برنمی تابد و چه زود 
و احیانا دیر مورد تعقیــب قانونی و مجازات 
قرار خواهند گرفت؛ این وظیفه قوه قضاییه 
و از اصلی ترین مطالبات مردم اســت و قوه 
قضاییه بر تحقق این مطالبه استوار و محکم 

است.
وی ضمن ابراز تأســف از حادثه ای که منجر 
به شــهادت جوانمــرد غیور وطن شــهید 
الداغی، افزود: این حادثه مردم را داغدار کرد 
و حادثه ای از پندهــا و امیدها بود.جوانمرد 
دلیر باکفایــت و باغیرت در برابــر دزدان و 
متعرضان به ناموس از جان خود گذشــت 
تا آوازه دلیری و غیــرت مردانه را در جامعه 
طنین انداز کند و همانگونه که همســر این 
شــهید اعلام کرد نمادی مبرهن و روشــن 
از امر به معــروف و نهی از منکر بــود که با 
بذل جان بــرای عفت و حیا قــد علم کرد تا 
در عین صفا و ســادگی و خلوص نشان دهد 
که مردان این سرزمین در دفاع از ناموس و 

شرف ایرانی جان خود را ایثار می کنند.

اتهام اختلاس و پولشویی برای 2 مدیر 
سازمان حفاظت محیط زیست

ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی 

درباره خبــری مبنی بر بازداشــت مدیران 
سازمان حفاظت محیط زیست گفت: خبر 
باید اصلاح شود ؛ ســه مدیر نیست و دو نفر 

متهم در این زمینه مطرح است.
وی ادامه داد: اتهام یکی از این افراد اختلاس 
و تحصیل مال نامشروع است و طبق گزارش 
ضابطان پرونده مورد رسیدگی قرار گرفته و 
در مورد نفر اول با صــدور قرار جلب و تامین 

وثیقه اکنون آزاد است.
ستایشــی اظهارداشــت: اتهام نفــر دوم 
پولشــویی و منع تصدی بیش از یک شغل 
است که این فرد هم بعد از صدور قرار جلب 

و صدور قرار وثیقه، اکنون آزاد است.

ادعای نماینده مجلس در حال 
رسیدگی است

ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی 
درباره ادعای علیرضا بیگی نماینده مجلس 
شورای اسلامی مبنی بر واگذاری خودرو از 
سوی وزیر سابق صمت به نمایندگان گفت: 
نماینده مجلس نکاتــی را از بهره مندی یک 
موضوع مطرح کردند. ادعایی صورت گرفت 
و مراتب به دادســتانی کل کشور براساس 
وظایف این مرجع اعلام شد و از آقای مدعی 
دعوت کردنــد و اظهارات ایشــان با دقت 
کامل توســط یکی از معاونان دادستان کل 
کشور شنیده شــده و این موضوع در حال 

رسیدگی است.
وی ادامه داد: ادعای این فــرد چون نیاز به 
اســتعلام از مبادی ذیربط وجــود دارد بعد 
از بررســی ها بنا به نظر دادستان کل کشور 

اقدامات بعدی انجام خواهد شد.
ستایشــی تصریح کرد: طرح هــر حرف و 
نظر باید با دقت بیان شــود زیرا با بیان خود 

امنیت و فکر مردم را برهم نزنیم.

سامانه توقیف لحظه ای اموال 
محکومان در مرحله آزمایشی

ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی 
مبنــی براینکه پیــش از این مرکــز آمار و 
فناوری اطلاعات قــوه قضاییه برای توقیف 
لحظه ای حســاب محکومان در تلاش بود، 
آیا این مهم میســر شده اســت، گفت: این 
سامانه در مقطع گذراندن مرحله آزمایشی 
است و پس از بررسی و آزمایش و اطمینان 

مراجع ذی مدخل نهایی می شود.
وی ادامــه داد: ســامانه توقیــف لحظه ای 
حساب محکومان پاســخی به چالش اموال 
منقول و غیرمنقول محکومان اســت تا در 

لحظه این اموال شناسایی شــود تا چالش 
احــکام ناقــص یــا فرآیندهــای طولانی 
شناســایی یــا اجرای احــکام بــا فعالیت 
این ســامانه اصلاح شــود کــه در پی آن 

رضایتمندی مردم حاصل خواهد شد.

حمایت قوه قضاییه از آمران به معروف 
و ناهیان از منکر

ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی 
درباره حمایت قوه قضاییه و قانون از آمران 
به معروف و ناهیان از منکر، افزود: بر اساس 
قانون مصــوب ۲۳ فروردیــن ۹۴ مجلس 
شورای اســلامی مبنی بر حمایت از آمران 
به معــروف و ناهیان از منکر، قــوه قضاییه 
طبق قانون خود را موظف به اجرای قوانین 
در این خصوص می دانــد البته مقرراتی که 
به صورت مســتقیم و غیرمســتقیم با قوه 

قضاییه ارتباط دارد.
وی گفت: در ماده ۷ قانون مزبور اعلام کرده 
که مجازات اشــخاصی که اعمال مجرمانه 
نســبت به آمر به معــروف کننــد، قابلیت 
تخفیــف و تعلیــق ندارند و صــدور حکم 
آنان نیز قابل تعویق نیســت. این سلســله 
عناوین در قانون مجازات اسلامی به عنوان 
تاسیســات جدید می درخشــد. در ماده ۹ 
این قانون آمده اســت که اشخاص حقیقی 
و حقوقی حق ندارند در مقابــل اجرای امر 

به معروف و نهی از منکر مانعی ایجاد کنند.
سخنگوی دســتگاه قضا تاکید کرد: ایجاد 
هرگونه مانع و مزاحمت که به موجب قانون 
جرم شناخته شده باشــد، علاوه بر مجازات 
در نظر گرفته شــده موجب محکومیت به 

حبس تعزیری و جزای نقدی می شود.
وی ادامه داد: بر اســاس مــاده ۱۱ آن، قوه 
قضاییه مکلف اســت به منظور تســریع در 
رسیدگی به پرونده های این موضوع، شعب 
ویژه  تشــکیل دهــد و طبق تبصــره ای در 
همین ماده قانونی، آمــران و ناهیان از منکر 

مورد حمیات قوه قضاییه هستند.
ستایشــی یادآور شــد: در تهران ناحیه ۳۸ 
دادسرای تهران ویژه رســیدگی به جرایم 
اخلاقی به این مهم پرداخته و کســانی که 
به افراد مورد هدف تعرضی داشته باشند در 
چهارچوب قانون مطابق موازین قانونی در 
صورت احراز جرم با آن ها برخورد می شــود 
و هیــچ تخفیــف و امتیازی بــه آن ها داده 

نمی شود.
ستایشــی گفت: با ســرعت و دقت به این 
موضوع رســیدگی می شــود تلاش ما باید 

این باشــد هر کار و ادعایی که می خواهیم 
بکنیم دقــت و توجه کنیم که بــا بیان خود 
امنیت و فکر مردم را مختل نکنیم مطمئن 
باشید دستگاه قضایی با دقت به این موضوع 

خواهد پرداخت.

تکذیب اعلام نفوذ در پرونده ساپرا 
خودرو ایرانیان

ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی 
درباره پرونده کثیرالشــاکی ساپرا خودرو 
ایرانیان گفــت: این پرونده یکصد شــاکی 
دارد، در این باره نقل قــول هایی در جامعه 
مطرح می شــود کــه منجر به تشــویش 
می شــود. در این پرونده پنج نفــر احضار و 
بازداشت شــدند که اتهام چهار نفر فروش 

مال غیر و کلاهبرداری است.
وی ادامــه داد: برای این افــراد وثیقه صادر 
شــده اما نمی توانند وثیقه را تامین کنند و 

به همین دلیل این افراد بازداشت هستند.
ستایشی اضافه کرد: اتهام نفر پنجم قاچاق 
کالا و ارز است که به علت عجز تودیع وثیقه 
وی در بازداشت اســت  و پرونده این افراد با 
صدور کیفرخواســت به دادگاه صالح ارجاع 

شده است.

توضیحات سخنگوی قوه قضاییه در 
مورد حکم مدیران اسبق بانک مرکزی

توضیح سخنگوی قوه قضاییه درباره حکم 
مدیران اســبق بانک مرکزی سخنگوی قوه 
قضاییه در پاســخ به ســوالی درباره اینکه 
میزان جریمه مدیران اســبق بانک مرکزی 
چه مقدار اســت و اگر نتواننــد این میزان 
جریمه را پرداخــت کنند چــه اتفاقی رخ 
می دهد، گفت: این افراد به اتهام مشــارکت 
در قاچــاق کالا و ارز، محکومیــت به جزای 
نقدی حاصل کرده اند کــه میزان آن ۲ برابر 
معادل ریالــی آن ها در زمــان وقوع تخلف 

است.
ستایشــی ادامه داد: اینکه ســرانجام کار 
چیســت؟ قانون گذار در اصول دادرســی 
و اجرای احــکام قطعــی این گونــه بیان 
کرده اســت که چنانچه این افــراد نتوانند 
محکومیــت را پرداخت کنند و دادســتان 
نتواند اموالی از این افراد به دســت آورد به 
تبع بــرای تادیــه حقوق دولت بازداشــت 

خواهند شد.

جزئیات جدید از پرونده شهید الداغی
ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی 

درباره ســابقه دار بودن ضاربــان و قاتلان 
شــهید الداغی و اصــل بازدارنــده بودن 
مجــازات گفت: ایــن موضــوع در فضای 
رسانه ای مطرح شده اســت و درست است.

یکی از متهمانی که به قتل شهید همچنان 
زیر ۱۸ ســال ســن دارد و پیــش از این در 
۱۲ آذر ۱۴۰۰ در یک نزاع دســته جمعی 
شرکت داشــته و منجر به قتل یک نفر شده 
است و این متهم همان زمان به عنوان یکی 
از متهمان در نزاع دســته جمعی در کانون 
اصلاح و تربیت با صدور قرار بازداشت موقت 

نگهداری می شود.
وی ادامه داد: بعد از آن به دلیل رســیدگی 
دقیق بــه پرونــده بنا به تشــخیص قاضی 
رسیدگی کننده با صدور قرار وثیقه از کانون 
اصلاح و تربیت آزاد می شــود و آن پرونده 
همچنان در جریان رســیدگی است و هنوز 
منجر به صدور رأی نشده اســت؛ بنابراین 
حکمی برای او صادر نشــده است که واجد 
بازدارندگی باشــد یا نه پس قانون مجازات 

حبس در اینجا مصداق ندارد.
ستایشی درباره شــرایط عمل خبیثانه این 
متهمان افزود: شــهید بزرگوار ۴۳ ســاله 
بوده اســت و وصف این فرد تحصیل کرده 
و غیــور در تاریخ ماندگار خواهد شــد. این 
شهید بزرگوار از یک دختری که با دو جوان 
زورگیر درگیر شــده و از وی دفاع می کند و 
مزاحمان با چاقو بیرحمانه او را به شــهادت 

می رسانند.
ستایشی اظهارداشت: در این زمینه پنج نفر 
دستگیر شدند و حسب مورد قرار بازداشت 
موقت و وثیقــه برای این افراد صادر شــده 

است.
وی مشــارکت در قتل عمد، مشــارکت در 
فــراری دادن متهــم ، مصرف مســکرات 
و اخــلال در نظم عمومــی را از جمله اتهام 
افراد دســتگیر شــده در این پرونده اعلام 
کرد و افزود: پرونده در شــعبه دوم بازپرسی 
دادســرای ســبزوار اســت و با قاطعیت و 
تمســک به قانون و شــرع در اســرع وقت 

رسیدگی می شود.

پرونده افسانه بایگان در مرحله 
تحقیقات مقدماتی دادسرا

ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی 
درباره پرونده افســانه بایــگان گفت: این 
پرونده اکنون در دادسرای ناحیه ۳۵ تهران 
در مرحلــه تحقیقات مقدماتی قــرار دارد 
و پس از بررســی و رســیدگی حسب مورد 

اطلاع رسانی خواهد شد.

ارسال پیش نویس لایحه عفاف و 
حجاب در ۹ ماده به دولت

ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی 
درباره آخرین وضعیــت پیش نویس لایحه 
عفــاف و حجاب گفــت: پیش نویس لایحه 
عفاف و حجــاب در معاونــت حقوقی قوه 
قضاییه در ۹ ماده تهیه و به تایید ریاست قوه 
قضاییه رســید و پس از آن به دولت ارسال 

شده است.
وی ادامه داد: اکنون پیش نویس این لایحه 
در کمیســیون حقوقی و قضایی دولت در 
حال بررســی اســت و نظرات دستگاه های 
دخیل در این موضوع برای مطمح نظر قرار 
دادن لایحه به منظور کامــل و جامع بودن 

مورد توجه قرار گرفته است.
ســخنگوی قوه قضاییه اظهــار امیدواری 
کرد که این لایحه در فرایند بررســی برای 

تصویب معطل نشود.

زهرا ســیفی  رئیس مرکز جذب وزارت 
علوم گفت: محدودیتی برای جذب نخبگان 
نداریم هر تعداد که بنیاد ملی نخبگان تایید 
کرده و دانشــگاه ها نیز موافق باشند، جذب 

می شوند.
محمد خلــج امیرحســینی دربــاره روند 
جذب نخبگان به عنوان هیأت علمی گفت: 
محدودیت خاصی برای جــذب نخبگان به 

عنوان هیأت علمی نداریم.
وی با اشاره به ظرفیت بالای جذب نخبگان 
افزود: اگــر نخبگان برای جــذب به عنوان 
هیأت علمی به بنیــاد ملی نخبگان مراجعه 
کنند و بنیاد نیز آنها را تأیید کرده و به مرکز 
جذب وزارت علــوم معرفی کند، در صورتی 
که دانشگاه ها موافق باشــند فرایند جذب 

آنها انجام می شود.
رئیس مرکز جذب وزارت علوم گفت: درباره 
ســهمیه جذب اعضای هیأت علمی در دو 
فراخوان جذب اعضای هیأت علمی در سال 
جاری گفت: اگر ســهمیه های جذب مانند 
سال قبل باشــد در مجموع دو فراخوان ۲ تا 
۲ هزار و ۵۰۰ نفر امسال جذب خواهند شد.

 جذب نخبگان در هیئت علمی دانشگاه ها، 
پیشــتر بــه دلیــل کمبــود ظرفیت و 

اســتانداردهای بســیار بالایی کــه بنیاد 
ملی نخبگان بــرای معرفــی نخبگان به 
دانشــگاه ها لحاظ می کرد، بسیار سخت 
اجرایی می شــد که بعد از تأکیدات مقام 
معظــم رهبــری در دیدار بــا نخبگان در 
زمینه تســهیل گری در جــذب نخبگان 
در دانشــگاه ها این روند تا انــدازه زیادی 
تسهیل شد به طوری که با مساعدت وزیر 
علوم و شــورای عالی انقــلاب فرهنگی، 
ســهمیه ۲۰ درصدی برای جذب نخبگان 

در دانشگاه ها در نظر گرفته شد.
هیأت عالی جذب شــورای عالــی انقلاب 
فرهنگی نیــز پیش از این دربــاره اقدامات 
این هیأت در تســهیل جــذب نخبگان به 
عنوان عضو هیأت علمی در دانشگاه ها اعلام 
کرده بود: بعد از دیدار نخبگان با مقام معظم 
رهبری و تاکیداتی که ایشــان داشتند، یک 
آئین نامه ای در هیأت عالــی جذب تدوین 
شــد، محور این آئین نامه ایــن بود که یک 
هیأت اجرایی جذب ویــژه نخبگان تدوین 
شــود. این هیأت در بنیاد نخبگان تشکیل 
شــده و آئین نامه آن نیز به دانشگاه ها ابلاغ 
شده است و براساس این آئین نامه نخبه ای 
که مورد تأیید بنیاد نخبگان باشــد، فرایند 

جذب وی بــرای عضویــت در هیأت علمی 
باید با سهولت و سرعت انجام شود.

اگر این نخبه در فراخوان جذب شرکت کرد 
باید ســرعت تصمیم گیری درباره پرونده 
وی بیشتر شود و اگر از طریق هیأت اجرایی 
جذب معرفی می شــود حداکثر تــا دوماه 
تکلیف پرونده وی روشــن شود. همچنین 
زمانی که فرد به دانشــگاه ها مراجعه کرد، 
دانشگاه ها نباید اصرار کنند که در فراخوان 
جذب شرکت کند و پرونده وی را با سرعت 

بررسی کنند.
یکی از روش های ابتکاری برای اســتخدام 
نخبگان در دانشگاه این است که فرد نخبه، 

۷ پیشــنهاد که حداقل ۳ پیشنهاد آن برای 
خارج از کلانشــهرها باشــد، به بنیاد ملی 
نخبگان ارائه می دهــد و بنیاد ملی نخبگان 
نیز فرد را بــه وزارتین علوم و بهداشــت و 
همچنین دانشــگاه آزاد معرفــی می کند و 
آن نهادها مکلف هستند فرد را در یکی از ۷ 

پیشنهاد ارائه شده، جانمایی کنند.
پیش از این نخبگان حتی در صورت معرفی 
از سوی بنیاد ملی نخبگان، در وزارتین علوم 
و بهداشت نیز مورد ارزیابی قرار می گرفتند 
امــا در روش جدید ایــن ارزیابــی وجود 
ندارد و فــرد معرفی شــده می تواند خارج 
از آن بروکراســی به عضویت هیئت علمی 

دانشگاه ها درآید.
مرکــز جــذب وزارت علــوم نیــز پس از 
فرمایشــات مقــام معظم رهبــری درباره 
موضوع مذکــور، آئین نامــه ای در این باره 

تدوین کرده و به دانشگاه ها ابلاغ کرد.
براســاس آئین نامه مذکور سه روش برای 
پذیرش نخبــگان به عنوان هیــأت علمی 
پیش بینی شده اســت، براساس روش اول، 
نخبگان به روش عــادی در فراخوان جذب 
هیأت علمی شــرکت کرده و با بقیه شرکت 
کنندگان رقابت کنند و البته حسن آن این 

است که ردیف اســتخدامی آنها در صورتی 
که از بنیاد ملــی نخبگان تاییدیه داشــته 
باشند فراهم است و کارت پایان خدمت هم 
در ابتدا اگر در پــروژه ای از پروژه های بنیاد 

ملی نخبگان مشغول باشند، نیازی نیست.
در روش دوم، نخبگان اگر از طرف بنیاد ملی 
نخبگان معرفی و برگزیده باشند، می توانند 
به دانشــگاه مورد نظر خود مراجعه کرده و 
از دانشــگاه مورد نظر اعلام نیاز بیاورند، در 
صورتی که دانشــگاه قبول کرده و نامه ای 
مبنی بر احتیاج به فرد مذکور را اعلام کند، 

نخبه مذکور می تواند پذیرش شود.
در روش سوم، نخبگانی که جایابی نشده اند، 
مراجعه می کنند اگر شــرایط لازم را داشته 
باشــند خارج از فراخوان به لحاظ عمومی و 
علمی بررسی شده در نهایت محلی را برای 
وی مشخص می کنند. بنابراین وقتی فردی 
شــرایط لازم نخبه را داشــته باشــد حتماً 

تلاش می شود تا وی جایابی پیدا شود.
براســاس این گزارش، با توجه به افزایش ۲ 
تا ۳ برابری سهمیه ظرفیت جذب نخبگان 
پیش بینی می شــود با این روند در ســال 
آینده ۱۰۰ تا ۲۰۰ نخبه با مساعدت وزارت 

علوم، عضو هیأت علمی دانشگاه ها شوند.
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واکنش تهیه کننده »رهایم کن« به نقدها
مجید مولایــی، تهیه کننده ســریال »رهایم کن« بــا پذیرش پاره ای 
خطاها در این ســریال شــبکه نمایش خانگی، در عین حال نسبت به 
نقدهــای اخیر که او هجمه های گســترده علیه ایــن مجموعه نامیده  

است، انتقاد کرد.
مولایی که تهیه ســریال هایی همچون »پرواز در حباب«، »نابرده 
رنج«، »بانوی عمارت«، »هفت ســنگ« و »دســت بالای دست« 
را برای تلویزیون و شــبکه نمایش خانگی بر عهده داشــته اســت با 
انتشار ویدیویی در فضای مجازی نســبت به انتقادهای مطرح شده 
در هفته های اخیر در خصوص ســریال »رهایم کن« واکنش نشان 

داد.
تهیه کننده »رهایم کن« صحبت هایش را اینگونه آغاز کرد: من، مجید 
مولایی، سرپرســت نویســندگان و تهیه کننده »رهایم کن« هستم. 
این مجموعه چهاردهمین سریالی اســت که من در مقام تهیه کننده 
به تولید سریال های نمایشــی پرداختم و این ســریال ها اکثرشان از 
تلویزیون پخش شده و مورد استقبال گســترده مخاطبین قرار گرفته 
اســت. ما نه موجودات عجیب و غریبی هســتیم کــه از نبوغ خاصی 
برخورداریم یا اینکه ادعا می کنیم خطا نمی کنیم که انسان جایزالخطا 

و ممکن الخطاست.
او در ادامه صحبت هایش عنوان کرده است: سریال »رهایم کن« هم از 
این امر مستثنا نیست. وقتی نزدیک هزار دقیقه یک محصول داستانی 
تولید می کنیم ممکن اســت یک جاهایی خطا کرده باشــیم که حتما 
این خطا را می پذیریم. مگر در سریال »بانوی عمارت« وقتی ناخواسته 
به یک قوم اهانت شد بنده رســماً معذرت خواهی نکردم؟ این یک امر 

طبیعی است.
مولایی همچنین انتقادهایی که به ســریال »رهایم کن« شده است را 
هجمه می داند و معتقد است که برخی بدون اینکه سریال را ببینند آنرا 

بر اساس یک عکس یا دیالوگ قضاوت کرده اند.
تهیه کننده »رهایم کن« در صحبت هایش تصریح کرد: سریال »رهایم 
کن« هزینه چه چیزی را پس می دهد؟ من نمی دانم. آیا اختلاف میان 
صداوســیما، وزارت ارشــاد و پلتفرم ها در نوع مدیریت و پالایش آثار 
است که »رهایم کن« را مورد هجمه قرار می دهد؟ نمی دانم. آیا رقابت 
میان صداوســیما و پلتفرم های خصوصی که صنعتی را رشد می دهند 
که مخاطب امروز به جای اســتفاده از ماهواره و شبکه های خارجی به 
محصولات بومی رجوع کند و با آنها ســرگرم باشد. این رقابت باعث این 

انگیزه هاست؟ نمی دانم.
مجید مولایی در صحبت های پایانی گفت: آیا بناســت که به ما بگویند 
شماها از این گردانه خارج هســتید و گروه دیگری بیایند؟ نمی دانم اما 
اگر هدف سوم هست بســیار هم عالی. به قول مولانا »گر تو بهتر میزنی 

بستان بزن«.

»نیکلاس کیج« در دنباله »ارباب جنگ«
»نیکلاس کیج« پس از ۱۸ ســال بار دیگر در نقش »یوری اورلوف« 
در دنباله فیلم »اربــاب جنگ« به کارگرانی »انــدرو نیکول« ظاهر 

می شود.
به نقل از ددلاین »نیــکلاس کیج« با نویســندگی و کارگردان »اندرو 
نیکول« در همکاری با استودیو »واندوم پیکچرز«، دنباله فیلم هیجانی 
و جنایی »ارباب جنگ« را به ســینما می آوردند، فیلمی که قســمت 
نخست آن در سال ۲۰۰۵ ساخته شــد و »کیج« در آن، نقش یک دلال 

بین المللی اسلحه به نام »یوری اورلوف« را بازی کرد.
در این فیلم جدید» بیل اسکارســگارد« نیز برای بازی در نقش پســر 
اورلوف انتخاب شــده و قرار اســت این پروژه در بازار جشنواره کن به 

خریداران بین المللی معرفی شود.

در دنباله فیلــم »ارباب جنــگ«، یــوری اورلوف )نیــکلاس کیج(، 
بدنام ترین قاچاقچی اسلحه در جهان، متوجه می شود که پسری به نام 
آنتون )اسکارسگارد( سعی نمی کند اشــتباهات پدرش را اصلاح کند، 
بلکه فراتر از آن نیز مــی رود و یک ارتش مزدور را بــرای درگیری های 
خاورمیانه و آمریکا جمع آوری می کند. این داستان رقابت تلخ این پدر 
و پسر )یوری و آنتون( اســت. وقتی پدر و پسر به جنگ بروند، چه کسی 

پیروز خواهد شد؟
»نیکلاس کیج« نخســتین بار در دهه ۱۹۸۰ میلادی با بازی در فیلم 
»ماه زده« و »بزرگ کــردن آریزونا« به عنوان یک اســتعداد بازیگری 
شناخته شد و در نهایت با کسب جایزه اسکار در سال ۱۹۹۵ برای بازی 
در فیلم »ترک لاس وگاس« به یکی از معروف ترین بازیگران سینمای 

جهان تبدیل شد. 
او در ادامــه در فیلم هــای مهمــی چــون »صخــره«، »تغییــر 
چهره«  و »گنجینــه ملی« نیز بازی کرد و در ســال ۲۰۰۲ برای 
نقش آفرینــی در فیلم »اقتبــاس« برای دومین بار نامزد کســب 

جایزه اسکار شد. 
»کیج« اخیــرا در فیلم »رنســفیلد« در نقــش دراکولا بــازی کرده 
که از تاریخ ۱۴ آوریل اکران شــده و پیش از این نیز فیلم »ســنگینی 
طاقت فرسای استعداد فراوان« ساخته »تام گورمیکن« در سال ۲۰۲۲ 

ظاهر شده بود.

قاب

معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت فرهنگ و ارشاد 
اســلامی ضمن اعلام آغاز مرحله نخست طرح ساخت 
مسکن برای هنرمندان از دســتور ویژه وزیر فرهنگ 

برای پیگیری مشکلات معیشتی هنرمندان خبر داد.
 به نقــل از مرکــز روابــط عمومــی وزارت فرهنگ، 
سیدمحمود اسلامی معاون توســعه مدیریت و منابع 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی با حضور در مراسم 
تجلیل از هنرمندان پیشکسوت متولد اردیبهشت ماه 
با اشــاره به ضیافت سال گذشــته هنرمندان با رئیس 
جمهور و دســتور رئیس جمهور بــرای اختصاص ۲۰ 
میلیارد تومان برای رســیدگی به وضعیت معیشــت 

هنرمندان پیشکســوت گفت: ایــن رقم با 
پیگیری ویژه وزیر فرهنگ در بودجه امسال 
دیده شده و به زودی در قالب تفاهم نامه ای با 
موسسه هنرمندان پیشکسوت برای استفاده 
در اختیــار این عزیزان قــرار خواهد گرفت.

وی با اشــاره به اینکه هنرمندان پیشکسوت 
ســرمایه های اجتماعی و فرهنگی کشــور 

به شــمار می روند، عنوان کرد: رســیدگی به مسائل و 
مشــکلات هنرمندان پیشکســوت به صورت خاص 
ضرورت دارد و بر همین اساس از ســوی وزیر محترم 
فرهنگ و ارشاد اســلامی به معاونت توسعه مدیریت 

و منابع به صورت ویژه ماموریت داده شده تا 
به مسائل و مشــکلات این سرمایه های مهم 

هنری کشور رسیدگی شود.
معاون توســعه مدیریت و منابــع در بخش 
دیگری از ســخنانش به اهمیــت و جایگاه 
موسســه هنرمندان پیشکســوت به عنوان 
یکــی از ظرفیت های خدمتگــزاری وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی برای تکریــم هنرمندان 
پیشکسوت اشــاره کرد و گفت: مشــکلات بودجه ای 
موسســه در ســال جاری حل و فصل شــده و تلاش 
برای رفع مشــکلات و دغدغه های مرتبط با مسکن و 

معیشت هنرمندان پیشکســوت ادامه خواهد داشت. 
بر همین اســاس طی روزهای پیش رو توسط موسسه 
کمک به توسعه فرهنگ و هنر با مدیریت جناب افضلی 
مراحل اول مربوط به عملیات ســاخت و ســاز مسکن 

هنرمندان در شهر پرند آغاز خواهد شد.
اسلامی در پایان با اشــاره به بازسازی و تجهیز مجتمع 
تفریحی و گردشگری چاکســر در شمال کشور یادآور 
شد: با هماهنگی موسســه کمک به توسعه فرهنگ و 
هنر و موسســه هنرمندان پیشکسوت اولین دوره آغاز 
به کار مجتمع به ســفر گروهی هنرمندان پیشکسوت 

اختصاص خواهد یافت.

 محسن برمهانی معاون ســیما در تشریح بازدید برنامه 
های رمضانی ســیما گفــت: بیننــدگان »زندگی پس 
از زندگی« ۲۶.۷ درصد و »محفــل« حدود ۲۰ درصد 

بوده اســت. تلاش زیادی برای برنامــه »زندگی پس از 
زندگی« انجام شــده که به این جایگاه شاخص رسید.
در این مراسم حجت الاسلام و المسلمین نصرالله پژمان 

فر، رئیس کمیسیون اصل ۹۰ و فراکسیون قرآن و عترت 
مجلس شورای اسلامی  با اشاره به تولیدات فاخر رسانه 
ملی، بــه ویژه در مناســبت های مذهبــی و ملی، ویژه 

برنامه های رمضان امسال را نوآورانه و متفاوت با گذشته 
دانســت و اظهار کرد: اقبال جامعه به برنامه های دینی و 

قرآنی فرصتی برای ترویج سبک زندگی ایمانی است.

مسکن

زندگی پس از زندگی

خریدار  رئیس سازمان صداوسیما درباره 
مشارکت رسانه ملی در ساخت برنامه های 
شــبکه نمایش خانگی که پیشتر از سوی او 
اعلام شده بود، اظهار کرد: به محض این که 
کارهای فاخر قابل حمایت ببینیم حتما به 

این وعده که داده ایم عمل می کنیم.
پیمان جبلــی در ایــن زمینه ادامــه داد: 
ما به شــیوه های مختلف ـ هم مشــارکت 
در ســاخت هم تبلیغ و هــم ترویج و پخش 
تیزر ـ حمایت از آثار شــبکه نمایش خانگی 
را خواهیم داشــت و حتی حق پخش آنها را 

می توانیم خریداری کنیم.
رییس ســازمان صداوســیما پس از اتمام 
آیین اختتامیه جشــنواره رادیویی پژواک 
در جمــع خبرنــگاران حاضــر شــد و به 
پرســش هایی  درباره حمایت از آثار شبکه 
نمایش خانگی و مشــارکت در ســاخت و 
خرید مجموعه های شبکه نمایش خانگی، 
ادغام شــبکه کودک و امیــد، علت محدود 
شدن ســریال های تلویزیون، اســتفاده از 
ظرفیت ها و کشف اســتعدادهای جدید در 
صداوســیما، ممنوعیت اســتفاده از لغات 
خارجی در تبلیغــات بازرگانی و همچنین 
ناعدالتی در حوزه دستمزدهای رادیو پاسخ 

داد.
جبلی در پاســخ به پرسش ایســنا مبنی بر 
همکاری صداوسیما و مشارکت این سازمان 
در ساخت سریال با شــبکه نمایش خانگی، 
توضیح داد: بعضی از طرح هایی که به ساترا 
ارائه شــده، طرح هایی اســت کــه مطابق 
اولویت هــای فرهنگــی جامعه اســت و به 
اصطلاح مطابق با آن ضرورت ها و نیازهایی 
اســت که جامعه به لحاظ ذائقــه فرهنگی 
سالم به آن نیازمند اســت. ما با دوستانمان 
در ســاترا این موارد را بررســی کردیم که 
هم طرح های این چنینی را تشــویق کنند 
و هم اگــر چنین طرح هایی وجــود دارد به 
حوزه های مختلف ســینما معرفی شــود و 
حتی امکان مشــارکت در تولید باشد. ما به 
شــیوه های مختلف هم مشارکت می کنیم 
و هــم تبلیغ، ترویــج و پخش تیــزر آنها را 
خواهیم داشــت و حتی حق پخــش آنها را 

می توانیم خریداری کنیم.
جبلی در پاسخ به این که تاکنون سریالی از 

شبکه نمایش خانگی برای پخش خریداری 
شده است؟ عنوان کرد: تاکنون دوستان ما 
در ســاترا مورد خاصی را اســم نبرده اند اما 
اخبار خوبی خواهد رســید که قرار اســت 
طرح های خوبی به ســاترا برسد. خرید آثار 
شبکه نمایش خانگی جزو تصمیمات اعلام 
شده ی ماســت و به محض این که کارهای 
فاخری کــه قابــل حمایت، پشــتیبانی و 
مشارکت باشد، ارائه شود، حتما به وعده ای 
که داده ایــم عمل می کنیم و حتی ســعی 
می کنیم زودتر این اتفاق بیفتد. اما تاکنون 
سریالی به ذهنم برای خرید نمی رسد و آن 
کارهایی که مجوز ساخت و تولید گرفتند را 
حضور ذهن ندارم ولی دوستان ما در ساترا 
اعلام کردند قرار اســت طرح های خوبی به 

دستمان برسد.
وی در پاســخ به پرسشــی مبنی بر ادغام 
شبکه کودک و شــبکه امید نیز توضیح داد: 
هیچ ســاختار و ســازوکاری برای ما اصل و 
اصالت ندارد آنچه که بــرای ما اهمیت دارد 
دو حوزه تحولی در محتوا و رویکرد اســت. 
اگر متناســب با تحول رویکرد و محتوا نیاز 
به تغییر ساختار و ســازوکاری باشد حتما 
این اتفــاق می افتد. همان گونــه که دیدید 

ما در معاونت ســیما سه ســاختار سیمرغ، 
فیلمنامــه و برنامه های کوتــاه را طراحی 
کردیــم و در جــای دیگر دو شــبکه را کم 
کردیم؛ یعنی برای رســیدن به آن هدف و 
تحولی که داریم هر ســاختار و سازوکاری 
که نیاز باشــد تغییر می کند یا کــم و زیاد 

می شود.
رئیس ســازمان صداوســیما درباره علت 
محدود شدن سریال های تلویزیونی گفت: 
درباره ســاخت مجموعه های نمایشــی یا 
ســریال ها هیچ تغییری ایجاد نشده است؛ 
یعنی کماکان ســیمافیلم متولی ســاخت 
مجموعه های نمایشــی و ســریال ها اعم 
از کارهای »الــف« و غیر الف ویژه اســت. 
این ســاختارهای جدید برای اضافه شدن 
گونه های جدیدی بوده اســت که تاکنون یا 

وجود نداشته یا به آن کم توجه شده بود.
وی اضافه کرد: مرکز سیمرغ ما متولی تولید 
برنامه های سیتکام، برنامه های تلویزیونی با 
بیگ پروداکشن )تولید عظیم( و حوزه های 
دیگر مثل تله تئاتر اســت که در ســال های 
اخیر به آنها کم توجه شــده بــود. خروجی 
این آثار را ظرف هفته هــای آینده خواهید 
دید؛ چرا که ســیمرغ یک ســاختار جدید 

اســت و تازه دارای یک ســاختمان جدید 
شده است و تا ساختار جدیدی مستقر شود 
و کارش را شــروع کند، بودجه اش مشخص 
شــود نیروهایش مشــخص شــود، کمی 
زمان می برد. ســیمرغ، برنامه های کوتاه و 
فیلمنامه سه ساختاری هســتند که حتما 
کمک می کنند تولیدات بــه لحاظ کمی و 

کیفی بیشتر شوند.
وی درباره رویکرد صداوســیما به کشــف 
ظرفیت ها و اســتعدادهای جدید از ســایر 
مراکز اســتان های صداوســیما نیز گفت: 
علاوه بر اتخاذ رویکرد استفاده از ظرفیت ها 
در استان ها، در ســاختارهای مرکزی مان 
مثل ســیمافیلم یا شــبکه های سراسری 
هم بــه همه ۳۳ مدیــر مرکز در اســتان ها 
و مراکز مســتقل مان ابــلاغ کرده ایم یکی 
از شــاخص های کیفــی ارزیابــی مدیران 
در مراکز، میزان استفاده شــان، کشــف و 
شناسایی نیروهای توانمند باشد و در حال 
حاضر خوشبختانه رقابت خوبی میان مراکز 
استان ها برای کشف اســتعدادهای هنری 
در حوزه هــای مختلف از جملــه بازیگری، 
نویســندگی و حوزه های دیگــر مرتبط با 
تولید را شــاهد هســتیم و امیدواریم این 

رقابت خوبی که بین مراکز ایجاد شده منجر 
به کشف استعدادهای بسیار خوب شود.

رئیس سازمان صداوسیما با اشاره به ساخت 
ســریال »نون خ« با همین رویکرد کشــف 
استعداد در سایر استان ها، اظهار کرد: نمونه 
روشن این اتفاق ساخت ســریال »نون خ« 
بوده اســت که اگرچه مربوط بــه این دوره 
نیست اما ما از آن حمایت کردیم؛ کاری که 
آقای ســعید آقاخانی انجام دادند این است 
که بیش از ۸۰ درصد از گروه مجموعه »نون 
خ« عوامل و بازیگران همه اهل همان منطقه 
و کُردزبان هستند و این یک مصداق روشن 
است که در همه مناطق و استان ها باورمان 
است که اســتعداد این چنینی وجود دارد و 

باید استفاده کنیم.
جبلی در بخش دیگری از گفت وگوی خود 
در پاسخ به پرسشــی مربوط به ناعدالتی در 
قبال دســتمزدهای رادیویــی، اظهار کرد: 
ما بازنگری در حــوزه پرداختی های رادیو و 
ایجاد عدالت دریافت و پرداخت در رادیو را 
جزو اولویت های بازنگری مان قرار داده ایم 
و خبر خوب این است که پیشکسوتان رادیو 
را به صورت ویژه مورد توجــه و عنایت قرار 

دهیم.
وی در پایان در پاســخ به پرســش دیگری 
درباره ممنوعیت اســتفاده از لغات خارجی 
که پیش تر از ســوی وزیر ارشاد عنوان شده 
بود، در پاســخ بــه این که آیا ایــن اقدام در 
آگهی هــای بازرگانی تلویزیــون هم اتفاق 
خواهد افتاد؟ تصریح کرد: شرکت ها مجوز 
تبلیغــات بازرگانــی را از وزارت فرهنگ و 
ارشــاد اســلامی می گیرند و قاعدتا ارشاد 
هم در مجــوز دادن قواعد خــودش را دارد. 
ما آن چیــزی که در حــوزه پخش آگهی ها 
در شــرکت ها و بنگاه های اقتصادی در نظر 
می گیریم مجوزهایی اســت که به صورت 
قانونی از جای دیگر در حوزه هایی از جمله 
سلامت، ادبیات فارسی و به کار بردن واژه ها 
گرفته اند. اما خود ما اعمال نظارت دقیق تر 
می کنیم که اگر به هر دلیلی از مراجع دیگر 
مجوزهایی دریافت شــده که با راهبردهای 
کلان ممکن اســت در تعــارض و تناقض 
باشــد ما خودمان اعمال نظارت و مدیریت 

می کنیم.

مرحله اول ساخت مسکن برای هنرمندان آغاز شد

برنامه »زندگی پس از زندگی« ۲۷ درصد بیننده داشت

سریال »همه گیری« در آستانه پخش

ونا تاثیر قیمت دلار بر ساخت سریالی با موضوع کر

خریدار  تهیــه کننــده »همه گیری« ـ 
ســریالی با موضوع کرونا که بــه فصل دوم 
تولید رســید ـ درباره ی وضعیت پخش این 
مجموعه توضیح داد که ســاخت فصل دوم 
سال گذشته به پایان رسیده و به زودی قرار 

است از شبکه سه سیما روی آنتن برود.
ســعید کمانــی ـ تهیــه کننده ســریال 
»همه گیری« ـ درباره ی جزئیات ساخت و 
پخش این مجموعه گفت: ساخت مجموعه 

»همه گیری« بــه کارگردانی محمدصادق 
بکتاشیان سال گذشته در شــهریور ماه به 
پایان رســید. در حال حاضــر مراحل پس 
تولید آن ادامه دارد و از ســوی شــبکه سه 
اعلام شــده که به زودی قرار اســت پخش 

شود.  
کمانی در پاســخ به اینکه با توجه به اینکه 
ســریال »همه گیری« ســال گذشــته در 
شهریور ماه به اتمام رسیده بود، علت تاخیر 

در پخش سریال چه بود؟ توضیح داد: بعد از 
اتمام کار ما به یکی ـ دو مناسبت برخوردیم 
و از ســوی تلویزیــون اعلام شــد که زمان 
مناســبی برای پخش این ســریال نیست، 
بعد از آن هم به مناســبت نــوروز و رمضان 
برخوردیم که سریال »آتش و باد« در حال 
حاضر در حال پخش اســت و حــالا اعلام 
شده، قرار است به زودی از شبکه سه سیما 

پخش شود.
او با اشاره به موضوع فصل دوم سریال »همه 
گیری« کــه در آن به پیک پنجــم کرونا به 
بعد پرداخته شــده اســت، توضیح داد: در 
دوران کرونــا یکی از موضوعاتــی که برای 
سیستم درمانی مهم بود، بحث دارو و تبلیغ 
داروهایی بود که در بازار آزاد با قیمت های 
هنگفت فروخته می شد و به ویژه داروهایی 
که برای درمان کرونا تاثیری نداشــتند ولی 
در بازار آزاد تبلیغ بســیاری به آنها می شد 
و مردم را به ســمت خرید آنها سوق می داد. 
در این فصل به موضوعاتــی پرداختیم که 
بگوییم سیســتم درمانی ما با چه مشکلاتی 

روبه روست.
این تهیه کننده با بیان اینکه فصل دوم از 
نظر کیفی نسبت به ســری قبل با کیفیت 

تر است، عنون کرد: این فصل از مجموعه 
به نویســندگی حجت قاســم زاده اصل 
که مشــاور کارگردان هم بودنــد، از نظر 
کیفــی بهتر از کارهای قبل اســت و البته 
با بضاعتی که داشــتیم کار را ســاختیم؛ 
چراکــه قیمت دلار از ۲۰ هــزار تومان به 
۴۰ هزار تومان افزایش پیدا کرد، با توجه 
به اینکه از لوازم و تجهیزات بیمارســتانی 
اســتفاده می کردیم، این گرانی ها باعث 
شــد روی کیفیت تاثیــر بگــذارد؛ البته 
تلاش کردیم شــرایط روی کیفیت تاثیر 

نگذارد.
به گفته ی وی در فصــل اول این مجموعه 
با عنوان »موج اول«، تا پیــک پنجم کرونا 
پرداخته شــد. فصل دوم نیز با عنوان »همه  

گیری« از پیک پنجم آغاز می شود.
به گفتــه ی این تهیــه کننده هنــوز برای 
ســاخت فصل ســوم تصمیمی از ســوی 

سازمان صداوسیما گرفته نشده است.
محسن قصابیان، کوروش سلیمانی، نیلوفر 
کوخانی، مهــدی صبایی، نیما شــاهرخ 
شــاهی، آوا دارویت، آتش تقــی پور، علی 
غلامی، ســاخو آدم-بازیگری از ســاحل 
آج و ... از بازیگران ســریال »همه گیری« 

هســتند.فصل دوم ســریال »اپیدمی« با 
نام »همه گیــری«، دوران اوج کرونا و پیک 
پنجم بــه بعــد را روایت می کنــد و در ۲۶ 

قسمت به پایان می رسد. 
همچنین مهدی فخیــم زاده که در فصل 
اول به عنــوان بازیگر نقــش اول حضور 
داشت، در فصل جدید دیگر حضور ندارد 
و روند قصــه در حول کاراکتــر دیگر این 
قصه که محســن قصابیان بازیگر آن است 

می چرخد.
این سریال که با عنوان »اپیدمی« شناخته 
شــد، هنگام پخش به »موج اول« تغییر نام 
داد. در فصــل دوم ـ »همه گیــری« ـ عملا 
قصه سریال و اغلب بازیگران تغییر کرده اند.

مجموعــه تلویزیونــی »همه گیــری« به 
تهیه کنندگــی ســعید کمانی، بــه روایت 
بحران کرونا و تــلاش شــبانه روزی کادر 
درمان و نیروهای جهادی برای مقابله با این 

بیماری می پردازد.
پیشتر اعلام شده بود سریال »اپیدمی« در 
سه فصل تولید می شــود اما طبق اظهارات 
تهیه کننده ســاخت فصل ســوم، منوط به 
تصمیم تلویزیون اســت و هنوز به طور قطع 

در این زمینه تصمیم گیری نشده است.

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
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میدان

رییس فدراســیون فوتبال در افتتاحیــه دوره داوری 
فوتبــال بانوان فیفا تاکیــد کرد اشــتباهات داوری با 

برگزاری چنین دوره های آموزشی به حداقل می رسد.
مهدی تاج در ابتدای صحبت های خــود در افتتاحیه 
دوره داوری فوتبــال بانوان گفت: به الحافــی و لوئیزا 

دو مدرس این دوره خوش آمــد می گویم. از برگزاری 
این چنین دوره هایی شــخصا خوشحالم و معتقدم که 
اشــتباهات داوری با همین دوره ها می تواند به حداقل 

برسد.
وی افزود: معتقدیم که اشتباهات داوری سهوی است، 

با این وجود متأسفانه تأثیر خودش را روی شرایط بازی 
می گذارد.رئیس فدراســیون فوتبال ادامه داد: از همه 
حاضرین در این نشست درخواســت دارم که حداکثر 
بهره را از نکات و تجربیات ارائه شــده توسط مدرسین 
این دوره ببرند تا شــاهد پیشرفت بیشــتری در حوزه 

داوری بانوان باشــیم.تاج در پایان گفــت: فردا با هانی 
بالان، نایب رئیس کمیتــه داوران AFC و عضو کمیته 
داوران FIFA و همینطور کولینا رئیس کمیته داوران 
FIFA در قطر جلسه خواهم داشت و از آنها نیز دعوت 

کردیم تا به ایران سفر کنند.

فدراسیون

خریدار  آقای گل سابق لیگ برتر از پستی 
و بلندی های دوران حضورش در اســتقلال 
و تیم ملی صحبت کــرد و در رابطه با برخی 
حواشــی ســال های دور مربوط به خودش 
پاســخ داد. رضا عنایتی یک مهــر ۱۳۵۵ در 
مشــهد به دنیا آمد و فوتبالش را از این شهر 
شروع کرد. او با ابومســلم چهره شد و عنوان 
آقای گلی لیگ برتر را در این تیم کسب کرد. 
درخشــش این بازیکن باعث شــد تا لباس 
اســتقلال را بر تن کند و به تیــم ملی دعوت 
شــود. او با تیم ملی در دو جــام ملت ها و یک 
جام جهانی حضور پیدا کرد و عملکرد موفقی 

در دوران حضورش در فوتبال ثبت کرد.
عنایتی که آقای گل ســه دوره لیگ برتر و 
گلزن ترین بازیکن تاریخ این لیگ محسوب 
می شــود، طی ســال های اخیر وارد عرصه 
مربی گری شده و توانســته با هوادار به لیگ 
برتر صعــود کنــد و در لیگ برتــر نیز این 
تیم را هدایت کند و امســال نیــز در مقطع 
کوتاهی هدایت نفت مسجدســلیمان را به 
عهده گرفت.او بــا ۱۴۷ گل زده رکورد دار 
بیشــترین گل زده در تاریخ لیگ برتر ایران 
اســت. »رضای آقای گل« همچنین رکورد 
گلزنی در یک دیدار را در ایــران به نام خود 
ثبت کرده است. او در هفته آخر اولین دوره 
لیگ برتر با لباس ابومسلم خراسان در برابر 
استقلال رشــت ۷ گل به ثمر رســاند که از 
لحاظ گلزنی در یک بازی لیگ، یک رکورد 
محسوب می شــود. این بازی ۹ بر ۲ به نفع 

ابومسلم به پایان رسید.
اگر به عقب برگردم، تا جایی که می توانستم 
و بدنم اجازه می داد بــازی می کردم. از این 

نظر از خودم ناراحتم.
رضا عنایتــی در دوران بــازی اش پیراهن 
۱۵ باشــگاه لیگ برتــری را پوشــید و در 
امارات پیراهن تیم های الامــارات و النصر 
را برتن کــرد. عنایتــی در روز شــنبه ۱۴ 
شــهریور ۱۳۹۶، در بازی دوستانه بین تیم 
منتخب مشــهد و منتخب کربلا، از فوتبال 
خداحافظی کرد؛ این در حالی اســت که از 
خداحافظی اش پشیمان شد و در گفت وگو 
با ایســنا عنوان کرد که می توانست بیشتر 
بازی کند.در ادامــه گفت وگو با رضا عنایتی 

را می خوانید:

 جایی گفته اید که پشــیمان شدید 
از فوتبال خداحافظــی کردید. یعنی 

می توانستید بیشتر بازی کنید؟
شــرایط بدنی من خوب بــود. آن تصمیم 
خداحافظــی ام بابــت اتفاقی بــود که در 
اســتقلال برایم افتاد. بعــد از این که خیلی 
تلاش کردم به این تیم برگــردم، نیم فصل 
مجبور شدم دوباره از استقلال جدا شوم. از 
نظر روحی و روانی شــرایط خوبی نداشتم و 
فکر کردم نمی توانم بــه تیم جدیدم کمک 
کنــم و خداحافظی کــردم. اگــر به عقب 
برگردم، تــا جایی که می توانســتم و بدنم 
اجازه می داد بازی می کــردم. از این نظر از 

خودم ناراحتم.

 شــما بهترین گلــزن تاریخ لیگ 
برتر هســتید. این موفقیت به خاطر 
اســتعداد شــما بود یا تلاش زیادی 

می کردید تا گلزنی کنید؟
اســتعداد همیشــه شــما را بــه موفقیت 
نمی رســاند. اســتعداد بدون تلاش و کار 
به نتیجه ای نمی رســد و در کوتــاه مدت از 
یاد می روید. مــن مربیان بزرگی داشــتم. 
هر تیمی نســبت به شــرایطش جایگاهی 
بین مردم دارد. ابتدا در ابومســلم با شرایط 
بسیار خوب و تماشــاگرانی که واقعا انگیزه 
می دادند کار کردم. بعد از آن به اســتقلال 
آمدم که تیم بین المللی و بسیار بزرگی بود و 
مسئولیتم بسیار بیشتر شد. همیشه دوست 
داشــتم در تمریناتم خیلی جدی باشم. در 
کوچه هم فوتبــال بازی می کــردم جدی 
بودم. من می گویم آدم وقتی کاری را انجام 
می دهد، باید با تمام وجــودش کار کند. در 
کنارم اســتعداد، تلاش زیادی کردم چون 
جایگاه بزرگی به دست آورده بودم و دوست 
نداشــتم این جایگاه را از دست دهم. همین 

تلاش باعث شد به این موفقیت ها برسم.

 اکنون امیر قلعه نویی سرمربی تیم 
ملی شده و شما با او در تیم ملی سابقه 
کار دارید. قلعه نویی همیشــه اعتقاد 
دارد که در دوره نخست حضورش در 
تیم ملی در حقش ظلم شــد. آیا او در 
دوره قبل به دلیل ایرانی بودنش از کار 

برکنار شد؟
باید قبــول کنیم بــرای مربیــان خارجی 
امکانات زیادی قرار می دهیم و نســبت به 
امکاناتی کــه در اختیار آن هــا می گذاریم، 
توقعی نداریم. برعکســش بــرای مربیان 
ایرانی اینگونه نیســت و همیشه می گویند 
این مربیان ایرانی از خودمان هســتند و اگر 
کمبودی باشــد چون ایرانی است کارمان 
را راه می انــدازد. با تمام وجــودم می گویم 
انتخاب امیــر قلعه نویی بهتریــن انتخابی 
بود که می شــد داشــته باشــیم. فقط باید 
به او اعتماد شــود و تمام امکاناتی که برای 
خارجی ها مهیــا کردیم، بــرای قلعه نویی 
هم فراهم کنیم. با خارجی ها دســتاوردی 
نداشتیم و باید با خودمان رو راست باشیم. 
مطمئنم قلعه نویی با آن شــم مدیریتی که 

دارد، می تواند موفق شود.
با تمــام وجــودم می گویم انتخــاب امیر 
قلعه نویی بهترین انتخابی بود که می شــد 
داشــته باشــیم. فقط باید به او اعتماد شود 
و تمــام امکاناتی که بــرای خارجی ها مهیا 

کردیم، برای قلعه نویی هم فراهم کنیم.

 اگر قلعه نویی در دوره حضورش در 
تیم ملی برکنار نمی شد، می توانست 

نتایجی درخشانی به دست آورد؟
 من در آن موقع بازیکن تیــم ملی بودم. ما 
در پنالتی بازی را واگــذار کردیم. پنالتی ها 
همیشــه بــرای ما مثل طلســم اســت و 
خوش یمن نیست. شرایط ما در آن بازی ها 
خیلی خوب بــود. کســانی پنالتی خراب 
کردند که فکــر نمی کردیم. بــا یک بازی 
قلعه نویی را عوض کردند و بسیار از او انتقاد 
شــد. واقعا از نظر من بازیکن این انتقادات 
خوب و به جا نبود. اگر مربــی خارجی بود، 
هیچ موقع چنین اتفاقی رخ نمی داد. اکنون 
امیدوارم از این مربی حمایت کنیم و پشت 
سرش باشیم. برای فوتبالی که سالیان سال 
در صدر آســیا بود، قهرمان نشــدن در جام 
ملت ها اصلا اتفاق خوبی نیســت. درســت 
است امکانات ضعیفی نسبت به کشورهای 
دور و برمان داریــم اما از نظر اســتعدادی 
بســیار خوب هســتیم. هر چند باید تمام 
ابزار را برای ایــن ورزش که مردم با آن گریه 

می کنند و لذت می برند فراهم کنیم.

 در جام جهانــی 200۶ تیم آماده ای 
نداشــتیم و بازیکنان تیــم به دلیل 
مصدومیت آن شــرایط خــوب را 
نداشــتند و در نتیجه دوره موفقی را 

سپری نکردیم. نظرتان چیست؟
همه تیم های ما در تمــام دوران فوق العاده 
بودند و بازیکنان نخبه ای داشــتند. اتفاقات 
کوچک باعث شد موفقیت به دست نیاورند. 
مثلا علــی دایی شــرایط خوبی نداشــت و 
تیم هــم انتظــارات لازم را بــرآورده نکرد. 
خودمان هم از خودمان راضی نبودیم اما آن 
اختلافاتی که شایعه شده بود، وجود نداشت.

 دو دستگی در تیم ملی وجود داشت؟
چنین چیزی صحت نــدارد. من با تیم بودم 
و با همه بازیکنان زندگــی کردم. در اردوها 
با هم بودیم و اصلا چنین مســاله ای مطرح 
نبود. شــاید در یک تیــم با یــک بازیکن 
صمیمی تر باشید و با بازیکن دیگر کمتر اما 
در کل مشکلی بین بازیکنان وجود نداشت. 
این اتفاق طبیعی اســت و در هر باشــگاه و 
تیمی این مســاله وجود دارد. البته در جام 
جهانی ۲۰۰۶ کم شــانس هم بودیم. مقابل 

پرتغــال خیلی خوب بــازی کردیم، مقابل 
مکزیک هم بازی خوبی ارائه دادیم. روی هم 
رفته انتظار داشتیم از این گروه بالا برویم اما 

این اتفاق رخ نداد.  

 اینکه ســه بازیکن استقلال یعنی 
شــما، امیرحســین صادقی و وحید 
طالب لو در جــام جهانی بازی نکردید 

دلیل خاصی داشت؟
من اصلا مثل یــک هوادار به جــام جهانی 
رفتم. با این حال احترام گذاشــتن به مربی 
تیم ملی مســاله مهمی اســت چون به هر 
حال ممکــن اســت ســبک مربی گری و 
تفکرات یک مربی با سبک بازی یک بازیکن 
متفاوت باشــد. اکنون که مربی شدم به این 
باور رسیدم اما همیشه آمار و عملکرد با شما 

صحبت می کند.
مثل یک هوادار به جــام جهانی رفتم. توقع 
داشــتم در جام جهانی حداقــل یک نیمه 
بازی کنم اما این که حتی در کنار زمین گرم 
نکردم خیلی مرا عذاب مــی داد که چرا این 

اتفاق برای من افتاده است.
توقع داشتم در جام جهانی حداقل یک نیمه 
بازی کنم. قسم می خورم همه بازیکنان در 
آن دوره در کنار زمین گرم کردند اما به من 
این فرصت نرســید و فقط من گرم نکردم! 
این خیلی مرا عــذاب می داد کــه چرا این 
اتفاق برای من افتاده است. من ۸، ۹ رکورد 
را در ایران داشتم و دو سال پیاپی آقای گل 
شده بودم. ۲۰ گل زدم همه ناراحت بودند. 
۲۱ گل زدم باز هم ناراحــت بودند. انتظار از 
ما خیلی بالا بود اما اکنــون یک بازیکن ۱۰ 

گل می زند و از او بسیار تعریف می کنند.

 برانکو با شما مشکلی داشت؟
فکر نمی کنم. شــرایط امروز بــا آن موقع 
متفاوت است. برانکو امروز از نظر مدیریتی 
خیلی خوب تیم را مدیریــت می کند و آن 
زمان بســیار تاکتیکی و خوب بود. شــاید 
فقط برای تیم ملی کوچک بود. ما بازیکنان 
بزرگی داشــتیم و کمی این  مســائل روی 
تصمیمات مربی تاثیر می گذاشــت. من هم 
اخلاق آرامی داشتم. درســت است برخی 
اوقات شــلوغ بازی رفاقتی داشتم اما هیچ 
موقع به کسی بی احترامی نمی کردم. توقع 
خیلی بیشتری داشــتم. اگر ۱۰ سال دیرتر 
به دنیا می آمــدم ۲۰۰ بازی ملی داشــتم. 
چیزی که برای من عذاب آور بود این بود که 
می گفتند عنایتی بازیکن باشگاهی است و 

ملی نیست.

 حسرتی از آن جام جهانی ندارید؟
همه آن جام جهانی برای من حســرت بود. 
یکی از نقاط تاریک فوتبــال من تیم ملی و 
جام جهانی بود. همیشــه مردم از من سوال 
می کردند و تعجب می کردند که چرا در تیم 
ملی بازی نمی کنم. این حســرت بزرگ من 
بود چون دو ســال پشت ســر هم آقای گل 
شدم. ســال منتهی به جام جهانی ۲۱ گل 
زدم. در اوج آمادگی فوتبالی بودم اما از نظر 

روحی هیچ کس به من کمک نکرد.

 در دوره ای که  به تیــم ملی دعوت 
نشــدید، در یک دیدار پس از گلزنی 
خوشــحالی خاصی کردید و این گونه 
برداشت شد که علیه برانکو و دعوت 
نشــدن به تیم ملی واکنش نشــان 

دادید. از آن اتفاق صحبت کنید...
مــن وقتــی وارد بــازی می شــدم فقط 

می خواســتم گل بزنم و به چیز دیگری فکر 
نمی کردم. اگر خوشحالی انجام دادم بدون 
هیچ منظوری بــود. آن موقــع از تیم ملی 
ناامید شــده بودم و هواداران و تیم استقلال 
برای من مثل تیم ملی بودند. می دانستم هر 
چه تلاش کنم شــاید نتوانم حق خودم را از 
تیم ملی بگیرم. شادی های من بدون منظور 
خاصی بــود. البته یک بــار موهایم را رنگ 
کردم و می خواستم نشــان دهم اگر شبیه 
بازیکن خارجی باشم، بیشتر مورد توجه تیم 
ملی قرار بگیرم. آنجا اولین بار بود که به تیم 

ملی اعتراض کردم.

 بعد از جام جهانی به امارات رفتید. 
دلیل این تصمیم چه بود؟

ســال قبلش که در کــورس قهرمانی هم 
بودیــم از الاهلی امــارات یک پیشــنهاد 
وحشــتناک برای من آمد. پیشنهادی بود 
که هم اســتقلال و هم مرا از نظر مالی اغنا 
می کرد. من پول زیادی از استقلال نگرفتم 
و ســه فصل در اســتقلال بودم که هر کدام 
از ســال ها ۳۰ میلیون تومان و در مجموع 
۹۰ میلیون تومان پــول گرفتم. ۳۰ میلیون 
تومانش را هم به باشــگاه بخشیدم. در سه 
ســال دو بار آقــای گل و یک بــار بهترین 

بازیکن لیگ شدم. رکورد خوبی بود.
همه فکر می کنند من ۱۰ سال در استقلال 
بازی کــردم که به این تعــداد گل برای این 
تیم رســیدم اما ۶۴، ۶۵ گل فقــط در این 
چند فصل به ثمر رساندم. پیشنهاد الاهلی 
وقتی از امارات آمــد، قلعه نویی به من اجازه 
نداد بروم و از من خواســت آخر فصل بروم. 
می دانست شرایط ســنی من بالا است و از 
نظر مالی وضعیت خوبی نداشــتم. در پایان 
فصل از امارات پیشــنهاد آمد و پیشــنهاد 
خوبی بود. بازیکن آزاد بودم و علی رقم میل 

باطنی ام به امارات رفتم.

 در دوره ای صمد مرفــاوی و واعظ 
آشتیانی بیانیه علیه شما صادر کردند 
و شما را »دندان پوســیده« خطاب 

کردند. ماجرای آن بیانیه چه بود؟
نمی خواهــم این مســاله را باز کنــم. واژه 
»دندان پوســیده« برای من یازده ســال 

خوب داشت.
واژه »دندان پوســیده« برای من یازده سال 
خوب داشــت و به من قدرت داد. برخی ها 
می خواســتند مــرا از رده خــارج کنند اما 

خداراشکر توانستم موفق تر شوم.
این واژه را آن دوســتان برای من درســت 
کردند. بعضی از کســانی کــه می خواهند 
زیرآبی بروند و جلــوی دوربین آدم دیگری 
هستند، می خواهند شما را که صادقانه کار 
می کنید از رده خارج کننــد. من بعد از آن 
اتفاق دوبــاره به امارات برگشــتم و با تیمم 
قهرمان جام حذفی شــدم و ۱۲ گل به ثمر 
رســاندم. ایــن واژه به من قــدرت داد. ۱۰ 
ســال بعد از آن بازی کردم و موفق بودم. آن 
دوستان هم در حال دست و پا زدن هستند 

تا مدیر شوند.

 دوره آخر امیرقلعه نویی در استقلال 
موفقیت آمیز نبود و مظلومی آمد. چرا 

قلعه نویی آمد و موفق نبود؟
من اطلاعی از این جریان نداشتم چون نیم 
فصل از پدیده به اســتقلال برگشتم. در نیم 
فصل هــم ۴، ۵ گل زدم و بازی های خوبی 
انجام دادم. آخر فصــل اتفاقاتی برای تیم ما 

افتاد که قلعه نویی رفت و مظلومی آمد.

مظلومی هم لطف کرد مرا در لیســت مازاد 
قرار داد. نمی دانم دلیلش چه بود اما تصمیم 
گیرنده اصلــی هیچوقت پرویــز مظلومی 
نبود و بازیکنانی بودند کــه برایش تصمیم 
می گرفتند. من قرارداد داشتم و می توانستم 
بگویم می مانم و حاشــیه درســت شود اما 
هیچ موقع شرطی نگذاشــتم و پول زیادی 
نخواستم. عشــقم هواداران استقلال بودند 
و هواداران ابومســلم را هم دوست داشتم. 
هویت فوتبالی ام را از هواداران اســتقلال و 

ابومسلم دارم.

 گفتید پرویز مظلومی در اســتقلال 
تصمیم گیرنده اصلی نبود. از این ماجرا 

صحبت کنید.
بگذریم! )با خنده(

 امســال پیش از ســاپینتو با شما 
مذاکره شده بود. با اســم شما بازی 

نشد؟
نه اصلا. حساسیت ها روی اســتقلال زیاد 
بود. باید از ســردار آجرلو تشکر کنم که این 
فرصت را به من داد. ما جلســه بسیار خوبی 
داشتیم و فکر می کنم اگر فشار بیرونی نبود 
اتفاق دیگری رخ می داد.اگر فشــار بیرونی 

نبود شاید سرمربی استقلال می شدم.
هواداران بنا بر اتفاقاتی که برای دوســتان 
من افتاده بود، حساس شده بودند. هواداران 
دوســت نداشــتند خاطرات خوبشــان با 
من به خاطره بد تبدیل شــود. در آن زمان 

حساسیت ایجاد شد و این اتفاق نیفتاد.

 آینــده خودتــان را روی نیمکت 
استقلال می بینید؟

باید تلاش کنم. مربی گــری هر روزش و هر 
اتفاقش یک درس است. برای حضور در یک 
تیم بزرگ باید اشتباهات خیلی کمی داشته 
باشــید چون توقعات هواداران زیاد است. 
امیــدوارم این اتفاق برای مــن بیفتد چون 
یکی از آرزوهای من این است که یک روزی 
دوباره کنار هواداران تیم خودم قرار بگیرم و 

برای موفقیت استقلال تلاش کنم.

 برنامه ای برای فصل آینده دارید؟
من همیشــه آماده ام. خداراشــکر در امارات 
کلاس های بســیار خوبی را گذرانــدم. در آن 
کلاس ها کاپلو، توتــی و اونای امــری حاضر 
شــده بودند و خیلی چیزها توانستم به خودم 
اضافه کنم. سعی می کنم مطالعه داشته باشم 
و خودم را به روز کنم تا چیزی مرا ســورپرایز 
نکند. بیشــترین وظیفه ای کــه مربی دارد در 
طول بازی است. ممکن است تغییراتی رخ دهد 
که شما را سورپرایز کند و شــما باید آمادگی 
همه چیز را داشــته باشید. ســرمربی همیشه 
یک مربــی تمرین دهنده مــی آورد و بالاخره 
هر بازیکنی هم ســال ها با مربیان مختلفی کار 
می کند و چیزهایی هم یاد می گیرد. هر مربی 
باید در آن واحد تصمیمــی بگیرد که می تواند 
شــما را بالا یا پایین ببرد. همه رســانه ها هم 
منتظر چنین حواشــی هســتند. این چیزها 

تفاوت ها را به وجود می آورد.

 اســتراتژی شــما در مربی گری 
چیست؟ نتیجه گرا هســتید یا بازی 

هجومی را دوست دارید؟
در فوتبال این قاعده هجومــی و تدافعی را 
قبول ندارم. باید بر اســاس ساختار حریف 
بازی کنید. شــما نمی توانیــد مقابل تیمی 
مثل بارســلونا حمله کنید چون قطعا پنج 
گل می خورید و برمی گردیــد. باید مقابل 
این تیم ها تدافعی بازی کنید. تیم من مقابل 
ســپاهان تدافعی بازی کــرد و همه گفتند 
اتوبوس چیده اســت و من گفتم نمی شود 
مقابل ســپاهان قدرتمنــد هجومی بازی 
کرد. وقتــی هم نتیجه نگیریــد، می گویند 
این مربی بــه درد نخــور اســت. باید تیم 
سازماندهی شود و براساس شرایط بازیکنان 
و سیســتم را انتخاب کنید. شــاید اگر من 
مربی اســتقلال یا سپاهان باشــم، تیمم را 
هجومی کنم چــون ابــزارش در اختیارم 
است. براساس ساختار و شرایط تیمی باید 
ترکیب را بچینید و تیم را به زمین بفرستید.  

 و صحبت پایانی...
برای شــما آرزوی موفقیــت می کنم. بعد 
از مدت مقابل شــما و دوربین قرار گرفتم. 
امیدوارم ســال پیش رو بــرای همه مردم 
کشورمان سال خوبی باشــد و بتوانیم کنار 

هم شادتر زندگی کنیم.

مهدی تاج:اشتباهات داوران سهوی اما تاثیرگذار است

تدابیر ویژه یحیی گل محمدی
 پرسپولیس در چه صورت این هفته

 قهرمان می شود
سرمربی تیم فوتبال پرســپولیس که از اهمیت فوق العاده دیدار با گل 
گهر سیرجان در راه کسب قهرمانی لیگ بیست و دوم آگاه است، تدابیر 

لازم برای پیروزی در این دیدار را اندیشیده است.
رقابت های هفته بیســت و هشــتم لیگ برتر فوتبال با برد یک بر صفر 
پرســپولیس مقابل پیکان و همچنین پیروزی دو گله سپاهان اصفهان 
مقابل نفت مسجد سلیمان همراه شد. استقلال نیز مقابل صنعت نفت 
آبادان یک - یک مســاوی کرد تا تنور رقابت های لیگ برتر برای تعیین 

قهرمان این دوره از بازی ها داغ تر از همیشه باقی بماند.
پرسپولیس در حالی با ۶۰ امتیاز به صدر جدول چسبیده است که پنج 
پیروزی متوالی کمک شــایانی برای تصاحب این عنوان کرده اســت. 
حالا سرخپوشــان پایتخت قرار اســت برای حفظ این جایگاه یکی از 

سخت ترین بازی های خود را مقابل گل گهر سیرجان انجام دهند.
دو تیم در حالی جمعه هفته پیش رو به مصاف همدیگر می روند که دهم 
اردیبهشــت در مرحله یک چهارم نهایی جام حذفی به مصاف یکدیگر 
رفتند که بار دیگر عملکرد داور مســابقه مورد اعتراض تیم بازنده گل 

گهر سیرجان قرار گرفت.
سعید الهویی از زمان پیوســتن امیر قلعه نویی به تیم ملی ایران سکان 
هدایت گل گهری ها را بر عهده گرفته اســت اما نتایج ضعیفی که با این 
تیم گرفته بهای ســنگینی را برای او که دســتیاری قلعه نویی در تیم 
ملی را نیز پذیرفته اســت به همراه خواهد داشــت. اتفاقی که می تواند 
عطش او برای جبران شکســت مقابل پرسپولیس را بیشتر کند تا شاید 
با تعیین تکلیف برای قهرمان لیگ برتر نشان دهد توانمندی های فنی 

قابل توجهی دارد.
انگیزه هــای الهویی برای جبــران باخت مقابل پرســپولیس با تمرکز 
گل محمدی روی ســه امتیاز این بازی خارج از خانه گره خورده است. 
ســرمربی پرســپولیس اهمیت بازی با گل گهر را مهم تــر از پیروزی 
مقابل اســتقلال در دربی پایتخت می داند.او در جلســه با دستیاران 
خود خواستار بررسی همه جانبه ســه بازی اخیر گل گهر شده است تا 
با شناخت کامل تری نســبت به بازی حذفی مقابل این تیم صف آرایی 
کنند. گل محمدی تمام بازیکنان خود را برای این بازی در اختیار دارد 
تا دیگر نگران غیبت مهره های تأثیرگذار خود در میدان مســابقه با گل 
گهر نباشد.پرســپولیس در صورت پیروزی مقابل گل گهر سیرجان و 
شکست سپاهان مقابل پیکان می تواند جشن قهرمانی بیست و دومین 
دوره رقابت هــای لیگ برتر را بگیــرد. از این رو حساســیت بالای گل 
محمدی روی سه امتیاز این بازی به خوبی نشــان دهنده عبور جام از 

قلب سیرجان این بازی است.
البته این بازی روی دومی هم دارد و آن شکســت سرخپوشان برابر گل 
گهر و پیروزی سپاهان برابر پیکان اســت که کار را برای شاگردان گل 

محمدی سخت می کند و همه چیز به هفته آخر کشیده می شود.

دیدار تیم های فوتبال پرسپولیس و گل گهر سیرجان ساعت ۱۸ جمعه 
هفته جاری در هفته بیست و نهم لیگ برتر فوتبال برگزار می شود.

یک پیشکسوت مطرح کرد
با حاشیه سازی تمرکز استقلال را گرفتند

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت: احتمال می دهم پرسپولیس و 
سپاهان امتیاز از دست بدهند برای همین استقلال باید دو هفته پایانی 

را با تمرکز پشت سر بگذارد.
محمد نوری در خصوص وضعیت اســتقلال در دو هفتــه پایانی لیگ 
گفت: برای استقلال آنقدر حاشیه سازی کردند که این تیم تمرکزش را 
از دست داد. تبعیض های زیادی قائل شدند و فدراسیون و سازمان لیگ 
برای یک تیم خاص تلاش کردند. صحبت های مدیرعامل پرسپولیس 
نشان داد که نه تنها وزیر فعلی بلکه وزیر قبلی هم همه کارهای این تیم 

را انجام می داده تا مشکلی نداشته باشند.
وی افزود: اســتقلال قبل از دربی و صنعت نفت شرایطش به هم ریخته 
بود. مشــکلات زیاد باعث شــد تا تمرکز این تیم از بین برود. بازیکنان 
از لحــاظ روحی به هم ریختند و همه اینها دســت به دســت هم داد تا 
استقلال ۵ امتیاز حساس را در این دو دیدار از دســت داده و حالا باید 
تلاش کند تا شــاید اتفاقاتی رخ دهد که بتواند به قهرمانی دســت پیدا 

کند.

کارشــناس فوتبال در ادامه گفت: اگر داوری ها عادلانه و منصفانه بود 
استقلال باید با ۷ امتیاز بیشتر از رقبا صدر جدول را در اختیار می داشت 
اما متأسفانه اشتباهات آنقدر زیاد بود که استقلال امتیازات زیادی را از 

دست داد و نتوانست صدرنشین باقی بماند.
وی تاکید کرد: الان وقت حمایت از ســاپینتو اســت. درست است که 
او نقاط ضعفی هــم دارد اما تعجب می کنم که چرا یــک عده با دو بازی 
دست از حمایت برداشته اند. او نیاز به حمایت دارد. هواداران استقلال 
باید بدانند که چه مربی خارجی و چه داخلی وقتی هدایت اســتقلال را 
بر عهده می گیرد. همه بایــد از او حمایت کنیم ضمن اینکه ســاپینتو 
نشان داد که به دنبال پول نیست و موفقیت تیم را به گرفتن مطالباتش 

ترجیح داده است.
نوری در پاسخ به این سوال که آیا اســتقلال می تواند در پایان فصل به 
قهرمانی دســت پیدا کند گفت: بر روی کاغذ شــانس کمی دارد و کار 
سختی خواهد داشت اما غیر ممکن نیســت. احتمال اینکه سپاهان و 
پرسپولیس سه امتیاز از دست دهند وجود دارد. بنابراین استقلال باید 

تمرکزش بر روی این دو بازی باشد تا بتواند پیروز از زمین خارج شود.
کارشــناس فوتبال با انتقاد از داوری این فصل که صدای همه تیم ها را 
درآورده گفت: داوری ها افتضاح بود. همه معترض هستند و عجیب این 
اســت که آقای افشــاریان که خودش در دوران قضاوتش حاشیه ساز 
بزرگی بود حالا ریاست کمیته داوران را برعهده گرفته است و این نشان 
از ضعف مســئولین فوتبال ما دارد.وی تاکید کرد: الان زمان آن است 
که هر چه زودتر سیستم VAR فوتبال ما شــود تا اشتباهات داوری به 

حداقل برسد.



اصفهان-مریم مومنی کمیته ذینفعان 
ســازمانی با حضــور مدیر درمــان تامین 
اجتماعی استان اصفهان و جوامع کارگری و 

کارفرمایی استان در هفته کارگر برگزار شد.
 مدیر درمان تامین اجتماعی استان اصفهان 
ضمن عرض گرامیداشت هفته کارگر و ارائه 
خلاصه گزارشی از عملکرد مدیریت درمان 
در سال ۱۴۰۱ و مقاسبه با سال ۱۴۰۰ ارائه 
نمود که طی ســال ۱۴۰۱ در بیمارستانها و 
درمانگاه های تامین اجتماعی اســتان بیش 
از ۱۰ میلیون و ۷۹۰ هزار مراجعه ســرپایی 
پذیــرش و خدمات ارائه شــده کــه حدود 
۴ میلیون و ۹۷۸ هزار آن ویزیت پزشــکان 
و دندانپزشــکان بوده اســت. که رشــد ۱۴ 

درصدی نسبت به سال ۱۴۰۰داشته است.
دکتــر رجالی گفــت: در این بخــش تعداد 
۷۸۱۲۷ بیمار در ســه بیمارســتان دکتر 
شــریعتی اصفهان ، دکتر غرضی اصفهان و 
حضرت فاطمه الزهرا)س( نجف آباد بستری 
شده اند که نســبت به مدت مشابه سال قبل 

۱۸.۲ درصد رشد داشته است.
وی با اشــاره به اعمال جراحی در بیمارستانها 
بیان کرد:تعداد اعمال جراحی بســتری انجام 
شده در سال ۱۴۰۱ در این بیمارستانها ۴۸۳۵۸ 

مورد بوده است که نسبت به سال ۱۴۰۰ رشدی 
معادل ۱۸.۶ درصد نشان می دهد.

مدیــر درمــان در ادامــه گفــت: در بخش 
درمان غیرمســتقیم ، بیــش از ۳۱ میلیون 
نســخه مراکز درمانی ســرپایی و ۵۱۱ هزار 
صورتحساب بیمارســتانهای طرف قرارداد 
پذیرش و مورد رسیدگی قرار گرفته است.که 
در این زمینه نیز با رشدی معادل ۲۸ درصد 
در تعداد نسبت به سال ۱۴۰۰ مواجه بودیم  
دکتر رجالی در پایان هزینه صرف شده برای 
بخش درمان مستقیم و درمان غیرمستقیم 
تامین اجتماعی استان اصفهان در سال ۱۴۰۱ 

بیش از ۵ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان بیان کرد.
در ادامه مدیر کل تامین اجتماعی اســتان 
اصفهان ، بــا تبریک اعیــاد و آرزوی قبولی 
طاعــات و عبــادات و نیــز تبریــک هفته 
گرامیداشــت کار و کارگر ، اظهار داشت که 
ماهیــت کار و تولید قابل احتــرام و مقدس 
است . ایشــان با اشاره به بخشــی از عملکرد 
ســازمان تامین اجتماعی ، عنوان نمودند که 
در سال ۱۴۰۱ ســازمان با همه مشکلات و در 
واقع پیچیدگی ها )از نظر اقتصــادی( ، از نظر 

کارکردی و عمل به تعهدات موفق بوده است .
حاجــی کاظمــی همچنین از تــلاش های 

مســئولین و مدیــران ســازمان و همراهی 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی و پیگیری 
ذینفعان و کانون های بازنشســتگان در پیش 
بینی پرداخت بخشی از دیون دولت به سازمان 

در قانون بودجه سال ۱۴۰۲ تقدیر نمود.
مدیر کل تامین اجتماعی اســتان با اشاره به 
پرداخت حدود ۲ هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان 
مستمری ماهانه در استان اصفهان گفت: در 
این بخش حدود ۳۰۰ میلیارد تومان کسری 

ماهانه وجود داشته اســت که با تلاش های 
همکاران در سطح استان و نیز ستاد مرکزی 

سازمان تعهدات به موقع انجام شده است.
حاجــی کاظمی بــا بیــان خلاصــه ای از 
اقدامــات و پیگیری های صــورت پذیرفته 
بــرای پرداخت بخشــی از دیــون دولت به 
سازمان و تســویه حدود ۱۰۸ هزار میلیارد 
تومان مطالبات بانک رفــاه کارگران ، اظهار 
امیدواری کرد: در سال ۱۴۰۲ با بهبود شرایط 

اقتصادی و فضای کسب و کار ، منابع سازمان 
تامین اجتماعی در شرایط بهتری قرار گیرد.

مدیر کل تامین اجتماعی اســتان اصفهان  
گفت: افزایــش ۵ درصدی در تعــداد بیمه 
شــدگان اصلی تامین اجتماعی اســتان در 
سال ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ از شاخص 
های مهم عملکردی حوزه تامین اجتماعی 
بوده که با تلاش های اانجام شــده برای بیمه 

فراگیر خانواده محقق شده است.

البرز-مظفری  هشتمین نمایشــگاه ملی گل و گیاهان باغبانی، صنایع 
دستی ایرانی و سوغات محلی به عنوان بزرگترین رویداد اقتصادی غرب استان 

البرز،آغاز به کار کرد.
 شهردار هشتگرد در حاشیه افتتاح نمایشــگاه گل و گیاهان باغبانی، صنایع 
دستی و ســوغات محلی در جمع خبرنگاران گفت: این نمایشگاه به منظور 
آموزش و آشنایی شهروندان با انواع گیاهان مناسب آپارتمان و برقراری ارتباط 
بین تولیدکنندگان و مصرف کنندگان و فعالان در عرصه گل و گیاه و صنایع 

دستی گشایش یافته است.
پیام رئیســی افزود: این نمایشــگاه در ۱۵۰ غرفه شــامل انــواع گل و گیاه 
آپارتمانــی، باغچه ای، نهــال میوه، نشــاء صیفی جات، تراریوم، بونســای 
و همچنین صنایع دســتی از جمله گلیم، جاجیم، چرم دســت دوز، چوب و 

سفال، قلم زنی، معرق، ظروف مسی، کاشــی تزئینی و بافتنی از استان های 
البرز، مازندران، گیلان، قزوین ، زنجان ، اردبیل  و برخی مناطق دیگر کشــور 

برپا شده است.

آغاز به کار هشــتمین نمایشــگاه ملی گل و گیاه و صنایع دســتی در شهر 
هشتگرد

او گفت: نمایشگاه ملی گل و گیاه شهر هشتگرد در راستای رشد تولید و حمایت از 
مشاغل خانگی و کارگاه های کوچک و عرضه مستقیم تولیدات برگزار و واگذاری 

کلیه غرفه ها مانند دوره های گذشته، رایگان انجام شده است.
رئیس اداره سیما، منظر و فضای سبز شهرداری هشتگرد و دبیر برگزاری نمایشگاه 
نیز گفت: این نمایشگاه به عنوان بزرگترین رویداد اقتصادی غرب استان البرز، به 

همت شهرداری و شورای اسلامی شهر هشتگرد برگزار شده است.
وی گفت: این نمایشگاه تا ۲۴ اردیبهشــت ماه از ساعت ۱۰صبح الی۲۰ شب 
دراستان البرز، شهرهشتگرد، بوستان بانوان )پروین اعتصامی( واقع در بلوار 

کارگرجهت بازدید علاقه مندان دایر خواهد بود.

ساوه –علی کریمی دبیر خانه کارگر تشکیلات ساوه و زرندیه گفت: برای 
برطرف شدن کمبود نیروی کار در قطب صنعت کشور راهکارهای عملیاتی 

وجود دارد که اهتمام جدی دولت و کارفرمایان را می طلبد.
داوود میرزایی در نشستی با خبرنگاران با اشــاره به اینکه رهبر معظم انقلاب 
در دیدار با کارگران حجت را بر همه تمام کردند، اظهار کرد: ارتقای اقتصادی 
قشر کارگر موجب ارتقای اقتصاد کشور خواهد شد ولی در حال حاضر قدرت 
اقتصادی جامعه کارگری کاهش پیدا کرده است. دولت باید در شورای عالی 
کار نسبت به تقویت قدرت اقتصادی کارگران با افزایش واقعی دستمزد نقش 
آفرینی کند اما دولت به عنوان یک ابرکارفرمای بزرگ در جلسه شورای عالی 
کار عدد ۲۱ و ۲۷ درصد افزایش حقوق را به جامعه کارگری تحمیل کرده در 
حالیکه نرخ تورم ۴۷ درصد اعلام شده است. وی بیان کرد: در شورای عالی کار 
نمایندگان کارفرما قدرت چانه زنی و مذاکرات بیشتری دارند و دولت باید به 
عنوان داور نسبت به اخذ تصمیم عادلانه و منصفانه اقدام کرده و نقش تنظیم 
کننده روابط بین کارگر و کارفرما را ایفا کند. امروز یک خلاء قانونی وجود دارد 
و هیچ کس حاضر نیســت بر اجرای قانون در شــورای عالی کار نظارت کند. 

براســاس قانون کار افزایش حقوق کارگران باید بر مبنای ماده ۴۱ و متناسب 
با تورم اعلامی از ســوی بانک مرکزی بوده و در آن ســبد معیشتی خانوار نیز 
لحاظ شود ولی با وجود اینکه امســال درصد نرخ تورم ۴۷ اعلام شده افزایش 
حقوق بین ۲۱ و ۲۷ درصد تعیین شــد. وی با تاکید بــر اینکه میزان افزایش 
حقوق کارگران واقعی نیست، افزود: کارگران نسبت به این مصوبه غیرقانونی 
و غیرشرعی افزایش میزان دستمزد معترض بوده و اعتراضات خود را در قالب 
دادخواست به دیوان عدالت اداری تقدیم می کنند که خارج از نوبت رسیدگی 
شود تا با رونق معیشتی کارگران شــاهد رونق اقتصادی در کشور باشیم.دبیر 
خانه کارگر ســاوه و زرندیه در خصوص راهکارهای جبران کمبود نیروی کار 
در ساوه به عنوان قطب صنعت کشــور گفت: در حال حاضر حدود ۷۰۰ نفر 
در ساوه بیمه بیکاری دریافت می کنند که این افراد یا از محل کار حود اخراج 
شدند و یا تمدید قرارداد نشدند و کارگری که با اراده خود محل کار را ترک کند 
قطعا بیمه بیکاری دریافت نخواهد کرد. وی افــزود: کارفرمایانی که اقدام به 
اخراج کارگران یا تمدید نکردن قرارداد آنها می کنند؛ حرف از کمبود نیروی 
کار می زنند. ۷۰۰ نیروی کاری که امروز بیمه بیکاری می گیرند دست پخت 

کارفرمایانی هســتند که به دلایل مختلف از کارخانه اخراج شده اند. وی در 
ادامه گفت: تامین امکانات رفاهی، تشکیل و تقویت تعاونی مسکن و مصرف، 
اعمال سیاست های انگیزشی، اجرای طرح دقیق طبقه بندی مشاغل از جمله 
راهکارهایی اســت که کارفرمایان می توانند برای جذب نیروی کار و تقویت 
انگیزه کارگــران در صنایع انجام دهنــد تا آمار جذب نیــروی کار در صنایع 
افزایش یابد و کمبود نیروی کار برطرف شــود. میرزایــی به عملکرد مدیران 
میانی و اجرای سلیقه ای قانون مشاغل سخت و زیان آور نیز اشاره کرد و افزود: 
سلیقه ای اجرا کردن قانون مشاغل سخت و زیان آور نیز موجب شده است که 

نیروی کار ترجیح دهد به جای کار در کارخانه به کار آزاد روی بیاورند.

البرز

آغاز به کار هشتمین نمایشگاه ملی گل و گیاه و صنایع دستی در شهر هشتگرد

دبیر خانه کارگر تشکیلات ساوه و زرندیه :

 ایمنی در کارخانجات جدی گرفته نمی شود

ایلام – حسن بیگی مدیرکل اســتاندارد ایلام 
با اشــاره به نقش برجسته اســتاندارد در مهار تورم و 
رشد تولید گفت: نقطه کانونی سازمان ملی استاندارد 

ایران، تمرکز بر رشد تولید است.
مهناز همتی اظهار داشت: از صدور دستور ویژه رییس 
سازمان ملی استاندارد ایران در جهت ارائه تسهیلات 

ویژه به تولیدکنندگان و واردکنندگان خبر داد.
مهناز همتی افزود: به تبیین برنامه های سازمان ملی 
استاندارد ایران در ســالی که رهبر معظم انقلاب سال 

مهار تورم و رشد تولید نامگذاری کردند پرداخت.
مدیرکل اســتاندارد ایــلام گفت: با اشــاره به نقش 
برجسته اســتاندارد در مهار تورم و رشد تولید به نقل 
از رییس سازمان ملی اســتاندارد گفت: نقطه کانونی 
ســازمان ملی اســتاندارد ایران، تمرکز بر رشد تولید 

است.
همتی ادامه داد: ســازمان ملی اســتاندارد در دولت 
تحولی سیزدهم با اعمال نظارت های دقیق در تولید 
کالا و ارایه خدمات به بازارســازی تولیــدات داخل 
کمک می کند و اگر محصــولات تولیدی باکیفیت و 
استاندارد در بازار عرضه شــود قطعاً رشد میکند و ما 
سعی کردیم تا با ارتقای کیفیت، بر وسعت بازار تولید 

داخل بیافزاییم.
وی با اشــاره به دســتورات ویژه رییس سازمان ملی 
استاندارد در بحث تسهیلات ویژه برای تولیدکنندگان 
و واردکنندگان در راســتای تحقق شعار سال گفت: 
برای دســتیابی به مقیاس بالای اقتصــاد صادراتی 
و وارداتــی نیازمند مراودات بین المللی هســتیم، به 
همین منظور دیپلماسی اســتاندارد و کیفیت از بدو 

ورود دولت سیزدهم در سازمان ملی استاندارد ایران 
هدف گذاری شد.

مدیرکل اســتاندارد ایلام با بیان هدف سازمان ملی 
اســتاندارد ایران بر رشــد تولید، افزود: زمانیکه رهبر 
معظم انقلاب شــعار ســال ۱۴۰۲ را » کاهش تورم و 
رشد تولید« اعلام کردند، عزم ما جدی تر، جهادی تر و 

محکم تر از قبل خواهد شد.
وی در پایان با اشاره به تدبیری که رییس سازمان ملی 
استاندارد ایران بر اعلام پارامتر هایی که بر کاهش تورم 
تاثیر گذار خواهد بود، نقطه کانونی این سازمان تمرکز 
بر رشــد تولید و ایجاد بازار مناســب، همچنین سهم 
خوب با تحریک تقاضا در بازار داخل و صادراتی است 
که این اقدامات رشد تولید را به دنبال دارد و امیدواریم 
با رویکردی مناســب بتوانیم تا پایان ســال عملکرد 

ثمربخش و امیدآفرینی را داشته باشیم.

بوشهر –رضا حیدری اســتاندار بوشهر از الحاق 
۱۷۰۰ هکتار اراضی جدید به شــهر بوشهر خبر داد 
و گفت: شــهر جدیدی حدفاصل تنگک ها و عالیشهر 

ایجاد خواهد شد.
به گزارش روابط عمومی اســتانداری بوشــهر، احمد 
محمدی زاده در پایان نشســت شــورای برنامه ریزی و 
توسعه استان بوشهر اظهار داشــت: دولت سیزدهم در 
راستای اجرای طرح نهضت ملی مسکن اهتمام جدی 
دارد و در استان بوشهر نیز شاهد اقدامات ارزشمندی در 

این مسیر هستیم.
وی با بیان اینکه استان بوشهر در ســال ۱۴۰۱ رتبه 
پنجم مســکن را در سطح کشور کســب کرده افزود: 
اکنون بوشــهر جزو پنج استان برتر کشــور در طرح 
نهضت ملی مسکن است و این مساله نشان دهنده عزم 

جدی مدیران استان در اجرای طرح است.
استاندار بوشــهر در ارتباط با نشســت شورای برنامه 
ریزی و توسعه اســتان نیز یادآور شــد: هدف جلسه 
شــورای برنامه ریزی اســتان، الحاق اراضی جدید به 
شهرهای استان است تا بتوانیم ظرفیت جدیدی برای 
واگذاری زمین به جوانــان، محرومان و اعضای تحت 
پوشش کمیته امداد و بهزیستی، معلمان، دانشجویان 
و سایر اقشاری که واجد شــرایط نهضت ملی مسکن 

هستند، داشته باشیم.
محمدی زاده از الحــاق ۱۷۰۰ هکتار اراضی جدید به 
شهر بوشهر خبر داد و تصریح کرد: امروز ۲ هزار هکتار 
در سطح استان به شهرها الحاق پیدا کرد که بزرگترین 
قطعه آن، حدود ۱۷۰۰ هکتار در حاشیه شرقی شهر 
بوشهر است که با این میزان زمین، یک شهر جدید در 

کنار شهر بوشهر حدفاصل محلات تنگک تا عالیشهر 
شــکل می گیرد.وی گفت: بــا الحاق ایــن اراضی و 
واگذاری به واجدان شــرایط، شــهر جدیدی ایجاد 
می شود که جمعیت زیادی را در خود جای خواهد داد.

محمدی زاده بیان کرد: بوشــهر در مسیر پیشرفت و 
توســعه قرار دارد و باید پیش بینی لازم برای استقرار 
امکانات لازم برای خدمات رســانی بــه این جمعیت 
جدید انجام دهیم.استاندار بوشهر گفت: این تصمیم 
ارزشمند شــورای برنامه ریزی و توسعه استان، بستر 

توسعه بوشهر را بیش از پیش فراهم کرد.
احمــد محمــدی زاده در پایان نشســت شــورای 
برنامه ریزی و توســعه استان بوشــهر اظهار داشت: 
دولت سیزدهم در راســتای اجرای طرح نهضت ملی 
مسکن اهتمام جدی دارد و در استان بوشهر نیز شاهد 

اقدامات ارزشمندی در این مسیر هستیم.

ایلام بوشهر
مدیرکل استاندارد ایلام؛

نقطه کانونی سازمان ملی استاندارد ایران
 تمرکز بر رشد تولید است

استاندار اعلام کرد؛
ید جد ضی  را ر ا هکتا  7 0 0 و  ر  ا هز ق  لحا ا  

شهر بو شهر  به   

با حضور مدیر درمان تامین اجتماعی استان ؛

 کمیته ذینفعان سازمانی اصفهان برگزارشد
با اجرای  طرح چاوش در سال گذشته ؛

مشترکین استاندارد  برق  ولتاژ  درصد  
رسید  98.82 عدد  به  وبختیاری  چهارمحال   

شهرکرد –فاطمه رجبی با اجرای طــرح چاوش ) چشم انداز اصلاح 
ولتاژ شبکه( درصد مشترکین برق دارای ولتاژ استاندارد از عدد ۹۴.۲ در 

سال ۹۷ به عدد ۹۸.۸۲ در پایان سال ۱۴۰۱ رسید.
مهندس صادق غفوری مدیــر امور نظارت بر بهره برداری این شــرکت 
گفت: بهبود وضیعت ولتاژ برق مشــترکین از سالهای گذشته در دستور 
کار گرفت و با اجرای پروژه ها و طرح هــای عملیاتی متعدد درصد ولتاژ 
استاندارد مشترکین از عدد ۹۴.۲ در سال ۱۳۹۷ به ۹۸.۸۲ در پایان سال 

۱۴۰۱ رسید.
وی در بخش دیگری از سخنان خود به کاهش تلفات انرژی از عدد ۱۵.۲ 
درصد در سال ۹۱ به عدد ۸.۵۸ درصد در سال ۱۴۰۱ اشاره کرد و گفت: 
تبدیل ۲۵۶ کیلومتر شبکه سیمی به کابل خود نگهدار ، نصب دودستگاه 
بوســتر ولتاژ ، نصب ۳۵ دستگاه ترانســفور ماتور کم تلفات ، بارگیری و 
تنظیم ۶۰ مورد پست توزیع برق ، تعویض ۲۸۰۰ دستگاه کنتور معیوب 
ومکانیکی با کنتورهای دیجیتال وهوشــمند ، توسعه مستمر داشبورد 
مدیریتی ، اصلاح ۲۲ کیلومتر شبکه فشار متوسط ، اصلاح ۳۸۰۰ مورد 
اتصالات سست به روش خط گرم ، نصب ۲۸۳۰ دستگاه کنتور روشنایی 
معابر ، احداث ۳ فیدر جدید برق رسانی فشار متوسط و… ازجمله پروژه 

های اجرایی طرح چاوش و کاهش تلفات بوده است.
محمد صادق غفوری در تشریح مزایای اجرای طرح های فوق گفت : رفع 
افت ولتاژ مشترکین ، کمک به ارائه عملکرد مفید وسایل برقی ، افزایش 
تاب آوری و پایداری شــبکه ، افزایش رضایتمنــدی ذینفعان، افزایش 
قابلیت اطمینان وکیفیت توان شــبکه ، صرفه جویی اقتصادی وکمک 
به افزایش تولید و تحقق سیاســت های اقتصادی مقاومتی را می توان از 

مزایای اصلی اجرای این طرح ها برشمرد.
 

رتبه برتر حراست مخابرات منطقه گلستان
 در بین دستگاههای اجرایی استان

گرگان-مهنازمحمدزمانی ریاســت حراســت مخابرات منطقه 
گلستان در بین مدیران حراست دستگاههای اجرایی استان برتر شد .

 مهندس حمید رضا مســلمی ریاست اداره حراســت مقام برتر در بین 
مدیران حراست دستگاههای اجرایی استان در سال ۱۴۰۱ را کسب کرد .

بر اساس بررســی و ارزیابی شــاخص های تعریف شــده ، ریاست اداره 
حراســت در بین مدیران حراست دســتگاههای اجرایی و سازمان های 

استان برتر و موردتجلیل قرارگرفت .
در متن لوح تقدیرکه از سوی مدیرحراست کل استان گلستان صادرشده 

آمده است :
برادر ارجمند جناب آقای حمید رضا مســلمی،مدیر محترم حراســت 

شرکت مخابرات استان گلستان 
توفیق خدمت به نیکــو ترین و شایســته ترین مــردم در نظام مقدس 
جمهوری اســلامی ،فرصت گرانبها و پرافتخاری اســت کــه علاوه بر 
خشــنودی مردم ، موجبات رضایت پروردگار متعــال را در پی خواهد 

داشت .قطعا کاربرای رضای خداوند بدون اجر و پاداش نخواهد ماند .
به همین منظور و حسب بررســی و ارزیابی های صورت گرفته جنابعالی 
به عنوان مدیر برتر حراست دستگاههای اجرایی استان گلستان در سال 

۱۴۰۱ معرفی می گردید .
از خداوند تبارک و تعالی توفیق روز افزون شــما را در صیانت از دستاورد 
های انقلاب اسلامی و نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران ، ظل توجهات 
حضرت ولی عصر )عج( و منویات مقام معظــم رهبری حضرت آیت الله 

العظمی امام خامنه ای )مدظله العالی(، مسالت دارم .

رئیس پلیس راه استان خبر داد؛
افزایش ۳۶ درصدی تصادفات جاده ای 

در ایلام طی سال گذشته

ایلام – حسن بیگی رئیس پلیس راه اســتان ایلام گفت: تصادفات 
جاده ای، سال ۱۴۰۱ در محورهای مواصلاتی استان افزایش ۳۶درصدی 

داشته است.
ســرهنگ ابوالفضل کهزادی با اشــاره به افزایش ۳۶ درصدی تصادفات 
جاده ای در سال ۱۴۰۱ اظهار داشــت: بیشترین تصادفات در محورهای 

ایلام _سرابله، ایلام _ دره شهر و ایلام _مهران بوده است.
وی علت اصلی تصادفات را انحراف به چپ وسایل نقلیه، تخطی از سرعت 
مطمئنه و بیشــترین تصادفات در ماه های فروردین به دلیل ســفرهای 
نوروزی و شهریور ماه افزایش تردد زائران در محورهای، مواصلاتی استان 

بوده است.
رئیس پلیس راه استان ایلام ادامه داد: به دلیل میدانی بودن عوامل راهنمایی 
و رانندگی در جاده های استان و رعایت قوانین راهنمایی و رانندگی در نوروز 

۱۴۰۲ کاهش ۷۵ درصدی تلفات جاده ای را شاهد بوده ایم.
استان ایلام با دارا بوده ۳ هزار و ۵۰۰ کیلومتر راه اصلی و روستایی، دارای 

۳۸ نقطه حادثه خیز می باشد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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ویار« بانک  تجربه خرید آسان با »خودر
صادرات ایران

همزمان بــا آغــاز دور دوم ثبت نام یکپارچــه فروش خــودرو از ۲۰ 
اردیبهشت ماه سال جاری، مشــتریان بانک صادرات ایران می توانند 
با مراجعه به ســامانه »خودرویار« از طریق ســایت این بانک به صورت 
غیرحضوری و به آســانی، نسبت به فعال سازی حســاب وکالتی خود 

برای شرکت در طرح یکپارچه فروش خودرو اقدام کنند.
به گزارش روابط عمومی بانــک صادرات ایــران، متقاضیان به منظور 
شرکت در این طرح می توانند به آسانی با مراجعه به سایت این بانک به 
نشانی: www.bsi.ir و دسترسی به سامانه »خودرویار« و فعال کردن 

حساب وکالتی خود برای خرید خودرو در سامانه یکپارچه اقدام کنند.
همچنین دارندگان حساب  طرح  تســهیلاتی »سنا« در بانک صادرات 
ایران می توانند ضمن حفظ این حساب ها و کسب امتیاز روزشمار برای 
دریافت تسهیلات، با مراجعه به ســایت بانک صادرات ایران به نشانی 
www.bsi.ir وارد سامانه »خودرویار« شده و به صورت غیرحضوری 
نسبت به معرفی حســاب »سنا«ی خود به عنوان حســاب وکالتی در 
طرح های مختلف فروش خودرو اقدام کرده و با کسب امتیاز روزشمار، 

از امکان دریافت تسهیلات تا سقف ۲ میلیارد ریال نیز بهره مند شوند.
در طرح فروش یکپارچه خودرو وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز لازم 
اســت متقاضیان خرید خودرو در قالب این طرح، تا ۲۹ اردیبهشت ماه 
نســبت به معرفی حســاب وکالتی اقدام و یک میلیارد ریال در حساب 

خود موجودی داشته باشند.

نسبت کفایت سرمایه بانک گردشگری در سال 
جاری به حدود 5 درصد می رسد

نسبت کفایت ســرمایه بانک گردشــگری در حال حاضر بیش از ۲/۵ 
درصد است که بر اســاس برنامه ریزی های انجام شــده، تا پایان سال 
جاری به حدود ۵ درصد ارتقا می یابد.علاوه بر افزایش سرمایه، شاخص 
هایی مهم دیگری از جمله کاهش ریســک هــای عملیاتی، نقدینگی، 
اعتباری و بازار نیز در تعیین نسبت کفایت سرمایه با توجه به آثار آن در 
کاهش دارایی های موزون شده به ریســک و افزایش سرمایه لایه ۱ و ۲ 
که منجر به افزایش نسبت کفایت سرمایه می گردد، تاثیرگذار هستند.

با توجه به عملکــرد مثبت و ســودآوری بانک در ســال ۱۴۰۱، بانک 
گردشــگری طبق برنامه اقدامات اصلاحی مقرر دارد به منظور بهبود 
نسبت کفایت سرمایه و سایر شــاخص های بانکی، سرمایه بانک را طی 
دو مرحله بدوا از محل سود انباشــته و مطالبات حال شده سهامداران و 
متعاقب آن از محل تجدید ارزیابی دارایی های ثابت مشهود و نامشهود 
افزایش دهد. با این ترتیب نســبت کفایت ســرمایه به حدود ۵ درصد 
ارتقا خواهد یافت.این گزارش حاکیســت: روند اصلاح کفایت سرمایه 
بانک گردشگری در دستور کار مدیریت بوده و از سال ۱۴۰۱ آغاز شده 
که با راهبری حوزه مالی، مشــارکت همه بخش ها از جمله حوزه های 
اقتصادی ، اعتبارات و شعب را طلبیده است.شــاخص کفایت سرمایه 

بانک گردشگری اکنون روندی مثبت را طی می کند.
ضمنا پس از افزایش سرمایه، این شاخص با اقدامات اصلاحی در دست 

اقدام، همچنان روند مثبت را طی خواهد نمود.
شاخص نسبت کفایت ســرمایه از مهم ترین محرک ها در فرآیند سود 
آوری بانک ها و مؤسســات مالی و نیز اطمینان بخشــی بــه ذینفعان 

محسوب می شود.

مدیرعامل بانک سینا در سفر به منطقه خراسان مطرح کرد
ح تحول بانک از مسیر بانکداری  طر

 دیجیتال می گذرد
مدیرعامل بانک ســینا حرکــت به ســمت بانکــداری دیجیتالی را 
ضرورت امروز نظام بانکی دانست و گفت: بانک ســینا هوشمندانه و با 

برنامه ریزی های مدون به سمت دیجیتالی شدن حرکت می کند.
به گــزارش روابط عمومــی بانک ســینا، غلامرضا فتحعلــی در جمع 
رؤســای شــعب منطقه خراســان، معاونان و مدیران این بانک افزود: 
با توجه به تغییر ســریع تکنولوژی در سیســتم بانکی، باید حرکت به 
ســمت پیاده ســازی کامل بانکداری دیجیتال در بانک سینا سریع تر 
صورت بگیرد.وی خاطرنشــان ساخت: بانک ســینا قابلیت و پتانسیل 
مناســبی برای دیجیتالی شــدن دارد و این موضوع در استراتژی ها و 
برنامه ریزی های انجام شده برای تبدیل شــدن به یک بانک دیجیتال، 
مدنظر قرار گرفته و بــا بهره بــرداری از پلتفرم ســیبانک جهت ارائه 

سرویس های مالی و بانکی، عملًا حرکت در این مسیر آغاز شده است.
وی با تأکید بر ضرورت اجرای طرح راهبردی کســب وکار بانک اذعان 
داشت: این طرح بر اساس میزان قابلیت ها و ظرفیت های بانک طراحی 
و برنامه ریزی شده است و اجرای بهینه و مطلوب آن می تواند بانک را به 

موقعیت مناسبی در نظام بانکی برساند.
فتحعلــی در ادامه به تشــریح بخش هــای مختلف طــرح راهبردی 
کسب وکار و شــاخص های برنامه ریزی شده این بانک بر بستر این طرح 

در افق سه ساله پرداخت.
مدیرعامل بانک ســینا به همراه معاونان بانک در این ســفر از شــعب 

مختلف منطقه خراسان بازدید کردند.

وش تحویل سکه به دارندگان اوراق سلف   ر
بانک مرکزی

روش تحویل سکه به دارندگان اوراق سلف بانک مرکزی اعلام شد.
به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، دارندگان اوراق ســلف بانک 
مرکزی از تاریخ ۲۳ تا ۳۱  اردیبهشــت ماه ، می تواننــد بعد از دریافت 
پیامک در فاصله زمانی اعلام شــده به شــعبه مندرج در پیامک جهت 
تحویل ســکه مراجعه نمایند.مشــتریان گرامی توجه داشــته باشند 
تحویل سکه بر اساس شعب اطلاع رســانی شده در پیامک تحویل داده 
خواهد شــد.گفتنی اســت در صورت عدم مراجعه دارندگان اوراق در 
سررسید به منظور دریافت فیزیکی ســکه تا تاریخ ۳۱ اردیبهشت ماه 
از تاریخ اول خرداد بــه ازای هر روز تقویمی عدم مراجعه مالک ســکه 
)حداکثر تا ۶۰ روز تقویمی پــس از ۳۱ /۰۲ /۱۴۰۲( مبلغ یک میلیون 
ریال به ازای هر ســکه توســط بانک ملی ایران از مالک اوراق اخذ و به 

حساب بانک مرکزی واریز خواهد شد.
در صورت عــدم مراجعه در مهلت مقــرر ۶۰ روزه، بازخرید ســکه به 
آخرین نرخ معاملاتی اوراق مذکور به کســر دیــون مربوط )مبلغ ۶۰ 

میلیون ریال( انجام و الباقی به حساب دارندگان واریز خواهد شد.

 ۷ برابر شدن تعداد کارتخوان های 
بانک قرض الحسنه مهر ایران ظرف ۲ سال!

تعداد پایانه های فروش )POS( بانک قرض الحسنه مهر ایران در پایان 
سال ۱۴۰۱ به بیش از ۳۵۴هزار فقره بالغ شده است.

به گزارش روابط عمومی و امور مشتریان بانک قرض الحسنه مهر ایران، 
تعداد پایانه های فروش )POS( بانک قرض الحسنه مهر ایران در پایان 

سال ۱۴۰۱ به بیش از ۳۵۴هزار فقره بالغ شده است.
این در حالی اســت که تعــداد پایانه های فروش در ســال ۱۳۹۹ تنها 
۴۵هزار مورد بوده اســت. این یعنی تعداد دستگاه های POS بانک در 
طول ۲ سال گذشــته بیش از ۶۸۶ درصد رشد داشته و به عبارتی بیش 
از ۷.۵ برابر شده است.صنوف مختلف در طول ۲ سال گذشته استقبال 
زیادی از دستگاه های کارتخوان بانک قرض الحسنه مهر ایران کرده اند. 

وزیر نفت اعلام کرد
 کاهش ۳۵ درصدی حوادث صنعت نفت

 در ۱۵ سال اخیر
سمیرا ربیع   وزیر نفت با تأکید بر اهمیــت اچ اس ئی و ارتقای مدیران 
در این حوزه، از کاهش ۳۵ درصدی حوادث صنعت نفت در ۱۵ ســال 
اخیر خبر داد.جواد اوجی در نشست سراسری هم اندیشی مدیران ارشد 
و رؤسای اچ اس ئی صنعت نفت با اشاره به اینکه صنعت نفت کشور امروز 
بیش از هر زمانــی دیگر نیازمند انضباط عملیاتی اســت، گفت: انتقال 
تجارب و دانش فنی در این حوزه بســیار اثرگذار است و مقوله اچ اس ئی 
از مسائل مهم و شــاخص های کلیدی هر مجموعه و ســازمانی است.
وی افزود: اهمیت دادن به اچ اس ئی در همه حوزه های کاری )طراحی، 
ســاخت، نصب، پیش راه اندازی و بهره برداری( ضرورت دارد و مدیران 
صنعت نفت هم به این موضوع به عنــوان یک اهمیت نگاه می کنند و در 

این حوزه هم رو به رشد هستیم.
وزیر نفت تصریح کرد: با این حال جا دارد در حــوزه مدیریت با ارتقای 
دانش و اســتفاده از تجارب به ســطح جهانی برســیم، البته پیشــتاز 
اچ اس ئی در ایــران صنعت نفت بوده اســت و همچنــان باید در همه 

بخش های طرح ها و پروژه ها به طور جد پیگیری شود.
اوجی با بیان اینکه در ۱۵ ســال گذشته، شــاهد کاهش ۳۵ درصدی 
حوادث صنعت نفت بوده ایــم، اظهار کرد: امیدواریم روزی برســد که 
در هیچ یک از بخش ها حادثه ای نباشــد، اما حوادث بیشــتر در بخش 
پیمانکاری است که لازم است این موضوع توسط پیمانکاران هم به جد 
دنبال شــود.وی با بیان اینکه امروز در کشور تولیدی ارزش واقعی دارد 
که بدون حادثه باشد، گفت: در سال های اخیر شاهد حوادثی در صنعت 
نفت سراســر جهان بوده ایم. کار در این صنعت بــه لحاظ پیچیدگی و 
سروکار داشــتن با میدان های نفتی و گازی پرفشار یکی از سخت ترین 
فعالیت ها در دنیا به شــمار می آید. برای نمونــه در مخازن گروه خامی 
بیش از ۱۵ هزار پی اس آی فشــار وجود دارد. زمانــی مردم متوجه این 
مقدار فشار می شــوند که بدانند فشــار گاز داخل لوله های منازل تنها 

یک چهارم پی اس آی است.
وزیر نفت با تأکید بر اینکه از نظر ایمنی حوزه گاز به مراتب خطرناک تر 
از حوزه نفت اســت، تصریح کرد: وجود نشــتی در تأسیســات گازی 
به دلیل احتمال انتشار در هوا و انفجار با خطرات بیشتری همراه است. 
پیش تر در مناطق نفت خیز جنوب رفع نشــتی در تأسیســات نفتی با 
اولویت بنــدی رفع می شــد، اما تصمیم گیــری برای رفع نشــتی در 

تأسیسات گازی در کسری از ثانیه گرفته و کار آغاز می شد.
اوجی اظهار کرد: صنعت نفت و گاز در دولت مردمی سیزدهم به همت 
کارکنان ایــن صنعت و فعالان حــوزه اچ اس ئی در بحث نگهداشــت 
از تأسیســات که شــاید قدمت بعضی از آنها به ۵۰ تا ۶۰ سال می رسد 
به خوبی انجام شده تا این تأسیسات بتوانند با حداکثر ظرفیت در مدار 

تولید باقی بمانند.
وی با تأکید بر اینکه امروز با توجه به شرایط تحریمی کشور بیش از ۷۵ 
درصد تأسیســات مورد نیاز این صنعت از داخل کشور تأمین می شود، 
اظهار کرد: صیانت از تأسیســات ایــن صنعت اهمیــت بالایی دارد. 
همکاران من با مدیریت، نظارت و تعمیرات به موقع خود توانســتند در 
سرمای بی سابقه زمستان پارســال از این تأسیسات با وجود قدمتی که 
دارند، حداکثر تولید را بدون یک ساعت توقف انجام دهند. این موضوع 

یکی از رموز تأمین امنیت انرژی کشور در سال ۱۴۰۱ بود.

وزیر نفت با اشــاره به اینکــه هیچ پــروژه ای در صنعــت نفت بدون 
پیوست های زیست محیطی شروع نخواهد شــد، افزود: وزارت نفت با 
تســریع در اجرای پروژه های جمع آوری گازهای مشعل در میدان های 
نفتی جنوب کشور گام های مؤثری برای حفظ محیط زیست برداشته 
است. این گازها ســرمایه ملی کشــور هســتند و می توانند به عنوان 
خوراک پتروشــیمی ها تبدیل به ارزش افزوده بالایی شوند. با توجه به 
تعیین تکلیف همه پروژه ها در این حوزه تــا پایان این دولت هیچ گازی 
در مشعل های تأسیســات جنوب کشور ســوزانده نخواهد شد.اوجی 
به راه اندازی پروژه ۱.۴ میلیارد دلاری پالایشــگاه گازی هویزه اشاره و 
اظهار کرد: همه گازهای همراه نفت منطقــه غرب کارون )میدان های 
آزادگان، یــاران، یــادآوران، جفیر و…( در فاز نخســت ۲۵۰ میلیون 
فوت مکعب و در فــاز دوم ۵۰۰ میلیون فوت مکعب در این تأسیســات 
فرآورش خواهد شد، همچنین گازهای همراه شرق کارون نیز در حال 
جمع آوری برای پالایش در پالایشگاه بیدبلند خلیج فارس هستند، این 

پالایشگاه هم اکنون زیر ظرفیت اسمی خود مشغول به کار است.
وی با بیان اینکه طرح ان جی ال ۳۱۰۰ در منطقــه دهلران نیز تا پایان 
سال به بهره برداری خواهد رسید، افزود: جمع آوری گازهای همراه نفت 

همواره یکی از دغدغه های مقام معظم رهبری و دولت بوده است.
وزیر نفت با تأکید بر اینکــه مقوله ایجاد فضای ســبز در پروژه های در 
حال اجرا باید در نظر گرفته شود، ادامه داد: در بحث حریم خطوط لوله 
نفت و گاز در کشــور با توجه به خطرهای بالقوه این خطوط، از مدیران 
اچ اس ئی و توسعه ای کشور به جد درخواست دارم قوانین و مقررات در 

این حوزه به صورت ۱۰۰ درصد رعایت شود.
اوجی بر کیفی ســازی فرآورده های نفتی مصرفی در کشور تأکید کرد 
و افزود: نخســتین پروژه در این حوزه در دولت سیزدهم در پالایشگاه 
اصفهان هم اکنون آماده بهره برداری رسمی است. با بهره برداری از این 
طرح ۱۵ میلیون لیتر گازوئیل یورو ۵ به تولید کشور افزوده خواهد شد.

وی اظهار کرد: طرح های کیفی سازی ســوخت به ارزش ۷۰۰ میلیون 
دلار تا یک میلیارد دلار در حال ســرمایه گذاری است، ظرف دو تا سه 
سال آینده امیدواریم همه پالایشــگاه های نفتی کشور تولید سوخت 
با بالاترین اســتانداردهای بین المللی )یورو ۵( داشــته باشند، البته 
هم اکنون همه سوختی که در کشور توزیع می شــود از استانداردهای 
یورو برخوردار است. در حوزه محیط زیست بیش از ۱۳ دستگاه دولتی 
درگیرند کــه وزارت نفت تلاش می کند با تولید ســوخت پاک ســهم 

بیشتری در این میان برای رسیدن به هوای پاک داشته باشد.
وزیر نفت با یادآوری اینکه ۴۰ تا ۴۵ درصد محصولات پالایشــگاه های 
نفت آبادان نفت کوره اســت، افزود: در دو ســال اخیر در حوزه تکمیل 
زنجیره ارزش نفــت کوره )با دانش فنی پژوهشــگاه صنعت نفت( وارد 
شــده ایم، تلاش می کنیم مقدار تولید این محصــول را کاهش دهیم 
و درصد گوگــرد آن را به زیــر یک درصد برســانیم. از نفــت کوره در 
پالایشگاه های کشور در تولید کک سوزنی و اسفنجی استفاده می شود 

که هم اکنون صنایع فولاد آن را وارد می کنند.
اوجی بــه تبادل اطلاعــات و تجــارب مدیــران در زمــان برگزاری 
نشســت های هم اندیشــی این چنینی اشــاره کرد و گفــت: رعایت 
دســتورعمل های اچ اس ئی در پروژه ها و طرح های صنعت نفت الزامی 
اســت.وی در پایان با اشاره به اســتفاده از توان دانش بنیان ها در حوزه 
اچ اس ئی اظهار کرد: نگاه ما به مقوله اچ اس ئــی باید نگاهی همه جانبه 
باشــد، بدان معنا که افزون بر توجه به همه کارکنان در همه سطوح به 

تجهیزات و دیگر مؤلفه ها توجه شود.
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رئیس کل بانک مرکزی در صحن مجلس:

خ تورم کاهش می یابد نر

زهرا علیدادی  رئیــس کل بانک مرکزی گفت: 
متأســفانه برخی در فضای مجازی بــه گونه ای 
درباره تورم صحبت می کنند که قرار اســت این 
روند افزایش یابد، در حالی کــه نرخ تورم کاهش 

خواهد یافت.
 محمدرضا فرزین در جلسه علنی مجلس شورای 
اسلامی و در جریان بررســی گزارش کمیسیون 
صنایع و معادن در مورد آســیب شناســی ساز و 
کار تأمیــن و تخصیص نیازهــای ارزی در حوزه 
واردات مواد اولیه و تجهیزات مورد نیاز واحدهای 
صنعتــی تولیــدی به کشــور، گفــت: از جمله 
اقداماتی که انجام دادیم، آن اســت که فروش ارز 
در صرافی ها ممنوع و این موضوع منوط به ایجاد 
حساب ارزی در بانک ها شــد و بر این اساس افراد 
باید افتتاح حساب و ثبت درخواست کنند تا بعد 

ارز به حسابشان واریز شود.
رئیس کل بانــک مرکــزی متذکر شــد: از اول 
فروردین ماه ۱۴۰۱ تا ۷ اردیبهشــت ماه ۱۴۰۲ 
مجموع ارز اختصاص یافتــه ۱۱ میلیارد و ۸۴۰ 
میلیون دلار بــوده، این در حالی اســت که طی 
سال گذشــته ۱۰ میلیارد و ۷۳۴ میلیون دلار ارز 
تخصیص یافته بود. این ارز باید توسط صرافی ها 
و بانک ها تأمین شــود که با کمــی تأخیر انجام 

می شود که به دنبال حل این مشکل هستیم.
وی ادامه داد: امســال در یک ماه و نیم گذشته از 
۱۱ میلیــارد و ۸۴۰ میلیــون دلار ارز تخصیص 
یافته، ۶ میلیارد و ۷۳۸ میلیون دلار تأمین شــده 
و به حســاب افراد واریز شــده، در حالی که سال 
گذشــته در همین بازه پنج میلیــارد دلار تأمین 
ارز صورت گرفته بود و امسال یک میلیارد و ۷۰۰ 
میلیون دلار بیشتر از ســال قبل ارز تأمین شده 

است.
رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره به اینکه تلاش 
کردیم تا نیازهای ارزی کشور تأمین شود، گفت: 

در بانک مرکزی کمیته تخصیــص و تأمین ارز را 
تشــکیل دادیم و در آن بــرآورد کردیم که منابع 
ارزی مورد نیاز برای هر بخش و هر دستگاه چقدر 
است و تعهد بانک مرکزی نیز در قبال دستگاه ها 

مشخص است.
وی افزود: برای مثال، اکنون دقیقاً مشخص است 
که وزارت صمت چقدر می تواند تا پایان سال ثبت 
ســفارش کند و تعهد ارزی بانــک مرکزی به آن 
چقدر اســت. به دنبال این هستیم که در هر فصل 
تعهد بانک مرکزی به هر کدام از دســتگاه ها برای 
تأمین ارز مشخص شــود تا هیچ بخشی بیشتر از 

میزان تعیین شده ثبت سفارش نکند.
فرزین بیــان کــرد: از آنجا که برخــی از افراد 
بدون نیاز ارزی نســبت به ثبت سفارش اقدام 
می کردند، ما الزام کردیم که پنج درصد ریالی 
منابــع را نزد بانــک مرکزی مســدود کنند تا 
میــزان ثبت ســفارش های بی دلیــل کاهش 
پیدا کند. اخیــراً کمیتــه ای در بانک مرکزی 
تشکیل شده تا به بررسی تخلفات پولی و ارزی 
بپردازد. ما در این حوزه ســه تخلف داریم که 
در وهلــه اول صادر کنندگانی هســتند که ارز 
نیاوردند، دوم کســانی هســتند که در سامانه 
نیما معامله غیرشفاف داشتند و سوم هم افرادی 
هســتند که ارز را در بازار غیررســمی خریداری 

کرده اند.
رئیس کل بانــک مرکزی ادامــه داد: افرادی که 
ارز مورد نیاز خــود را از بازار غیررســمی تأمین 
می کننــد، ایــن کار مســاوی با قاچاق اســت و 
شــرکت هایی که ایــن کار را انجــام می دهند، 
مشمول قانون پول شــویی خواهند شد. اگر این 
تخلفات ثابت شود، حساب ریالی و ارزی آنها مورد 
بررسی قرار گرفته و نســبت به آنها تصمیم گیری 
می شــود و قوه قضائیــه نیز بــرای جلوگیری از 

تخلفات بیشتر با بانک مرکزی همراهی می کند.

وی تاکید کرد: نــرخ بازار قاچاق مــورد تأیید ما 
نیســت و باید کاهش یابد. مواردی گزارش شده 
که افراد و شرکت ها در پشــت خط اقدام به خرید 
ارز می کنند. بــا توجه به سیاســت جدید بانک 
مرکزی واسطه ها حذف شده و با عنایت به اشراف 
اطلاعاتــی تخصیــص لازم صــورت می گیرد تا 

سوءاستفاده ها از بین برود.
فرزیــن با اشــاره به اینکــه دلارزدایــی یکی از 
سیاســت های مهمی اســت که نســبت به آن 
حساس هســتیم، گفت:اجلاس ACU با حضور 
۹ کشــور عضو و همچنین دعوت از رؤسای بانک 
مرکزی چند کشور منطقه و حوزه آسیاپاسیفیک 
به زودی برگزار خواهد شــد که به تحقق این امر 
کمک می کند. معامله پایاپــای و نه با دلار، ایجاد 
پیمان پولــی دوجانبه که با چند کشــور در حال 
نهایی شدن اســت و پیمان پولی چندجانبه، سه 
محور اصلی اجلاس بین المللی یاد شده است که 

به تحقق دلارزدایی کمک می کند.
رئیس کل بانک مرکزی اظهار داشــت: متأسفانه 
برخی در فضای مجازی به گونــه ای درباره تورم 
صحبت می کنند که قرار اســت این روند افزایش 
یابد کــه اعــداد و ارقام ایــن موضــوع را تأیید 
نمی کنند زیــرا منابع ارزی و کنتــرل نقدینگی 

وضعیت خوبی دارد. 
تورم TPI بــه ۱.۹ درصد کاهش یافتــه و با این 
وضعیت نرخ تورم نیز کاهــش خواهد یافت و اگر 
مدیریت ارز به شــدت اجرایی شــود، نرخ تورم 
کاهش خوبی خواهــد یافت. بســته هایی برای 
مهار تورم و تحقق نرخ رشــد و مدیریت نرخ ارز از 
سوی دولت تدوین شــده است که تلاش خواهیم 
کرد به گونه ای حرکت کنیم که تورم مهار شــده 
و رشــد تولید آســیب نبیند. دولت مصمم است 
تا وعده های خود را در این حــوزه محقق کرده و 

فرمایشات رهبر انقلاب را اجرایی کند.

زهرا علی اکبری  بازار ســرمایه 
حالا در موقعیتی اســتثنایی است. 
ریزش بیش از ۱۲۵هــزار واحدی 
در یک روز سبب شد رکورد تازه ای 
در تاریخ بازار ســرمایه ثبت شود؛ 

رکورد ریزش.
 بازار ســرمایه موقعیتی عجیب را 
تجربه کرده است. سقوط آزاد بازار 
ســرمایه در دو روز متوالی ســبب 
شــد ارزش بازار ســرمایه بیش از 
هزار هزار میلیــارد تومان کاهش 
یابد . این نکته را حمیدمیرمعینی 
، کارشناس بازار سرمایه در گفتگو 
با خبرانلاین تاییــد و اعلام کرد: در 
دو روز به اندازه بیســت درصد کل 
نقدینگی موجود در کشور در بازار 

سرمایه دود شده است.
وی گفت: ریزش هزار هزار میلیارد 
تومانی در حالی اتفاق افتاد که هیچ 
تغییر بنیادینــی در اقتصاد و بازار 
سرمایه رخ نداده است و همین امر 
سبب شده است شایعات متعددی 
در فضای اقتصادی ایــران مطرح 

گردد.
او تنها کســی نیســت کــه پای 
شــایعات را به موضوع باز می کند. 
برخی دیگر از کارشناســان نیز از 
پیچیدن شــایعه ریزش دستوری 
بــورس با چراغ ســبز مســئولان 
ناظــر خبــر می دهنــد. امیرعلی 
امیرباقری، کارشناس بازار سرمایه 
در گفت وگو بــا تجارت نیوز درباره 
علت ریزش بــورس گفت: » از تایم 
پیش گشایش، نشــانه های عرضه 

گسترده در بازار مشهود بود.«
وی ادامه داد: »برای افت شاخص 
باید چند نکتــه را مدنظر قرار داد. 

در هفته هــای گذشــته شــاهد 
رشــد یکنواخت بین تمام سهام و 
گروه ها بودیم و این رشــد نسبت 
به اقبال سهامداران شدت و ضعف 

داشت.«
این کارشــناس بازار سرمایه اظهار 
کرد: »نکته اساســی اینجاســت، 
زمانی که بازار وارد فضای سوددهی 
می شــود عــده ای مبــادرت بــه 
شناسایی سود می کنند که نتیجه 
آن اصلاح بازار اســت.« امیر باقری 
تاکید کــرد: »تفاوت زیــادی بین 

اصلاح و ریزش وجود دارد.«

هیچ اتفاقی نیفتاده است
حمید میرمعینی نیــز در گفتگو با 
خبرآنلاین تاکید کرد: افت بورس 
در حالی رقم خورده است که تغییر 
بنیادین خاصی نه در عرصه اقتصاد 
داخلی و نه در حوزه اقتصاد جهانی 

رخ نداده است.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه عرضه 
هدفمنــد و هماهنــگ برخی ها 
باعث وحشت بازار شــد، ادامه داد: 
آقــای پورابراهیمــی مصاحبه ای 

کردند و هشدار دادند مبادا تجربه 
سال ۹۹ تکرار شود، از سوی دیگر 
برخی مدیران بــورس که طی یک 
هفته اخیر فشار فراوانی به بازار وارد 
می کردند نیز جو را تحت تاثیر قرار 
دادند و در نتیجه بازار با یک شوک 
عجیــب و غریب کاهشــی مواجه 

گردید.
این کارشناس اقتصادی با اشاره به 
اینکه رفتارهای ادم های تاثیرگذار 
همواره بــازار را بــا واکنش جدی 
مواجه می کند، گفت: مشکل بازار 
ایران ماهوی اســت، وقتی کلیت 
اقتصــاد درگیر بحران و مشــکل 
اســت، بازار ســرمایه نیز به دور از 

بحران نخواهد بود.

ترس از تکرار تجربه
میرمعینی در توضیــح این مطلب 
افزود: مــن حس می کنــم کلیت 
بازار سرمایه منطقی رفتار می کرد 
و ورود پول حقیقی بــه بورس نیز 
صــورت می گرفت امــا نکته اینجا 
بود که ترسی برای تکرار تجربه ۹۹ 
ایجاد گردید اما ســازمان بورس به 

جای تمرکز بر طراحــی ابزارهایی 
که به کاهش ریسک و متنوع سازی 
منجر شود، رویه و رفتار دیگری را 

در پیش می گیرد.
وی با اشــاره به اینکه ضرورت دارد 
رفتار تــوده وار در بــورس متوقف 
شود، اضافه کرد: موضوع این است 
که ترمز بازار ســرمایه نباید با این 
رفتارها کشیده شود. درست است 
که ما دائم دربــاره ضرورت خروج 
از قیمت گذاری دســتوری هشدار 
می دهیــم اما در عمــل می بینیم 
که نهــاد ناظر و ســازمان بورس با 
ابزارهایی نســبت بــه دخالت در 
بازار اقدام می کند.یک ابزار همین 
دامنه نوسان اســت چراکه وجود 
دامنه نوسان رفتار ســهامداران را 
تــوده وار کرده و موجب می شــود 

صف نشینی شکل بگیرد.
مردم عادی،بدون شناخت نسبت 
به ماهیت ســهم ها و ســودده یا 
زیان ده بودن بازار ســرمایه، تنها 
با دیدن صف،در صف می نشینند 
و انگار به این صف نشنینی عادت 
کرده اند در حالی کــه اگر دامنه 
نوســان بنا شــد افــراد مجبور 
می شوند با تحلیل ســهم بخرند 
و ایــن رفتــار تــوده وار متوقف 

می شود.
میرمعینی با اشاره به اینکه تا زمانی 
که این مشــکلات حل نشود، بازار 
ســرمایه بالغ نخواهد شــد، گفت: 
به هر حال اقتصــاد ایران اقتصادی 
توســعه نیافته اســت. نمی توان 
انتظار داشــت بــازار ســرمایه در 
این اقتصــاد توســعه نیافتــه، از 

مدرن ترین ابزارها بهره گیرد.
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